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اتمام روسازی و ریل گذاری فاز نخست مترو؛

حرکت  متروقم 
درپیچ وخم تأمین واگن

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم: 

قم یکی از قطب های کشور درزمینه پرورش طیور است

تأمین  خصوص  در  قم  شهری  قطار  سازمان  مدیرعامل   
ناوگان موردنیاز فاز نخست مترو قم گفت: جهت تست سرد 
و گرم نیاز به تنها یک رام قطار بوده که در حال مذاکره برای 
تأمین آن هستیم. منصور درویشی با اشاره به تحریم های 
ظالمانه و عدم تأمین ناوگان به عنوان اصلی ترین دلایل تأخیر 

در تست سرد و گرم پروژه مترو؛ به پیشرفت های مناسب 
اخیر در پیشبرد فاز نخست خط یک مترو قم اشاره کرد و 
اظهار داشت: با پیش بینی های انجام شده در خصوص تأمین 
منابع مالی به موقع، تجهیزات و ناوگان موردنیاز امیدواریم 
شاهد انجام تست گرم در ماه های آینده باشیم. وی مصوبات 
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یک مقام مسئول در اداره کل راه و شهرسازی استان قم  خبرداد:

اختصاص بیش از 2۳۱۰ میلیارد ریال برای 
اجرای پروژه های راه و شهرسازی 

6

4
ملکی پیشکسوت فوتبال استان قم :

مسئولان قم نگاه حمایتی به ورزشکاران ندارند

رئیس اداره برنامه، بودجه، جذب سرمایه وتجهیز منابع 
از  بیش  اختصاص  از  قم  استان  شهرسازی  و  راه  کل  اداره 
پروژه های  اجرای  برای  مالی  منابع  ریال  میلیارد   ۲۳۱۰
عمرانی این اداره کل طی سال ۱۴۰۰ خبر داد.   علیرضا 

اعتبارات  محل  از  گذشته  سال  در  داشت:  اظهار  باقری 
سفر ریاست جمهور محترم به استان قم و ردیف های قانون 
بودجه مبلغ ۵۱۵ میلیارد ریال بصورت نقد، اسناد خزانه 
ریال قیر و سیمان به پروژه احداث جاده قم ـ نیزار و مبلغ 

  

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: سازمان پارک ها 
پیشنهادی مبنی بر تبدیل آرامستان وادی السلام به باغ مزار به اداره کل اوقاف 
استان ارائه کرده که این پیشنهاد در مرحله تهیه طرح برای ارسال مکتوب به این 
اداره کل و کمیته املاک استان است. پیام جوادیان با اشاره به آمادگی شهرداری 
پارک ها  سازمان  کرد:  اظهار  باغ مزار  به  وادی السلام  آرامستان  تبدیل  برای  قم 
پیشنهاد خود را در این خصوص به اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم اعلام 
کرده است. وی با بیان اینکه این پیشنهاد در مرحله تهیه طرح و طراحی نقشه 

رئیس مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر قم گفت: اعضای شورای اسلامی 
و  دانش بنیان  شرکت های  از  حمایت  بر  شهری  مدیریت  مجموعه  و  قم  شهر 
واحدهای فناور اجماع نظر دارند و این نهاد در نظر دارد تا طرحی را برای حمایت از 
دانش بنیان ها و مجموعه های خلاق به شهرداری قم ارائه دهد. سیدمحمدحسین 
استان  فناوری  و  پارک علم  با  قم  دهناد د در جلسه مشترک مدیریت شهری 
از کمیته های کارآمد  قم اظهار داشت: کمیته آی تی شورای اسلامی شهر قم 
و  تشکیل  مجرب  و  تجربه  با  افراد  و  اساتید  از  آن  اعضای  که  است  کاربردی  و 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:
ارائه پیشنهاد تبدیل آرامستان وادی السلام به باغ مزار

رئیس مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر قم  مطرح کرد:
بکارگیری تجربه فارغ التحصیلان دانشگاهی در مدیریت شهری 
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سخنگوی وزارت امور خارجه:
 گفت وگوهای ایران و عربستان 

جدی و رو به جلو بود

امــور  وزارت  ســخنگوی 
خارجه گفت که گفت وگوهای 
روز پنجشــنبه در بغداد بین 
ایــران و عربســتان جــدی، 
مثبــت و رو بــه جلو بــوده و 
درباره دور بعدی گفت وگوها 
توافق حاصل شده، ولی تاریخ 

آن هنوز قطعی نشده است.
خطیــب زاده  ســعید   2

رئیس جمهور :
ایران مخالف هر گونه 

یکجانبه گرایی وجنگ درجهان است
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حجت الاسلام والمسلمین رفیعی:
گرانی و بی ثباتی بازار مردم 

را خسته کرده است

رئیس جمهور در مراسم دریافت 
اســتوارنامه سفیر جدید »لتونی« 
گفت: ایران با هر اقدامی که جهان 
را به سوی یکجانبه گرایی و جنگ 
ســوق دهد مخالف است. آیت الله 
سید ابراهیم رئیسی پیش از ظهر 
روز دوشــنبه در مراســم دریافت 
وایــواراس«  »پتریس  اســتوارنامه 
ســفیر آکردیته جمهوری لتونی با 

 ســخنران حرم بانوی کرامت، با 
گلایــه از گرانفروشــی و بی ثباتی 
قیمت هــا گفت: بــازار بــی ثبات 
اســت و دولت باید فکر جدی کند 
چــرا که گرانــی و بی ثباتی بــازار، 
مردم را خسته کرده است. حجت 
الاسلام و المسلمین رفیعی عصر 
سلســله  ادامــه  در  روزدوشــنبه 
مباحث تفســیر ســوره عنکبوت  2
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آیت الله اعرافی در نشست صمیمی با مدیران رسانه های استان قم:

هویت حوزه به مردم و جامعه است
نگاه رهبری و امام راحل ملاک و معیار عمل ما در حوزه است

 یک قطعه زمین با کاربری تجاری -  مسکونی تحت پلاک ۲9۱/۲۵/۱689۵- 
میدان  نبش  پردیسان  در  واقع  مترمربع   ۲6۵7/88 مساحت  به  اصلی 
شهرداری با ضابطه ساخت )7 طبقه بصورت ۲ طبقه تجاری و ۵ طبقه 
مسکونی با سطح اشغال ۴۵ درصد( را از طریق  سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت www.setadiran.ir با شرایط مندرج در سامانه )۳۵ % نقد الباقی 
اقساط ۱۲ ماهه(  و شماره مزایده  ۲۰۰۱۰۰۱6۰۰۰۰۰۰۰۱  به صورت 

الکترونیکی عرضه نموده است. 
ساعت ۱2:۰۰ لغایت  مهلت ارسال پیشنهادات: از تاریخ ۱4۰۱/۱/۳۰ 

۱4۰۱/2/2۰ ساعت ۱4:۰۰ 
تلفن تماس:  8-۳778۰۰۲6 داخلی ۴99 آقای کوثری نیا کارشناس ارزیابی
 آدرس: 7۵ متری عمار یاسر بلوار تعاون مجتمع ادارات دولتی ساختمان راه 

و شهرسازی
متقاضیان شرکت در مزایده و فراخوان می بایست جهت ثبت نام و دریافت 
گواهی الکترونیکی )توکن( با شماره مرکز پشتیبانی و راهبری سامانه وزارت 

صمت  ۴۱9۳۴-۰۲۱ تماس گیرند.

آگهی مزایده یک قطعه زمین با کاربری تجاری - مسکونی

اداره کل راه و شهرسازی استان قم

شناسه آگهی:1307819

 برترین های ورزش قم در سال ١۴٠٠ در همایشی که روز نوزدهم اردیبهشت ماه 
برگزار می شود معرفی خواهند شد. 

 این مراسم به همت  اصحاب رسانه و جمعی از خبرنگاران استان قم برگزار خواهد 
شد و هدف آن ایجاد  شور و نشاط در بین جامعه ورزش است.

  مراسم  امسال در دو گزینه بهترین هیات ورزشی و بهترین ورزشکار در سال 
۱۴۰۰ توسط کارشناسان، خبرنگاران ورزشی و پیشکسوتان انجام خواهد شد و 
برترین  هیئت و ورزشکار ۵ امتیاز و گزینه های بعدی به ترتیب ٣و یک امتیاز کسب 
خواهند کرد و بعد از جمع بندی امتیازها، هیئت ها و ورزشکاران برتر سال گذشته 

معرفی خواهند شد.
 نظرسنجی به صورت الکترونیکی انجام می شود و در این نظرسنجی ستاد 

برگزاری بجای معرفی گزینه ها اقدام به معرفی شاخصه های انتخاب برترین ها 
کرده تا کارشناسان و خبرنگاران با دست باز در این نظرسنجی به انتخاب گزینه 
مورد نظر خود بپردازند. در همایش انتخاب برترین های ورزش قم در سال ١۴٠٠ 
نهاد های مختلفی چون اداره کل ورزش و جوانان استان ، شهرداری ؛هلال احمر 

استان قم، و همچنین رسانه های مختلف مشارکت خواهند کرد.
تجلیل از خانواده شهدای ورزشکار توسط بسیج ورزشکاران استان قم و برگزاری 
یادبود فوت شدگان جامعه ورزش بدلیل بیماری کرونا  از دیگر برنامه های جانبی 

این همایش خواهد بود.
از پیشکسوتان، خبرنگاران، ورزشکاران و کارشناسان ورزشی می خواهیم تا با 

شرکت در نظر سنجی ما را در برگزاری همایش یاری کنند

همایش برترین های ورزش قم در سال ١۴٠٠
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بی  عدالتی؛ تهدیدی برای 
سلامت جامعه

 شاید برای صحبت از اهمیت عدالت هیچ زمانی بهتر 
از حال و هوای روزها و شب های قدر و شهادت حضرت 

علی نباشد چرا که او در میان ایرانیان نماد عدالت است. قرآن معجزه پیامبر)ص( و 
کلام خداوند است لذا نه تنها نوع موضوعات قران بلکه فراوانی تکرار آنها نیز می تواند 
نشان دهندۀ اهمیت موضوعات باشد. موضوع عدالت با کلماتی از ریشه "قسط" و 
"عدل" بش از ۵۰ بار در قرآن ذکر شده است ) ۱7 بار قسط به صورت اسم 3 بار فعل 
۵ بار اسم فاعل جمعا 2۵ بار و عدل به صورت اسم ۱۴ بارو به صورت فعل نیز ۱۴ بار 

و جمعا 28 بار آمده است.
در قرآن برقراری عدالت ،هدف بعثت پیامبران ذکر شده است: )حدید، 2۵( و از 
مومنین خواسته شده پیوسته به قسط پایبند باشند: )نساء-۱3۵(. گرچه اهمیت 
عدالت اجتماعی در حکومت داری واز منظر دین در ایران موضوع جدیدی نیست و 
البته هنوز مغفول و مهجوراست، اما اهمیت آن از منظرعلوم سلامت کمتر در خارج 

از حوزه سلامت مورد توجه و بحث قرار گرفته است.
  برابری الزاما به معنای عدالت نیست بلکه بسیاری از موارد نابرابری هدف مند به 
نفع افراد نیازمند تر و در خطرتر )تبعیض مثبت( لازمه عدالت است. این تصویر شاید 

به خوبی این موضوع را نشان دهد:
  در علم ارتقای سلامت )health promotion( بی عدالتی یک عامل خطر مهم 
سلامت تلقی می شود و دو کلمه سلامت و عدالت تواما در ادبیات سلامت مورد 

استفاده قرار می گیرد.
  در ادبیات بین المللی ارتقای سلامت به خصوص سازمان جهانی بهداشت حد 
اقل از سال ۱978 )۱3۵3( صراحتا از اهمیت و لزوم عدالت به عنوان پیش نیاز 
سلامت سخن گفته شده است، به عنوان مثال بیانیه آلما آتا در ۱978، منشور 
ارتقای سلامت اوتاوا در ۱986، بیانیه کنفرانس سانزوال در سال ۱99۱، بیانیه 
مکزیک درباره ارتقاي سلامت در سال 2۰۰۰ 3. علاوه بر آن تحقیقات جهانی و 
حتی داخلی نیز بارها این مسئله را مورد تاکید و تایید قراداده است به طوری که 
در  عدالتی  نا   ( اجتماعی  ناعدالتی  که  است  شده  ثابت  حقیقت  یک  امروزه 
و آب  آموزش، غذا، هوا  امکانات حیاتی زندگی مثل  و  به فرصت ها  دست رسی 
سالم، خدمات بهداشتی درمانی( منجر به ناعدالتی در سلامت می شود. یعنی 

افرادی که برخوردار ترند سالم تر خواهند بود.
  در این علم، نابرابری در شرایط اجتماعی باعث نابرابری در سلامت می شود. 
امید  میزان  در  تفاوت  اصلی  دهنده  توضیح  درآمد  و  سواد  سطح  تفاوت  مثلا 
زندگی، ابتلاء به بیماری و مرگ و میر افراد است. علاوه بر سطح فردی در سطح 
جامعه نیز ارتباط بین عدالت اجتماعی و شاخص های سلامت دیده می شود. 
مثلا میزان مرگ زودرس ناشی از بیماری قلبی در طبقه فقیر تر دو برابر طبقه 

غنی است.
  نکته بسیار جالب تر اینکه کشورهای فقیر تر اما با عدالت اجتماعی بیشتر سطح 
سلامت بیشتری نسبت به کشورهای برخوردارتر اقتصادی اما با عدالت اجتماعی 

کمتر هستند.
    به عبارتی عدالت در توزیع نسبی فقر از اثرات بیماری زایی فقر میکاهد. به عنوان 
مثال، تولید ناخالص ملی آمریکا به مراتب بیشتر از کوستاریکا است اما کوستاریکا 
توزیع درامد عادلانه تری دارند و لذا امید زندگی کوستاریکا مشابه امریکا و حتی کمی 

بیشتراست.
کشورهای ثروتمند با توزیع برابرتر درآمد مثل سوئد و ژاپن امیدزندگی بیشتری از 
کشور ثروتمندتری چون امریکا دارند. نکته جالب این است که طبقه متوسط در 
جوامع با عدالت اجتماعی کمتر، سلامت بدتری در مقایسه با گروههای مشابه یا 
فقیرتر ساکن یک کشور فقیر تر اما با عدالت اجتماعی بیشتردارند کما اینکه سلامت 
سیاهپوستان فقیر منطقه هارلم نیویورک بدتر از سلامت مردم بنگلادش است ۴. 
لذا زندگی در شرایط ناعادلانه در کشور ثروتمندتراز نظر سلامت، بدتر از زندگی در 

شرایط عادلانه تر در یک کشور فقیر برای سلامت است .
  مکانیسم اثر ناعدالتی بر سلامت نیز هم از طریق تاثیر منفی بر روان و ارتباط 
سلامت روان با سلامت جسم و نیز شرایط زندگی روزمره افراد پیش شرط و لازمه 

زندگی سالم است.
  مواجهه مکرر با ناعدالتی با عث ایجاد احساس بد و فشار روانی )عصبانیت، 
سرخوردگی، احساس کم ارزشی، احساس طرد شدگی، احساس تبعیض( می شود. 
این فشار ها منجر به استرس، اضطراب و یا افسردگی می شود که خود منشأ رفتارهای 
غیر سالمی چون، پرخوری، سیگار کشیدن، مصرف مواد و مشروبات الکلی برای 

فرار از احساسات ناخوشایند مزمن می شود.
  در ضمن رابطه استرس با اختلال عملکرد قبل و عروق، سیستم ایمنی و نیز مغز 
و لذا بیماری های ناشی از آن مانند سکته های قلبی و مغزی، سرطان و بیماریهای 
خودایمنی ثابت شده است. از طرفی ناعدالتی باعث عدم دسترسی کافی افراد 
ضعف تر جامعه به آب ، درامد، غذا، مسکن، خدمات بهداشتی درمانی می شود در 

نتیجه فرد امکان زندگی سالم و اجتناب از خطرات سلامت را ندارد.
  با توجه نقش مهم شرایط زندگی در سلامت، یکی از راهکارهای مهم توصیه شده 
سازمان جهانی بهداشت برای بهبود شرایط سلامت ، "توزیع عادلانه قدرت، پول و 

منابع" است۵.
 از این رو می توان گفت "داد" گستری از مؤثرترین استراتژی های ارتقای سلامت 
جامعه است. عدالت اجتماعی برای تضمن دسترسی عادلانه افراد جامعه و چه بسا 
دسترسی بهتر و بیشتر افراد محروم جامعه مهم تر از ارایه خدمات بهداشت درمانی 
برای کاهش مرگ و میر های زودرس و ابتلاء به بیماری های افراد محروم جامعه 
است. لذا توجه و اقدام جهت بهبود وضعیت عدالت در جامعه نه تنها از منظر امنیت 

ملی، سیاسی و دینی، از منظر سلامت نیز امری حیاتی است.
* عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی 

حجت الاسلام والمسلمین رفیعی:

گرانی و بی ثباتی بازار مردم را 
خسته کرده است

 سخنران حرم بانوی کرامت، با گلایه از گرانفروشی و بی ثباتی قیمت ها گفت: 
بازار بی ثبات است و دولت باید فکر جدی کند چرا که گرانی و بی ثباتی بازار، مردم 

را خسته کرده است.
حجت الاسلام و المسلمین رفیعی عصر روزدوشنبه در ادامه سلسله مباحث تفسیر 
سوره عنکبوت در حرم بانوی کرامت، اظهار داشت: وقتی گفته می شود رزق هر 
انسانی معلوم و مشخص است منظور از آن، رزق حلال است و مال حرام را نمی توان 
گفت رزق است به همین خاطر منظور واقعی از رزق، رزق حلال و پاک است و از نظر 

قرآن نیز چند صفات برای رزق وجود دارد.
وی افزود: نباید لقمه حرام از طریق احتکار، گرانفروشی، کم فروشی، خدعه، 

نیرنگ و… وارد زندگی انسان شود چرا که آثار بسیار منفی در زندگی دارد.
استاد حوزه علمیه خاطر نشان کرد: یکی از آثار منفی لقمه حرام، بی برکتی مال در 

زندگی و محروم شدن انسان از لقمه و روزی مقدر حلال است.
وی یادآور شد: مال حرام باعث بی توفیقی انسان از عبادت می شود و زمینه ترک 
عبادات را فراهم می سازد چرا که برکت، عاقبت به خیری، نسل صالح و… تماما در 

لقمه حلال است.
استخدام  با  داران  مغازه  از  ای  عده  داشت:  اظهار  کرامت  بانوی  حرم  سخنران 
دختران جوان در مغازه های خود به عنوان فروشندگان کالا و پرداخت حقوق ناچیز 
دست به استثمار این افراد می زنند در حالیکه این اقدام کار حرام است و باعث می 

شود درآمد مغازه دار حرام شود.
وی در ادامه با گلایه از گرانفروشی و بی ثباتی قیمت ها گفت: بازار بی ثبات است 
و دولت باید فکر جدی کند چرا که گرانی و بی ثباتی بازار، مردم را خسته کرده است.
حجت الاسلام و المسلمین رفیعی با اشاره به مشکلات مستاجرین تاکید کرد: 

دولت باید برای جبران اجاره ها وام بدون بهره را در اختیار مستاجرین قرار بدهد.
استاد حوزه علمیه خاطر نشان کرد: عده ای ابربدهکار بانکی هستند و عده ای 
نیزعده ای گرانفروشی خود را توجیه می کنند و با گرانفروشی دارو … مال حرام 
کسب می کنند. وی افزود: شبکه توزیع دارو مشکل دارد و دارویی که بار ارز دولتی 

وارد شده است در بازار ناصر خسرو یافت می شود اما در داروخانه ها کمیاب است.
با  ایرانی  تاکید کرد: مخلوط نمودن کالای  المسلمین رفیعی  و  حجت الاسلام 
خارجی)برنج(، کلاهبرداری از طریق هک حساب های بانکی، شرکت های جعلی، 
فروش منازل مشکل دار به چندین نفر همزمان، افزایش قیمت کالا روی فاکتورهای 

خرید توسط مسئولان خرید ادارات و… همگی جزو کسب مال حرام است.

اخبار

رئیس مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر قم  مطرح کرد:

بکارگیری تجربه فارغ التحصیلان 
دانشگاهی در مدیریت شهری

رئیس مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر قم گفت: اعضای شورای اسلامی شهر 
قم و مجموعه مدیریت شهری بر حمایت از شرکت های دانش بنیان و واحدهای فناور 
اجماع نظر دارند و این نهاد در نظر دارد تا طرحی را برای حمایت از دانش بنیان ها و 

مجموعه های خلاق به شهرداری قم ارائه دهد.
سیدمحمدحسین دهناد د در جلسه مشترک مدیریت شهری قم با پارک علم و 
فناوری استان قم اظهار داشت: کمیته آی تی شورای اسلامی شهر قم از کمیته های 
کارآمد و کاربردی است که اعضای آن از اساتید و افراد با تجربه و مجرب تشکیل و 

سیاست گذاری های مهمی در قالب آن در حال انجام است.
وی استفاده از ظرفیت فارغ التحصیلان دانشگاهی را از اولویت های شورای ششم 
دانست و خاطرنشان کرد: مرکز پژوهش ها و کمیته فناوری با هدف استفاده از ظرفیت 

نخبگان و جوانان در شورای شهر قم تشکیل شده است.
رئیس مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر قم تصریح کرد: نمایشگاه دستاوردهای 
شرکت های دانش بنیان در حوزه مدیریت شهری قم به زودی به ابتکار دانشگاه تهران 
برپا می شود که  پارک علم و فناوری نیز می تواند آخرین دستاوردهای خود را در این 

نمایشگاه به عرضه بگذارد.
به گفته وی، مجموعه مدیریت شهری و شورای اسلامی شهر قم برای استفاده و 
بهره مندی بیشتر شرکت های دانش بنیان و واحدهای فناور از کاربری های غیر، نگاه 

مثبت و حمایت گری دارد.
رئیس کمیسیون حمل ونقل و ترافیک شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: اعضای 
شرکت های  از  حمایت  بر  شهری  مدیریت  مجموعه  و  قم  شهر  اسلامی  شورای 
دانش بنیان و واحدهای فناور اجماع نظر دارند و این نهاد در نظر دارد تا طرحی را برای 

حمایت از دانش بنیان ها و مجموعه های خلاق به شهرداری قم ارائه دهد.
وی با تأکید بر اینکه حمایت از شرکت های دانش بنیان و استارتاپ ها از اولویت های 
به شهروندان است، گفت:  نوین  مجموعه مدیریت شهری در خدمات رسانی های 
هم اکنون در واحد فناوری اطلاعات شهرداری قم، بستر مطلوبی جهت نقش آفرینی 

شرکت های دانش بنیان شکل گرفته است.
 

اتمام روسازی و ریل گذاری فاز نخست مترو؛

حرکت متروقم درپیچ وخم تأمین واگن 
مدیرعامل سازمان قطار شهری قم در خصوص تأمین ناوگان موردنیاز فاز نخست مترو 
قم گفت: جهت تست سرد و گرم نیاز به تنها یک رام قطار بوده که در حال مذاکره برای 

تأمین آن هستیم.
به عنوان  ناوگان  تأمین  عدم  و  ظالمانه  تحریم های  به  اشاره  با  درویشی  منصور 
اصلی ترین دلایل تأخیر در تست سرد و گرم پروژه مترو؛ به پیشرفت های مناسب اخیر 
در پیشبرد فاز نخست خط یک مترو قم اشاره کرد و اظهار داشت: با پیش بینی های 
انجام شده در خصوص تأمین منابع مالی به موقع، تجهیزات و ناوگان موردنیاز امیدواریم 

شاهد انجام تست گرم در ماه های آینده باشیم.
وی مصوبات سفر اخیر ریاست محترم جمهوری به شهر مقدس قم برای پروژه مترو را 
موردتوجه قرارداد و افزود: سال گذشته تخصیص بودجه طرح قطار شهری قم به صورت 
۱۰۰ در صد به علاوه کمک نقدی بیش از ۱۰۰ میلیارد ریالی برای مترو قم انجام گرفته و 
سقف اوراق مشارکت سال ۱۴۰۰ مترو نیز به 6۰۰۰ میلیارد ریال افزایش پیداکرده است 

که در سال جاری هزینه خواهد شد.
ناوگان موردنیاز عنوان  تأمین  مدیرعامل سازمان قطار شهری قم در خصوص 
کرد: جهت تست سرد و گرم نیاز به تنها یک رام قطار بوده که در حال مذاکره 
برای تأمین آن هستیم و هم چنین برای مسافرگیری فاز نخست خط یک مترو، 
حداقل نیاز به 3 رام قطار بوده که هم اکنون مذاکره جهت خرید یا استقراض در 

دستور کار قرار دارد.
وی با ارائه گزارش تکمیل پست برق 63/2۰ کیلوولت نواب و آمادگی ۱۰۰ درصدی 
خدمت رسانی آن در پروژه مترو ابراز کرد: تمهیدات لازم در خصوص تأمین تجهیزات 
ماشین آلات  نیز  و  آسانسور  و  پله برقی  ازجمله  آن ها  مناقصات  برگزاری  و  موردنیاز 
تخصصی ریلی و تکمیل سیستم های تهویه، مخابرات، اعلام حریق و … در حال انجام 

است.
درویشی با اشاره به پیشرفت عمرانی مسیر و ایستگاه های فاز اول پروژه مترو گفت: فاز 
نخست خط یک مترو، مسیری به طول 6 کیلومتر با 6 ایستگاه از قلعه کامکار تا میدان 
شهید مطهری را شامل می شود که عملیات روسازی و ریل گذاری آن به اتمام رسیده 
و نصب اغلب تجهیزات مربوطه در ایستگاه های مسافرگیری فاز اول شامل ایستگاه 
میدان مطهری و کشاورز انجام شده است و با توجه به عملیات عمرانی ایستگاه ها با 
پیشرفت میانگین حدود بیش از 9۰ درصدی، این فاز آماده انجام بهره برداری اولیه 

است.

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

انجام پژوهش های معماری در شورای 
شهر قم

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم بر لزوم برنامه ریزی های 
لازم برای جبران فقدان معماری و شهرسازی با هویت ایرانی- اسلامی تأکید کرد.

و  معماری  در  بیگانه  نماهای  ایجاد  نوظهور  پدیده  به  اشاره  با  امراللهی  روح الله 
شهرسازی شهرهای کشور اظهار داشت: اتفاقاتی که در معماری و شهرسازی شهرهای 
ایران طی دهه های گذشته رخ داده مجموع آن خوشایند نبوده است و از همین رو مردم 

و مسئولان دغدغه آینده شهرها را در بعد هویتی معماری و شهرسازی دارند.
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم افزود: کارشناسان 
و دست اندرکاران حوزه معماری و شهرسازی برای اینکه هویت شهرها در آینده چه 

می شوند، نگرانند و دارای دغدغه هستند.
به گفته وی، در ایران سابقه تاریخی و تمدنی چند هزار ساله داریم که این سبقه 
تاریخی با ظهور اسلام ترکیب شده و شکل تکامل یافته آن را می توان در حوزه معماری و 

شهرسازی طی سالیان گذشته مشاهده کرد.
امراللهی با بیان اینکه طی چند دهه گذشته مسکن به کالای سرمایه ای و بورسی 
تبدیل شده است گفت: این موضوع سبب شده تا هویت و معنا و ساختار معماری 
بناهای مسکونی به سمت و سویی رفته که امروز نتیجه آن را می بینیم؛ معماری هایی 
که بعضاً با فرهنگ های معماری بیگانه التقاط یافته و معماری نامطلوبی را در شهرها 
و شهرسازی ما پدیده آورده است. وی با تأکید بر اینکه نهادهای مختلفی در حوزه 
انجام  مطلوبی  تحقیقاتی  کار  نهادها  این  اما  دارند  فعالیت  شهرسازی  و  معماری 
نداده اند، ادامه داد: اگر کاری هم شده در حوزه نظری باقی مانده و عملیاتی نشده 
است، پژوهش های بنیادی خوب است اما باید به انضمام پژوهش های عملیاتی بوده 
تا در جامعه به کار گرفته شود. عضو شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه جریان 
ساخت وساز کشور به ویژه در حوزه مسکن فاقد الگو یا دارای الگوهای التقاطی است که 
می تواند به ابتذال هم بینجامد خاطرنشان کرد: شورای اسلامی شهر قم در نظر دارد 
در مرکز پژوهش های خود، شاخه معماری و شهرسازی را فعال کند و در این زمینه نیز 
از نهادهای مشترک در حوزه پژوهش نیز استفاده می کنیم. وی با اشاره به اینکه فقدان 
معماری و شهرسازی با هویت ایرانی- اسلامی به وضوح احساس می شود اضافه کرد: 
باید به طوری جدی در این زمینه کار پژوهشی صورت بگیرد که در نظر داریم شهر قم در 
این زمینه پیشقدم شده و با بهره گیری از ظرفیت حوزه های علمیه و دانشگاه های کشور 

در این زمینه پژوهش ها را پیگیری کنیم.
  

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

ارائه پیشنهاد تبدیل آرامستان وادی السلام 
به باغ مزار

پارک ها  سازمان  گفت:  قم  شهرداری  سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل 
پیشنهادی مبنی بر تبدیل آرامستان وادی السلام به باغ مزار به اداره کل اوقاف استان 
ارائه کرده که این پیشنهاد در مرحله تهیه طرح برای ارسال مکتوب به این اداره کل و 
کمیته املاک استان است. پیام جوادیان با اشاره به آمادگی شهرداری قم برای تبدیل 
آرامستان وادی السلام به باغ مزار اظهار کرد: سازمان پارک ها پیشنهاد خود را در این 

خصوص به اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم اعلام کرده است.
 وی با بیان اینکه این پیشنهاد در مرحله تهیه طرح و طراحی نقشه است افزود: 
پیشنهاد مکتوب این طرح پس از مرحله طراحی نقشه به اداره کل اوقاف ارسال خواهد 

شد.

رئیس جمهور در مراسم دریافت استوارنامه سفیر جدید »لتونی« گفت: ایران با 
هر اقدامی که جهان را به سوی یکجانبه گرایی و جنگ سوق دهد مخالف است.

آیت الله سید ابراهیم رئیسی پیش از ظهر روز دوشنبه در مراسم دریافت استوارنامه 
»پتریس وایواراس« سفیر آکردیته جمهوری لتونی با بیان اینکه دو کشور همواره 
روابط دوجانبه و همکاری های بین المللی مطلوبی با یکدیگر داشته اند و مزیت 
جغرافیایی ایران می تواند تجارت بین مناطق آسیایی و اروپایی را پررونق و کم 
هزینه کند، گفت: امروز در عرصه بین المللی با مشکلات جدی و ظلم و تعدی به 

کشور هایی نظیر افغانستان و فلسطین مواجه هستیم.
کشتار  و  خرابی  جز  افغانستان  در  ناتو  و  آمریکا  حضور  افزود:  جمهور  رئیس 
دستاوردی دیگری نداشت و نه برای افغانستان و نه برای منطقه امنیت ساز نبود. 
جمهوری اسلامی ایران با هر اقدامی که جهان را به سوی یکجانبه گرایی و جنگ 
سوق دهد مخالف است. رئیس جمهور با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران با هر 
اقدامی که جهان را به سوی یکجانبه گرایی و جنگ سوق دهد مخالف است، تصریح 
کرد: جنگ و درگیری در اوکراین نباید مانع از توجه کافی به بحران در افغانستان و 

مشکلات مردم این کشور و جمعیت بزرگ آوارگان آن شود.
»پتریس وایواراس« سفیر آکردیته جمهوری لتونی نیز در این مراسم با اشاره به 

سپری شدن یکصد سال از آغاز روابط دیپلماتیک کشورش با ایران گفت: علاقه 
مندیم روابط با جمهوری اسلامی ایران را بر پایه درک و دوستی متقابل در راستای 

تامین منافع دو کشور گسترش دهیم.
ایران همواره حامی صلح، ثبات و پیشرفت  در جهان است

رئیسی همچنین  پیش از ظهر دوشنبه در مراسم دریافت استوارنامه »پریشا 
کاسترا توویچ« سفیر آکردیته مونته نگرو با بیان اینکه ایران همواره با کشورهای 
منطقه بالکان و از جمله مونته نگرو روابطی دوستانه و رو به گسترش داشته است، 
گفت: دو کشور ظرفیت های خوبی برای گسترش تعاملات و ارتقای سطح روابط در 
زمینه های مختلف دارند. رئیس جمهور سابقه جنگ در منطقه بالکان را تجربه ای 
تلخ برای این منطقه و جهان توصیف کرد و افزود: جنگ به هیچ وجه رویداد مطلوبی 
نیست و همواره سیاست اصولی جمهوری اسلامی ایران حمایت از صلح، ثبات و 

پیشرفت و مخالفت با جنگ بوده است.
»پریشا کاسترا توویچ« سفیر آکردیته مونته نگرو نیز در این مراسم با اشاره به سوابق 
دوستانه و رو به گسترش روابط دو کشور اظهار داشت: در دوره ماموریت خود تلاش 
خواهم کرد ساز و کارهای توسعه روابط دوجانبه تقویت شود تا دو کشور بتوانند 

تعاملات و مناسبات خود در زمینه های مورد علاقه را گسترش دهند.
سیاست ثابت ایران مخالفت با هرگونه تجاوزگری است

رئیسی  همچنین پیش از ظهر دوشنبه در مراسم دریافت استوارنامه »آرسن 
اواکیان« سفیر جدید جمهوری ارمنستان در کشورمان با اشاره به سیاست ثابت 
جمهوری اسلامی ایران در مخالفت با هرگونه تجاوزگری افزود: آنچه امروز ایران را در 
میان کشورهای دیگر دنیا شاخص کرده، موضع اصولی ما در برابر تجاوزگری های 

آمریکا و کشورهای سلطه طلب بوده است. 
دکتر رئیسی تأکید کرد که جمهوری اسلامی ایران همواره حامی حق حاکمیت 
ملی و احترام به تمامیت ارضی کشورها بوده و هست. »آرسن اواکیان« سفیر جدید 
جمهوری ارمنستان نیز در این مراسم با بیان اینکه مقامات کشورش برای گسترش 
همه جانبه روابط با ایران عزم راسخ دارند، گفت: ارمنستان آماده است تا سطح 

روابط دو کشور به سطح روابط راهبردی ارتقا پیدا کند.

رئیس جمهور در مراسم دریافت استوارنامه سفیر جدید »استونی«:

ایران مخالف هر گونه یکجانبه گرایی وجنگ درجهان است

نسترن کشاورز محمدی*

نماینده مردم رشت گفت: اخیراً در رابطه با رئیس 
مجلس اتفاقی رخ داد که اگر هم یک اشتباه کوچکی 
بوده است تا این حد نباید در سطح ملی و خارج از 

کشور بزرگش می کردند. 
جبار کوچکی نژاد درباره انتقاداتی که این روزها به 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی می شود مبنی بر 
این که گفتار و عملکرد برخی از نمایندگان مجلس با 
یکدیگر یکسان نیست و مشاهده می شود نمایندگان 
بر خلاف حرف های شان عمل می کنند، گفت: قطعاً 
فعالیت  اسلامی  جمهوری  نظام  در  که  قوه ای  هر 
می کند گاهی اوقات عمکلردش دارای یکسری ایراد 
روی  برخی ها  اخیراً  متاسفانه  اما  است؛  اشکال  و 
پروژ ه ای کار می کنند که این پروژه هدایت شده و برای 

زدن مجلس شورای اسلامی است.
اسلامی خاطرنشان  نماینده مجلس شورای  این 
کرد: مجلس یازدهم مجلسی است که مقام معظم 
رهبری آن را انقلابی و بی نظیر خطاب کردند و امروز 
برای این که این عنوان مقام معظم رهبری را کمرنگ 
کنند با انواع تهمت ها نمایندگان و مجلس شورای 

اسلامی را مورد خطاب قرار می دهند، البته در بعضی 
مواقع هم متاسفانه خود همکاران نماینده دقت های 

لازم را انجام نمی دهند و به شایعات دامن می زنند.
باید  مجلس  نمایندگان  معتقدم  کرد:  تاکید  وی 
دقت کنند هر حرفی نزنند و اگر  حرفی هم می زنند 
به آن اعتقاد داشته باشند و عمل کنند، مخصوصاً در 
این اوضاع و احوال اقتصادی که مردم انتظار دارند 
نمایندگان در زندگی شخصی خودشان به شعارها و 
تعهداتی که در زمان انتخابات دادند مبنی بر این که 
زندگی شخصی شان را به مردم نزدیک می کنند جامعه 
خودشان  عناوین  و  بیت المال  از  و  بپوشانند  عمل 
سوءاستفاده نکنند. نماینده مردم رشت در مجلس 
باید  نمایندگان  این که  به  اشاره  با  اسلامی  شورای 
در گفتار و رفتارشان دقت نظر داشته باشند، اظهار 
داشت: گاهی اوقات مشاهده می کنیم گفتار و رفتار 
نمایندگان در مسائل شخصی، اجتماعی و سیاسی 

یکی نیست که این رفتارها باید تصحیح شود.
وی با بیان این که امروز یک فضایی علیه مجلس 
یازدهم آغاز شده است، گفت: هر چقدر به فضای 

انتخابات مجلس دوازدهم نزدیک می شویم، به اعتقاد 
من این فعالیت ها و تهمت زدن ها بیشتر می شود و 
معتقدم  سازمان های نظارتی و فرهنگی باید مراقب 
کسانی که تهمت و افترا می زنند و فضا را به یک نحوی 
درست کنند، باشند و از سوی دیگر هم نمایندگان 

گفتار و رفتار خودشان را هماهنگ کنند.
کوچکی نژاد درباره این که آیا مجلس ابزاری دارد تا 
نظارتی روی گفتار و عملکرد نمایندگان داشته باشد 
عمومی  افکار  سوی  از  گلایه های  چنین  شاهد   تا 
یک  اسلامی  شورای  مجلس  کرد:  عنوان  نباشیم، 
هیأتی دارد به عنوان » هیأت کنترل و نظارت بر رفتار 
نمایندگان« که اعضای آن باید فعال باشند تذکرات 
نمایندگان هم  و خود  بدهند  را  و هشدارهای  لازم 
خودکنترلی و خودنظارتی و دقت های بیشتری داشته 
باشند. وی ادامه داد: عده ای که تهمت می زنند یک 
چیز کوچکی را بزرگ جلوه می دهند، مانند اتفاقی که 
اخیراً در رابطه با رئیس مجلس رخ داد، اگر هم یک 
اشتباه کوچکی بوده است تا این حد نباید در سطح 

ملی و خارج از کشور بُلد و بزرگش می کردند.

رئیس کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسلامی گفت: در شرایطی که درگیر جنگ 
اقتصادی و کمبود منابع ارزی هستیم، ارز پاشی برای واردات کالا های لوکس به نفع کشور 
نیست. حسن شجاعی علی آبادی در خصوص موضوع ممنوعیت واردات کالا های لوکس 
اظهار داشت: در شرایطی که درگیر جنگ اقتصادی و کمبود منابع ارزی هستیم و برای 
تامین ارز مورد نیاز کالا های اساسی و دارو دچار مشکلاتی هستیم، منطقی نیست که ما 
برای واردات کالا ها و از جمله گوشی های لوکس ارز مصرف کنیم و این مورد تذکر رهبری 
انقلاب نیز بود. رئیس کمیسیون اصل نود مجلس افزود: سال گذشته حدود سه میلیارد 
دلار برای دارو اختصاص دادیم. در حالی که تنها برای واردات گوشی های لوکس نزدیک 
یک میلیارد دلار ارز نیمایی مصرف شده و حتماً ارز پاشی برای کالا های لوکس به نفع کشور 
نیست به همین علت وزیر صنعت، معدن و تجارت به کمیسیون دعوت شد. نماینده مردم 
ابهر، خرمدره و سلطانیه در مجلس ادامه داد: وزیر وعده داد این موضوع را بررسی و در ستاد 

تنظیم بازار تصمیم لازم را اتخاذ کند، آنچه مطالبه ما است اختصاص ندادن ارز یارانه ای به 
کالا های لوکس در مرحله اول و سپس بررسی ضرورت ورود اینگونه کالا ها حتی با ارز غیر 
دولتی است. وی تصریح کرد: موضوع ممانعت از اختصاص ارز نیمایی به کالا وگوشی های 
لوکس، مختص یک نشان خاص نیست؛ بلکه در هر شرکتی می تواند بخشی از محصولات 
لوکس و بخشی غیر لوکس باشد که باید مصادیق آن توسط دولت با معیار های دقیق تعیین 
شود. شجاعی افزود: براساس بررسی ها چهار درصد بازار تلفن همراه در اختیار این کالا ها 
است. اما 2۵ درصد ارز صرف آن می شود و اختصاص ارز نیمایی به گوشی هایی که مورد 
استفاده ۴ درصد جامعه است، ضرورتی ندارد و باید دولت تصمیم بگیرد. وی تاکید کرد: 
در شرایط جنگ اقتصادی یارانه ای از جیب عموم مردم صرف واردات کالا های لوکس و غیر 
ضرور نشود که در شرایط فعلی اقتصادی حتماً به مصلحت عمومی نیست و به ضرر مردم 

عزیز است.

نماینده مردم رشت :

رفتار نمایندگان در مسائل شخصی، اجتماعی و سیاسی یکی نیست

رئیس کمیسیون اصل نود مجلس:

ارز پاشی برای کالا های لوکس به نفع کشور نیست

معاون اول رییس جمهور بر رویکرد جدی دولت برای توجه به ملاحظات و خطوط 
قرمز زیست محیطی تأکید کرد و افزود: محیط زیست محل حیات همه جانداران 
است که نیاز به مراقبت جدی دارد بنابراین دولت در مواقع آسیب به محیط زیست 

به هیچ عنوان از این ملاحظات کوتاه نمی آید.
محمد مخبر  روز دوشنبه  در پنجمین جلسه ستاد ملی هماهنگی و مدیریت 
تالاب های کشور ، تالاب های کشور را نعمت و موهبتی الهی برای کشور توصیف 
کرد و گفت: متأسفانه این دارایی های خدادای در حال تخریب و از بین رفتن 
هستند که لازم است برای حفظ و نگهداری از این تالاب ها همه دستگاه های 
متولی با جدیت پای کار بیایند. معاون اول رییس جمهور افزود: با وجود آنکه باید 
همه مردم کشور از  تالاب ها منتفع شوند اما متأسفانه شاهد آن هستیم که تالاب 
های کشور در معرض خشک شدن قرار دارند و اگر تدابیر لازم را برای حفظ، احیاء و 

توسعه تالاب ها به کار نبندیم باید در برابر خداوند و مردم پاسخگو باشیم.
مخبر با اشاره به فقدان نگاه جامع و عدم مدیریت مناسب برای حفاظت از تالاب 
ها اظهار داشت: فارغ از جلسات اداری و ستادهای مربوطه باید برای هر یک از 

تالاب ها برنامه و مجری مشخص و پاسخگو تعیین شود و همه دستگاه ها نیز مکلف 
به همکاری برای اجرای این برنامه ها باشند.

معاون اول رییس جمهور بر رویکرد جدی دولت برای توجه به ملاحظات و خطوط 
قرمز زیست محیطی تأکید کرد و افزود: محیط زیست محل حیات همه جانداران 
است که نیاز به مراقبت جدی دارد بنابراین دولت در مواقع آسیب به محیط زیست 

به هیچ عنوان از این ملاحظات کوتاه نمی آید.
مخبر همچنین با اشاره به گزارش های ارائه شده در جلسه در خصوص مسایل 
تالاب میانکاله و احیای خلیج گرگان گفت: رییس جمهور در سفر اخیر خود به این 
منطقه، نسبت به احیاء تالاب میانکاله و خلیج گرگان به مردم قول داده اند که لازم 

است با جدیت پای کار باشیم تا این وعده محقق شود.
معاون اول رییس جمهور از وزیر نیرو، رییس سازمان حفاظت از محیط زیست 
و استاندار گلستان خواست در اسرع وقت نسبت به اتخاذ تصمیمات لازم جهت 
اجرا و تسریع در طرح تسهیل ارتباط بین دریا و خلیج گرگان برای احیاء این منطقه 

طبیعی اقدام کنند.

معاون اول رییس جمهور :

دولت در حفاظت از محیط زیست کوتاه نمی آید

رئیس کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس:

تغییرات مهم آیین نامه اجرایی قانون رتبه بندی معلمان
 رئیس کمیسیون آموزش مجلس با اشاره به آخرین 
تغییرات صورت گرفته در تدوین آیین نامه اجرایی قانون 
آیین  این  اصلاح  داشت:با  بیان  معلمان،  بندی  رتبه 
نامه آخرین مدرک تحصیلی معلمان در محاسبه رتبه 
اعمال می شود و شرط مدرک دکتری هم برای استاد 
معلمی حذف شده است. علیرضا منادی سفیدان در 
گفت وگویی با اشاره به طی شدن مراحل نهایی تدوین 
آیین نامه اجرایی قانون رتبه بندی معلمان، بیان داشت: 
وزارت  در  کارگروهی  در  در حال حاضر  نامه  آیین  این 
مدیران  و  معاونان  وزیر،  از  متشکل  پرورش  و  آموزش 
وزارتخانه آموزش و پرورش، سازمان استخدامی کشور، 
سازمان برنامه و بودجه و دو نفر از نمایندگان به عنوان 

می دهد.  جلسه  تشکیل  آموزش  کمیسیون  نماینده 
نماینده مردم تبریز، اسکو و آذرشهر در مجلس ادامه داد: 
تا به امروز نسبت به همه مسائل و مشکلاتی که مد نظر 
معلمان در آیین نامه رتبه بندی بود، تذکرات لازم را دادیم 
و بیشتر این مسائل رفع شده است. رییس کمیسیون 
آموزش یادآور شد: یکی از مسائلی که در آخرین اصلاح 
آیین نامه رتبه بندی معلمان مورد بازنگری قرار گرفت، 
این بود که برای استاد معلمی، شرط دکتری برداشته 
شود. همچنین در آخرین اصلاح آیین نامه تأکید شده 
آخرین مدرک معلمان لحاظ شده و حق و حقوق آن  ها 
پرداخت شود. منادی سفیدان با استناد به استعلامی 
که از معاونت قوانین مجلس گرفته شد، گفت: معاونت 

قوانین مجلس نیز تأکید داشت باید این مدارک جدید 
معلمان اعمال شود. وی یادآور شد: همچنین بسیاری 
از موارد جزئی مد نظر معلمان نیز در آیین نامه مورد توجه 
قرار گرفت و انتظار داریم نهایتا یک آیین نامه کامل و 
جامع با لحاظ کامل منافع معلمان تدوین و روانه صحن 
هیأت دولت شود. رئیس کمیسیون آموزش، تحقیقات 
و فناوری مجلس اضافه کرد: تلاش ما این بود در طول 
زمان تدوین آیین نامه اجرایی نقطه نظرات معلمان را 
منتقل کنیم تا آیین نامه ای خوب و به نفع معلم تدوین 
شود و انتظار داریم آیین نامه تدوین شده هرچه سریع تر 
به تصویب دولت برسد و قانون رتبه بندی معلمان وارد فاز 

اجرایی شود.

ابراهیم  ریاست سید  به  دولت  اقتصادی  در نشست ستاد 
رئیسی، پیشنهادی از وزارت امور اقتصادی و دارایی بررسی 
شد که بر اساس آن، قیمت گندم و نان برای مصرف کننده 
هیچ تغییری نمی کند. به گزارش  پایگاه اطلاع رسانی ریاست 
و  اقتصادی  امور  وزارت  پیشنهادی  راهکار های  جمهوری، 
دارایی برای جلوگیری از قاچاق گندم به کشور های همسایه 

و ضرورت بهینه سازی مصرف نان در کشور، در نشست ستاد 
هماهنگی اقتصادی دولت مورد بررسی قرار گرفت.  در این 
نشست به ریاست سید ابراهیم رئیسی، پیشنهادی از وزارت 
امور اقتصادی و دارایی مورد بررسی قرار گرفت که بر اساس آن، 
قیمت گندم و نان برای مصرف کننده هیچ تغییری نمی کند.  بر 
اساس تصمیم اعضای ستاد، مقرر شد با توجه به اهتمام دولت 

بر کنترل قیمت نان و جلوگیری از افزایش بهای آن، جوانب 
گوناگون این طرح از سوی دستگاه های مسئول بررسی و نتیجه 
برای تصمیم گیری به نشست های آینده ستاد ارائه شود. در این 
نشست، همچنین مسئله خروج ارز به شکل سرمایه از کشور 
مورد بحث قرار گرفت و مقرر شد دستگاه های متولی موضوع، 
سیاست های پیشگیرانه لازم را در این زمینه طراحی و ارائه کنند. 

نشست ستاد اقتصادی دولت بررسی شد؛

قیمت گندم و نان برای مصرف  کننده هیچ تغییری نمی کند
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تحلیل و تفسیر آزمایش فشار خون

زینک یک ماده معدنی چندکاره است و در باروری نیز 
نقش دارد. دریافت زینک کافی موجب بهینه شدن سطح 
هورمون ها شده و به تولید تخمک های سالم برای باروری 
کمک می کند. همچنین مطالعات نشان می دهند سطح 
زینک در فاز فولیکولار در زنان نابارور، نسبت به زنان بارور که 

مشکلی در باردار شدن ندارند پایین تر است.
آیا رژیم غذایی تان مغذی و متعادل است؟ بدن شما نیاز 
به انواع مواد مغذی دارد تا عملکرد های اساسی آن درست 
و سالم پیش بروند. یکی از این مواد مغذی، زینک است، 
ماده ای معدنی که نقش مهمی در بسیاری از واکنش های 
بدن دارد. هرچند شما به مقدار کمی زینک نیاز دارید اما 
به این معنی نیست که زینک مهم نیست. مثلًا شما برای 
بوییدن و چشیدن غذا هایی که می خورید به زینک نیاز 
دارید. ضمناً زینک در ترمیم زخم، سلامت سیستم ایمنی 

و باروری نقش دارد.
شاید این سؤال برایتان مطرح شود که آیا کمبود زینک 
شما  آیا  اینکه  و  باشد  شایع  عارضه ای  می تواند  )روی( 
به اندازه کافی زینک دریافت می کنید یا نه. خانم ها روزانه 
به 8 میلی گرم زینک نیاز دارند، درحالی که آقایان به ۱۱ 
میلی گرم زینک در روز نیازمندند. هرچند کمبود زینک 
شایع نیست اما افرادی که گیاهخوارند بیشتر در معرض 
کمبود زینک هستند، چون زینک بیشتر از هر چیزی در 

غذا های حیوانی وجود دارد.
چرا زینک برای سلامت خانم ها اهمیت ویژه ای دارد؟

سلامت سیستم ایمنی
همهٔ خانم ها باید به داشتن یک سیستم ایمنی سالم 
اینکه  بدون  سالم،  ایمنی  سیستم  یک  بدهند.  اهمیت 
به مهاجمان  بافت های سالم بدن کاری داشته باشد  به 
ایمنی  سیستم  شدن  حمله ور  می کند.  حمله  خارجی 
به بافت های سالم بدن، مخرب بوده و ریسک خیلی از 
ایمنی  سیستم  به  زینک  می دهد.  افزایش  را  بیماری ها 
کمک می کند متعادل بماند و در عین اینکه به قسمت های 
بجنگد.  پاتوژن ها  با  نمی کند،  وارد  آسیبی  بدن  سالم 
مطالعات نشان داده اند کمبود زینک می تواند التهاب ایجاد 

کند و از آن سو، ریسک عفونت را افزایش دهد.
سیستم  در  عفونتی  دچار  شما  اگر  پژوهش ها،  طبق 
معمولی،  سرماخوردگی  مثلًا  شوید،  فوقانی  تنفسی 
را کاهش دهد. مطالعه ای  زینک می تواند شدت علائم 
دریافته استفاده از قرص های مکیدنی زینک، طول مدت 
سرماخوردگی را کاهش می دهد. البته مصرف زینک در 
رژیم غذایی تضمین نمی کند که دوباره دچار سرماخوردگی 
نشوید اما می تواند از شما در برابر سرفه های کلافه کننده، 
عطسه و گرفتگی بینی تا حدودی محافظت کند چون 

واکنش ایمنی بدنتان را تعدیل می کند.
باروری

زینک یک ماده معدنی چندکاره است و در باروری نیز 
نقش دارد. دریافت زینک کافی موجب بهینه شدن سطح 

هورمون ها شده و به تولید تخمک های سالم برای باروری 
کمک می کند. همچنین مطالعات نشان می دهند سطح 
زینک در فاز فولیکولار در زنان نابارور، نسبت به زنان بارور که 
مشکلی در باردار شدن ندارند پایین تر است. دریافت زینک 
کافی، درمان تمام مشکلات باروری نیست، بلکه کمک 

می کند محیط مناسب تری برای انعقاد نطفه ایجاد شود.
پیشگیری و درمان عوارض پوستی

زینک از جهت سلامت پوست نیز اهمیت دارد. مطالعات 
نشان می دهد کمبود زینک می تواند عوارض پوستی مانند 
اگزما و آکنه را بدتر کند. دریافت زینک کافی از طریق تغذیه 

می تواند به خانم ها کمک کند کمتر دچار آکنه شوند.
چروک های  و  چین  نگران  آکنه  و  جوش  از  بیشتر  اگر 
پوستتان هستید، باز هم زینک نقش دارد. شواهد علمی 
نشان می دهند دریافت زینک کافی می تواند با پشتیبانی 
از تولید کلاژن، فرایند پیری پوست را به تأخیر بیندازد؛ 
به  اگر  است.  تأثیرگذار  هم  ظاهرتان  در  زینک  بنابراین 
داشتن پوستی سالم و زیبا اهمیت می دهید، حتماً باید 

زینک کافی در رژیم غذایی تان وجود داشته باشد.
پوکی استخوان

سلامت  برای  منیزیم  و   D ویتامین  و  کلسیم  مورد  در 
استخوان ها زیاد شنیده اید اما آیا می دانستید که زینک 
هم برای سلامت استخوان ها لازم است؟ تحقیقات نشان 
می دهد زینک موجب تولید سلول های استخوانی به نام 
که  را  استئوکلاست ها  جلوی  و  می شود  اوستئوبلاست 
تخریب کنندهٔ استخوان اند می گیرد. پس مصرف زینک 
کافی می تواند به نفع استخوان هایتان نیز باشد. طبق آمار 
و مطالعات، افرادی که پوکی استخوان دارند معمولًا زینک 

افرادی که این عارضه را ندارند کمتر  به  بدنشان نسبت 
است.

هرچند هنوز خیلی زود است که بگوییم زینک می تواند 
جلوی پوکی استخوان را بگیرد؛ اما مطالعه ای دریافته است 
زنان یائسه ای که مکمل زینک با مس و منیزیم مصرف کرده 
بودند، طی دو سال، بافت استخوانی کمتری از دست داده 
بودند. البته لازم نیست مکمل زینک مصرف کنید، مگر 

اینکه پزشکتان تجویز کند.
تثبیت قند خون

انسولین هورمونی است که مسئولیت ثابت نگه داشتن 
سطح قند خون را به عهده دارد، بنابراین برای سلامت 
بدن بی نهایت مهم است. زینک در تولید، ذخیره و ترشح 
انسولین در لوزالمعده نقش دارد؛ بنابراین کمبود زینک 
به  و منجر  انسولین بگذارد  بر سطح  اثر منفی  می تواند 

تغییرات منفی در اشتها و سطح قند خون شود.
کمک به عملکرد گوارش

زینک با پروتئین ها در تمام ارگان های بدن همکاری دارد 
و به تقریباً ۱۰۰ آنزیم در انواع فرایند های بدن از جمله 
فرایند گوارش کمک می کند. زینک به عنوان یک عامل 
کمک کننده در بسیاری از فعالیت های گوارشی نقش دارد، 
یعنی بدن شما بدون زینک نمی تواند غذا را هضم کرده و 

مواد مغذی را جذب کند.
کمک به دقت و تمرکز

تحقیقات نشان داده سطح زینک بدن شما بر قدرت 
کمبود  که  افرادی  نتایج،  طبق  می گذارد.  اثر  تمرکزتان 
زینک داشتند با خوردن غذا های زینک دار، تغییراتی در 
رفتارهایشان دیده شد. هرچند مکانیسم این ارتباط هنوز 

مشخص نشده اما این ارتباط دیده شده است.
تخفیف عوارض قاعدگی

زینک می تواند برخی از عوارض منفی مرتبط با قاعدگی 
تخفیف دهد،  را  قاعدگی  از  پیش  مثلًا سندرم  زنان،  در 
زیرا این ماده معدنی می تواند ترشح پروژسترون را تنظیم 
نماید. برخی یافته ها نشان می دهند زینک می تواند جلوی 

گرفتگی های قاعدگی را تا حدودی بگیرد.
بهبود خلق وخو

طبق مطالعات مصرف زینک می تواند به بهبود خلق وخو 
برای  مؤثر  درمانی  می تواند  حتی  و  کند  کمک  زنان  در 

افسردگی در زنان باشد.
علائم کمبود زینک )روی( چیست؟

اگر زینک کافی در رژیم غذایی تان نباشد، بدنتان زینک 
زیاد از دست بدهد یا هر دو علت وجود داشته باشند، دچار 
شامل  زینک  کمبود  علائم  شد.  خواهید  زینک  کمبود 
ریزش مو، اسهال، عفونت های مکرر، کاهش وزن، کُندی 
در ترمیم زخم، ضایعات پوستی و کاهش حس چشایی 
است  ممکن  دارند  آسم  که  افرادی  می شود.  بویایی  و 
درصورتی که سطح زینک بدنشان خیلی افت کند، علائم 

آسمشان شدید شود.
بهترین منابع زینک )روی(

زینک در گوشت قرمز و ماهی به وفور وجود دارد. هرچند 
غذا های حیوانی سرشار از زینک هستند اما برخی از منابع 
گیاهی نیز مقدار قابل توجهی زینک دارند که شامل غلات 
کامل، بنشن، مغز ها و بعضی از غذا های بسته بندی شده 
غنی شده با زینک می شوند. بهتر است زینک موردنیاز 
بدن خود را از منابع غذایی دریافت کنید مگر اینکه پزشک 
با  گیاهخوارید  اگر  دارید.  زینک  کمبود  دهد  تشخیص 

پزشکتان در مورد مصرف مکمل زینک مشورت کنید.
اگر مکمل زینک مصرف می کنید، این مکمل باید حاوی 
به تنهایی،  تا تعدیل شود. مصرف زینک  باشد  مس هم 
توانایی بدن برای جذب مس را کاهش می دهد، بنابراین 
شما به هر دو نیاز دارید. همچنین زینک از منابع غذایی 
گیاهی به راحتی جذب نمی شود زیرا گیاهان دارای موادی 
به نام فیتات هستند که جذب برخی از املاح از جمله 

زینک را کاهش می دهند.
کلام پایانی

حالا می دانید که به عنوان یک خانم، چرا به زینک نیاز 
دارید و چگونه می توانید آن را دریافت کنید. سعی کنید 
رژیم غذایی دریافت  از طریق  را  بدنتان  نیاز  زینک مورد 
به واسطهٔ  مغذی  مواد  تأمین  به هرحال  مکمل.  نه  کنید 
غذا های خوب و سالم خیلی بهتر از مصرف قرص است. 
اگر پزشکتان مصرف مکمل را توصیه کرده است، تحقیق 
و جستجو کنید تا مکملی را انتخاب کنید که حاوی آنچه 
یادتان  ضمناً  باشد.  شده  ذکر  محصول  برچسب  روی 
باشد مکمل زینک می تواند موجب حالت تهوع و مزه ای 

ناخوشایند در دهان شود.

یک متخصص بیماری داخلی:چرا زینک )روی( مادهٔ مغذی بسیار مهمی برای خانم هاست؟

قند خون پایین چه نشانه هایی دارد؟

متخصص بیماری داخلی گفت: در هنگام پایین آمدن قند خون، فرد اول عرق 
می کند، بدنش سرد می شود، ط پش قلب، احساس ضعف، بی حالی و کوفتگی 

می کند و روی زمین می افتد و دیگر قادر به صحبت کردن نیست.
ایرج خسرونیا، متخصص بیماری داخلی در پاسخ به این پرسش که »آیا خطر 
بالا بودن قند خون بیشتر است یا پایین آمدن قند خون«،گفت: کم بودن قند 
خون  می تواند فرد را فوری از بین ببرد؛ مثلا فردی سر کار باشد و بی حال شود و 

به علت دکتر نرفتن باعث مرگش شود.
وی ادامه داد: باید در مصرف دارو و انسولین دقت کرد و بر اساس دستور پزشک 
اقدام کنیم؛چراکه بیشتر افراد دیابتی که فوت می کنند در اثر افت قند خون است 

نه بالا رفتن قند.
افراد  در  خون  قند  آمدن  »پایین  درباره  داخلی  بیماری  متخصص  این   
عادی«،بیان داشت:در هنگام پایین آمدن قند خون، فرد اول عرق می کند، 
بدنش سرد می شود، ط پش قلب، احساس ضعف، بی حالی و کوفتگی می کند و 

روی زمین می افتد و دیگر قادر به صحبت کردن نیست.
خسرونیا درباره اینکه »اولین کاری که پزشکان در زمان افت قند خون انجام 
دهند؟«،چیست؟گفت:معمولا پزشکان برای بیماری که سابقه دیابت دارد و 

انسولین مصرف می کند، ابتدا سرم قندی تزریق می کنند.
وی اضافه کرد: به چنین فردی باید ابتدا شربت قند دهند؛البته اگر قند خون 
۵۰ یا ۴۰ باشد با خوردن یک لیوان آب قند بالا می آید و باید بلافاصله نزد پزشک 

برود.
این متخصص بیماری داخلی خاطرنشان کرد:افرادی هستند که رژیم غلط 
غذایی برای لاغری دارند، غذا نمی خورند، ورزش می کنند و حرکت دارند اما 
می توانند یک دفعه افت قندی داشته باشند که باید این افراد شربت قند بخورند و 

اگر دسترسی دارند سرم قندی هم تزریق کنند.
 

متخصص قلب و عروق :
سیگار کشیدن منجر به روماتیسم قلبی می شود؟

متخصص قلب و عروق در توضیح اینکه فتق های دیافراگم و اپی گاستریک با هم 
متفاوت است گفت: اگر فتق خیلی بزرگ باشد حتما باید عمل شود.

محمود افتخارزاده متخصص قلب و عروق با اشاره به اینکه طپش های قلب 
به دو گروه عمده تقسیم می شوند. در مواقعی ضربان های عادی قلب به دلیل 
استرس و حرکات فیزیکی شدید و نگرانی همراه با ترشح هورمون های اپی نفرین 
و نور اپی نفرین تشدید شده و ایجاد طپش کند که این تشدید ضربان، واکنش 
طبیعی قلب به  استرس و فعالیت های فیزیکی است و غیرطبیعی تلقی نمی شود. 
حتی درد هم می تواند موجب افزایش این هورمون ها شود. اما اگر فردی در حال 
استراحت کامل است و به طور ناگهانی دچار طپش قلب می شود به ویژه اینکه 
این طپش قلب با درد، نفس تنگی و سرگیجه همراه باشد قطعا نیاز به بررسی و 

مراجعه به پزشک دارد.
وی در پاسخ به اینکه اگر فردی عمل قلب باز کرده و روی دیافراگم و شکم خود 
ورم داشته باشد آیا این ورم فتق است و نیازی به جراحی دارد؟ گفت: این فرد باید 
به پزشک مراجعه کند و اگر دچار فتق بزرگ در بالای شکم)فتق اپی گاستریک( 
شده باشد که می تواند احشاء شکمی را زیر پوست گیر بیندازد حتما باید عمل 

کند.
وی تاکید کرد: فتق دیافراگم ربطی به عمل جراحی ندارد اگر فرد فتق دیافراگم 
داشته باشد و قسمتی از معده آنها وارد قفسه سینه داشته باشد چون مقداری از 
اسید وارد مری می شود دردهای قفسه سینه را به همراه خواهد داشت. این فتق 
های کوچک نیاز به عمل ندارند و فقط با داروهای برگشت اسید به مری درمان 
می شوند اما اگر فتق دیافراگم بزرگ باشد و قسمت های عمده ای از معده وارد 

قفسه سینه شده و به قلب فشار وارد کند باید عمل شود.
وی گفت: درد شدید نقطه ای در سمت چپ قفسه سینه که جابجا می شود 
ربطی به قلب نداشته و خطر هم ندارد و بیشتر مربوط به جداره قفسه سینه 

هستند.
افتخارزاده در پاسخ به اینکه آیا سیگار کشیدن منجر به روماتیسم قلبی می شود 
؟ گفت: لزوما سیگار کشدیدن منجر به روماتیسم قلبی نمی شود اما می تواند به 
عروق قلب آسیب رسانده و موجب تنگی آنها شود. سیگار برای فشار خونی ها 
ضرر داشته و موجب آسیب به ریه می شود و می تواند خطر ابتلا به سرطان های 

ریه و مثانه و دیگر سرطان ها را افزایش دهد.
وی در پایان گفت: یکی از عوامل طپش قلب فیبریلاسیون دهلیزی است. 
افرادی که سن آنها نزدیک به 6۰ سال است در صورت داشتن طپش قلب زیاد 

باید حتما توسط پزشک معاینه شوند.
 

متخصص طب ایرانی :

ضعف بدن در ماه رمضان را 
چگونه برطرف کنیم؟

متخصص طب ایرانی با تاکید براینکه بی خوابی موجب کسالت و آسیب به هضم 
غذا می شود گفت: رعایت نکردن شرایط روزه داری می تواند موجب ضعف قوه 

بدن و بیماری پس از ایام روزه داری شود.
علیرضا یارقلی متخصص طب ایرانی درباره راهکارهای تقویت بدن در نیمه 
دوم ماه رمضان گفت: معمولا روزه داران با مزاج های مختلف در نیمه دوم ماه 
مبارک رمضان احساس ضعف دارند چون به مراحل پایانی این پاکسازی یک ماهه 
نزدیک می شویم و اگر نکاتی را رعایت نکنیم، بدنمان دچار ضعف قوه خواهد 
شد. وی بر مصرف پروتئین های گیاهی و حیوانی در ایام روزه داری به ویژه نیمه 
دوم ماه رمضان تاکید کرد و اظهار داشت: نباید از مصرف پروتئین غافل شویم. 
سویا یک منبع پروتئینی است ضمن اینکه باید از گوشت هرچند کم به ویژه در 

وعده سحر استفاده کرد.
یارقلی تاکید کرد: گوشت هضم سنگینی دارد. وقتی انواع گوشت را با هم 
مخلوط می کنیم . معده باید راه های متفاوتی را طی کند تا آن را هضم نماید. 
مخلوط کردن گوشت گوسفند با گوشت گاو یا شتر و دیگر گوشت ها کار درستی 
نیست. بهتر است گوشت گوسفند به صورت خالص چرخ شود. استفاده از پودر 

سماق در هنگام سرخ کردن این گوشت می تواند بوی زهم آن را بگیرد.
متخصص طب سنتی کشورمان در ادامه خاطرنشان کرد: در کنار غذاها باید 
از انواع مصلحات و هضم کننده ها استفاده کنیم. استفاده از سماق، زردچوبه 
و لیموعمانی می تواند در هضم غذا به ما کمک کند. در انتهای غذا می تواند از 

دمنوش انیسون استفاده کرد تا به هضم غذا کمک کند.
وی تاکید کرد: کم خوابی ضعف قوه ایجاد می کند. به ویژه برای شبهای قدر 
باید پس از افطاری یک تا دوساعت خوابید تا بتوان با نشاط بیشتری به اعمال 
سحرگاهی پرداخت و پس از اذان صبح هم باید ۱ تا 2 ساعت استراحت کرد. 
خواب خوب ، مهمتر از غذای خوب است. خواب، موجب هضم بهتر غذا می شود 
و کم خوابی موجب بروز کسالت پس از ماه مبارک رمضان می شود. خوابیدن قبل 
از اذان ظهر در حد نیم ساعت اشکال ندارد. اما برای افرادی که از سرکار می آیند 
و می خواهند قبل از افطار کمی استراحت کنند باید فقط در حد نیم ساعت 
بخوابند تا دچار کسالت نشوند. خوابیدن در این ساعات موجب نشاط نمی شود.

سلامت

روشی هیجان انگیز برای درمان  
بیماری های خود ایمنی

بیماری خود ایمنی شرایطی است که در آن سیستم ایمنی بدن به طور اشتباه به 
خود بدن حمله می کند. سیستم ایمنی به طور طبیعی در برابر پاتوژن ها همچون 
این  حضور  متوجه  هنگامیکه  بدن  می کند.  دفاع  بدن  از  ویروس ها  و  باکتری 
مهاجم های بیگانه می شود، لشکری از سلول های جنگنده را برای حمله به آن ها 
ارسال می کند. در حالت عادی سیستم ایمنی می تواند تفاوت میان سلول های 
ایمنی،  بیماری خود  اما در یک  را تشخیص دهد.  بیگانه و سلول های خودی 
سیستم ایمنی یک بخش از بدن را همچون مفاصل یا پوست بیگانه تلقی می کند و 
پروتئین هایی به نام آنتی بادی را برای حمله به سلول های سالم، آزاد می کند. برخی 
بیماری های خود ایمن تنها به یک بافت حمله می کنند، برای مثال در دیابت نوع ۱، 
پانکراس آسیب می بیند. اما سایر بیماری های خودایمن مانند »لوپوس سیستمیک 
اریتروماتوز« به کل بدن حمله می کند. تشخیص بیماری های خود ایمنی به راحتی 
امکان پذیر است، اما شناسایی بهترین درمان های فردی هنوز  یک چالش است 
بطوریکه برخی درمان ها بر روی برخی بیماران به خوبی جواب می دهد اما بر روی 
برخی دیگر اثری ندارد. محققان تفاوت هایی را در نحوه عملکرد برخی از درمان ها 
در بیماران مشاهده کرده اند. پروفسور پاول می گوید: درمان برخی از بیماری های 
خودایمنی می تواند بسیار دشوار باشد. به دلیل پیچیدگی سیستم ایمنی بدن و 
میزان تفاوت آن میان افراد مختلف، در حال حاضر درک خوبی از این موضوع نداریم 
که چرا یک درمان در برخی افراد خوب عمل می کند اما در برخی دیگر جواب نمی 
دهد.  با این حال، امید جدیدی برای افرادی که از یک بیماری خودایمنی رنج می 
برند، وجود دارد. محققان »موسسه تحقیقات پزشکی گاروان« در »دارلینگهورست« 
در استرالیا گزارش دادند که با استفاده از اثر انگشت سلول های ایمنی فردی افراد، 
می توان درمان دقیقی را برای بیماری های خود ایمنی آنها مشخص کرد. پروفسور 
»جوزف پاول«، نویسنده ارشد این مطالعه از »مؤسسه تحقیقات پزشکی گاروان« 
گفت: در این مطالعه مشخصات ژنومی بیش از یک میلیون سلول از هزار نفر را 
برای شناسایی اثر انگشتی که نشانگرهای ژنتیکی را به بیماری هایی مانند مولتیپل 
اسکلروزیس، آرتریت روماتوئید، لوپوس، دیابت نوع ۱، اسپوندیلیت، بیماری التهابی 
روده و بیماری کرون مرتبط می کند، شناسایی کردیم. وی افزود: ما توانستیم این 
کار را با استفاده از توالی یابی تک سلولی انجام دهیم، فناوری جدیدی که به ما 
امکان می دهد تغییرات ظریف را در سلول های فردی تشخیص دهیم. یافته های 
این مطالعه که بزرگترین یافته ها تا به امروز در این زمینه به شمار می روند، به ارائه 
درمان های خاص به بیماران مبتلا به بیماری های خود ایمنی بر اساس نیازشان 
کمک می کند و به محققان نیز کمک می کند تا داروهای جدیدی را برای بیماری 
های خود ایمنی ابداع کنند. به طور کلی، محققان در این مطالعه ارتباطی را  میان 
ژن های خاص افراد و انواع سلول های ایمنی مرتبط با بیماری خودایمنی فرد، مانند 
»مولتیپل اسکلروزیس«، »آرتریت روماتوئید«، »بیماری التهابی روده«، »دیابت نوع 
۱« و »بیماری کرون « پیدا کردند.  این بدان معناست که از ترکیب ژنتیکی فردی 
می توان به عنوان منبعی برای یافتن آنچه استفاده کرد که برای مراقبت از سیستم 
ایمنی بدن وی لازم است. بیشتر بیماری های نادر ژنتیکی مانند یک تصادف 
رانندگی بزرگ در بدن هستند که به راحتی می توان آن ها را شناسایی و محل وقوع 
آن ها در ژنوم را تعیین کرد.  اما بیماری های ایمنی اغلب بیشتر شبیه تراکم ترافیک 
هستند، که مشخص کردن تغییرات ژنتیکی خاصی که این ترافیک را متوقف می 
سازد، دشوارتر است.   پروفسور »الکس هویت«، نویسنده ارشد مشترک و پزشک-

پژوهشگر در »انستیتوی تحقیقات پزشکی منزیس« دانشگاه تاسمانی، گفت: این 
مطالعه به ما کمک کرد تا نقاط مشکل را شناسایی کنیم. وی افزود: بزرگترین بینش 
از این کار، شناسایی اهداف درمانی و تعریف زیرمجموعه های بیماری ایمنی است 

که می تواند کارآزمایی های بالینی را برای ارزیابی اثربخشی دارو اصلاح کند.
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روزه،  و همه  زندگی است  نجات دهنده  خون سالم، 
در سراسر جهان بسیاری از افراد به خون و فرآورده های 
خونی نیاز دارند، به طوری که از هر سه نفر در دنیا، یک 
نفر در طول زندگی احتیاج به تزریق خون و فرآورده های 

خونی پیدا می کند.
روزه،  و همه  زندگی است  نجات دهنده  خون سالم، 
در سراسر جهان بسیاری از افراد به خون و فرآورده های 
خونی نیاز دارند، به طوری که از هر سه نفر در دنیا، یک 
نفر در طول زندگی احتیاج به تزریق خون و فرآورده های 

خونی پیدا می کند.
نیاز به خون همیشگی است و یک واحد خون اهدایی 
جان سه نفر را نجات می دهد، افرادی مانند تالاسمی ها، 
هموفیلی ها و بیماران مبتلا به سرطان از مصرف کنندگان 
بنابراین  هستند،  آن  های  فرآورده  و  خون  همیشگی 

اهدای خون باید به طور مستمر انجام شود.
بارزترین مثال برای موقعیت هایی که در آن نیاز مبرم به 
خون پیدا می شود، عبارت از زمان بروز حوادث و سوانح 
گوناگون نظیر تصادفات رانندگی، سوختگی ها و اعمال 
جراحی است. علاوه بر این زنان باردار در حین زایمان، 
نوزادان و به خصوص نوزادان نارسی که به زردی دچار می 
شوند، نیازمند خون هستند و از طرفی بیماران مبتلا به 
سرطان که تحت شیمی درمانی یا اشعه درمانی قرار دارند 
هم از مصرف کنندگان خون و فرآورده های خون هستند.
و  تالاسمی  بیماران  مانند  بیماران  دیگر  از  بسیاری 
از یک زندگی  ناگزیرند برای بهره مندی  نیز  هموفیلی 
به نسبت طبیعی برای تمام عمر به شکل منظم خون یا 

فرآورده های خون دریافت کنند.
سالانه 2۰ درصد خون های اهدایی در کشور به درمان 
ایران در کمربند  تالاسمی اختصاص می یابد،  بیماران 
خطیر  وظیفه  از  حکایت  امر  این  و  دارد  قرار  تالاسمی 
سازمان انتقال خون در تامین خون سالم و کافی برای 

بیماران تالاسمی دارد.
یکی از رسالت های سازمان انتقال خون از بدو تاسیس 
تا به امروز تهیه خون سالم و کافی برای بیماران تالاسمی 
است و حتی شرایط سختی مانند جنگ تحمیلی و نیاز 
وافر جبهه های جنگ به خون و فرآورده های خونی موجب 

نشد که این وظیفه به فراموشی سپرده شود.
را  نفر  سه  جان  می توان  خون  واحد  یک  اهدای  با 
نجات داد؛ از یک واحد خون، گلبول خون فشرده گرفته 
می شود که در جراحی ها کاربرد دارد، پس از آن پلاکت 
گرفته می شود که به مصرف بیماران سرطانی می رسد، 
پلاسمای خون نیز در بیماران کبدی و سوختگی استفاده 
می شود. هر واحد خون اهدایی حدود ۴۵۰ میلی لیتر و 

معادل فقط ۱۰ درصد حجم کل خون بدن است، پلاسما 
و گلبول های سفید و پلاکت ها، ظرف مدت چند روز به 
جایگزین  بدن  ساز  خون  سیستم  توسط  طبیعی  طور 
می شوند و بدن با افزایش جذب آهن از دستگاه گوارش، 
آهن از دست رفته را به مرور و طی حدود یک ماه جایگزین 
خواهد کرد، بنابراین گلبول های قرمز خون حداکثر در 

سه تا چهار هفته در بدن بازسازی می شود.
میزان خون اهدایی بعد از ۲۴ساعت جبران 

می شود
میزان  اینکه  بیان  با  خون  انتقال  سازمان  سخنگوی 
خونی که اهدا می شود، حجم کمی از خون بدن است، 
گفت: هموطنان با اطمینان خون اهدا کنند، زیرا این 

میزان خون اهدایی بعد از 2۴ساعت جبران می شود.
است  حیاتی  ماده  یک  خون  افزود:  صداقت  عباس 
بر  و علاوه  نیامده است  آن  برای  تا کنون جایگزینی  و 
مصدومان حوادث رانندگی، بیمارانی که اعمال جراحی 
از  سرطانی  بیماران  و  زایمان  حین  در  مادران  دارند، 
نیازمندان به خون هستند و همچنین برخی از افراد مانند 
کنندگان همیشگی خون  از مصرف  تالاسمی  عزیزان 
هستند و لازم است که اهدای خون توسط هموطنان به 

صورت همیشگی و مستمر باشد.
نیاز به خون همیشگی است

وی گفت: نیاز به خون همیشگی است و بهترین مکان 
برای ذخیره خون رگ های اهدا کنندگان است و تا هر 
و  دعوت  با  شود  بیشتر  خون  اهدای  به  نیاز  که  زمانی 
فراخوانی که از سوی سازمان انتقال خون انجام می شود 
اهداکنندگان برای اهدای خون اقدام کنند و یاری کننده 

انتقال خون و نجات دهنه بیماران باشند.
های  پروتکل  همه  خون  اهدای  مراکز  در  افزود:  وی 

بهداشتی با حفظ فواصل اجتماعی و همچنین تکریم 
ارباب رجوع در این مراکز رعایت می شود و به منظور 
اینکه اهدا کنندگان کمتر معطل خواهند شد، و از طریق 
سامانه nobatdehi.ibto.ir می توانند وقت بگیرند وسپس 

به مراکز انتقال خون مراجعه کنند.
هموطنان  گفت:  خون  انتقال  سازمان  سخنگوی 
نوعدوست که در همه شرایط یاری گر سازمان انتقال خون 
برای تامین خون و فرآورده های خون مورد نیاز بیماران 
نیازمند به خون هستند، توجه داشته باشند که ترس از 
کرونا موجب این نشود که اهدای خون را فراموش کنند، 
مردم توجه داشته باشند که نیاز به خون همیشگی است، 
پس بنابراین بیماران نیازمند به خون را فراموش نکنند و به 

کمک این بیماران بشتابند.
وی تاکید کرد: اهدا کنندگان خون اطمینان داشته 
آخرین  اساس  بر  خون   انتقال  سازمان  که  باشند 
استانداردهای سازمان بهداشت جهانی و سازمان های 
انتقال خون جهان، تمام نکات ایمنی و بهداشتی را رعایت 
می کند و تمام مراکز انتقال و اهدای خون و تمام تجهیزات 
این مراکز درکشور همیشه، ضد عفونی و استریل می 
شوند و اهدا کنندگان با اطمینان خاطر خون اهدا کنند.

و  بار  ماه یک  اعلام کرد: خانم ها هر چهار  صداقت 
درسال در مجموع 3بار و آقایان هرسه ماه یک بار و در 

مجموع ۴بار در سال می توانند خون اهدا کنند.
سخنگوی سازمان انتقال خون گفت: حداقل سن قابل 
قبول برای اهدای خون ۱8 سال تمام و حداکثر سن 6۰ 
سال تمام است. حداکثر سن برای اولین اهدای خون 6۰ 
سال است و برای دفعات بعدی سن اهداکننده مستمر 
)با سابقه حداقل 2 بار اهدای خون در سال( حداکثر 6۵ 

سال است.

نیاز به خون همیشگی است؛

خون سالم، نجات دهنده زندگی

معاون سابق هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم :

کل کشور از سرمایه گذاری در 
ظرفیت های قم منتفع خواهد شد

معاون سابق هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم با تصریح بر این که جمله 
»اینجا قم است« نیازمند تبیینِ همراه با نگاه آینده نگرانه است تأکید کرد: شایسته 
است تا نظام و دولت بر توانمندی ها و استعدادهای قم تمرکز کنند و سرمایه گذاری 

درستی در این زمینه انجام دهند.
مهرداد غضنفری با اشاره به ظرفیت های استان قم اظهار کرد: وجود اماکن 
مذهبی، فرهنگی و تاریخی در قم و همچنین حضور مراجع معظم تقلید و عُلَما 
در کنار موقعیت جغرافیایی استراتژیک استان، از جمله قابلیت های قم است که 

باید به خوبی بیان شود.
وی در تشریح نظر خود درباره جمله »اینجا قم است« یادآور شد: لازم است تا 
نگاه ما به این جمله، یک نگاه مثبت و معطوف به استعدادها و توانمندی های قم 
باشد که متأسفانه این چنین نیست و معمولا این جمله در مواردی استفاده می شود 

تا محدودیت ها و موانع موجود در قم یادآوری شود.
 معاون سابق هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم با ابراز تأسف از این که این 
جمله به یکی از موانع توسعه و پیشرفت قم تبدیل شده است، خاطرنشان کرد: به 
نظر می رسد در این زمینه نیازمند یک جهاد تبیین هستیم، به بیان دیگر باید یادآور 
شویم که »اینجا قم است« یعنی اینجا استانی سرشار از قابلیت های مختلف در 

زمینه های مذهبی، فرهنگی، اقتصادی و سیاسی است.
وی اضافه کرد: بنابراین جمله »اینجا قم است« یادآور قابلیت ها و ظرفیت های 
می توانند  دولت  و  نظام  که  می شود  متذکر  را  نکته  این  و  است  استان  این 
این  منافع  از  را  کشور  همه  ظرفیت ها،  و  قابلیت ها  این  بر  سرمایه گذاری  با 

سرمایه گذاری بهره مند کنند.
غضنفری با اشاره به اهمیت نگاه مثبت متولیان در همه وجوه و بویژه در عرصه 
اقتصادی به قم یادآور شد: البته پیش نیاز این امر، وجود یک پیوست فرهنگی 
برای طرح های اقتصادی و البته فعالیت قابل توجه متولیان استان در انعکاس 
ظرفیت ها و توانمندی های استان است تا توجه اثرگذاران به شکلی مثبت به توسعه 

استان معطوف شود.
وی با یادآوری این که قم نقشی اساسی در پیروزی انقلاب شکوهمند اسلامی 
داشته است گفت: برنامه ریزی مسئولان امر باید به گونه ای باشد که جمله »اینجا 
قم است« عملا به معنای اشاره به قابلیت های بی بدیل استان باشد، نه این که 

نوعی هراس از این جمله برداشت شود.
معاون سابق هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم همچنین درباره ویژه 
و خاص بودن استان قم در بین استان های کشور نیز بیان کرد: تبیین این ویژه 
و خاص بودن هم ممکن است سبب مقاومت ها و برداشت های خاص در کشور 
شود، اما مسئولان باید تبیین کنند که منظور از ویژه و خاص بودن قم آن است که 

استعدادهای منحصر به فرد قم؛ شایسته توجه ویژه است.
وی با یادآوری این که نظام و دولت باید بر استعدادها و توانمندی های قم تمرکز 
کنند گفت: اگر سرمایه گذاری درستی در این ظرفیت ها و توانمندی ها انجام شود، 

قطعا منفعت آن به کل کشور خواهد رسید.
غضنفری سپس خاطرنشان کرد: بنابراین اگر استعدادها و توانمندی های قم به 
درستی به فعلیت برسد، هم نیازمندی های استان مرتفع می شود و هم می تواند 

بخشی از نیازهای کشور را به خوبی برطرف کند.
 

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم: 

قم یکی از قطب های کشور درزمینه 
پرورش طیور است 

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: در راستای تنظیم هرچه بهتر 
بازار استان، روند تامین و توزیع گوشت مرغ درقم بر اساس نگاه حمایتی نسبت به 

تولیدکنندگان این محصول در کنار توجه به نیازهای مصرف کنندگان است. 
محمد رضا حاجی رضا ، با اشاره به این که در حوزه تامین و تنظیم بازار گوشت 
مرغ استان برنامه داریم، بیان داشت: در ابتدای فروردین ماه سال جاری دغدغه 
تامین مرغ را داشتیم و اکنون دغدغه ما در این بخش مازاد تولید است، در همین 
راستا همان طور که به فکر مصرف کنندگان هستیم باید از تولیدکنندگان  با 

استفاده از ظرفیت های موجود حمایت کنیم.
وی افزود: به همین منظور طی روزهای  گذشته 2 کار اساسی به منظور حمایت 
از تولیدکنندگان گوشت مرغ در استان صورت گرفت، نخست آنکه اجازه صادرات 
مرغ مازاد نیاز مردم قم به سایر استان های کشور داده شد و همچنین شرکت 
پشتیبانی امور دام بر مبنای وظیفه تنظیم گری خود موظف شد، مرغ مازاد نیاز 

بازار تولیدکنندگان را با قیمت مصوب خریداری کند.
وی با بیان این که برای تنظیم بازار محصولات کشاورزی و تامین امنیت غذایی 
مردم در قم از همه امکانات استفاده می کنیم، ادامه داد: با اجرای این برنامه ها 
سعی شد قیمت گوشت مرغ درنقطه ای باشد که هم از مصرف کنندگان و هم از 

تولیدکنندگان این محصول در استان قم حمایت لازم صورت گرفته باشد.
حاجی رضا با اشاره به این که قم یکی از قطب های مطرح کشور در زمینه پرورش 
طیور است، گفت: درحال حاضر 3۰۰ واحد پرورش مرغ گوشتی در قم فعال 
است و این واحدها روزانه در حدود 6۰ تُن گوشت مرغ را تولید و به بازار استان 

عرضه می کنند.
وی با اشاره به این که هرگاه لازم باشد، گوشت مرغ مورد نیاز مردم قم از سایر 
استان های کشور تامین می شود، بیان کرد: به طور معمول میزان گوشت مرغ مورد 
نیاز مردم دراین استان درهر روز حدود ۱۱۰ هزار تن است که 7۰ هزار تن آن در 
بخش مصرف خانوار و ۴۰ هزار تن دیگر برای مصارف صنفی همچون رستوران ها 
استفاده می شود. وی ادامه داد: امروز تشکل های قوی درحوزه پرورش طیور در 
قم فعال هستند که این موضوع از نقاط قوت سازمان جهاد کشاورزی استان است 
و ما بر اساس وظایف تعریف شده درحوزه تامین و توزیع گوشت مرغ از ظرفیت 
تشکل ها برای پیشبرد برنامه ها به خصوص در حوزه زنجیره تولید این محصول 
استفاده خواهیم کرد. رییس سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: بخش پرورش 
افزایش  سرمایه گذاری،  برای  مناسبی  قابلیت های  دارای  استان  دراین  طیور 
ظرفیت تولید و ایجاد فرصت های شغلی متعدد است و در همین رابطه تسهیلات 

مناسبی نیز برای افراد علاقه مند به فعالیت در این بخش درنظر گرفته شده است
 

یک مقام مسئول در اداره کل راه و شهرسازی استان قم  خبرداد:

اختصاص بیش از ۲۳۱۰ میلیارد ریال برای 
اجرای پروژه های راه و شهرسازی 

رئیس اداره برنامه، بودجه، جذب سرمایه وتجهیز منابع اداره کل راه و شهرسازی 
اجرای  برای  مالی  منابع  ریال  میلیارد  از 23۱۰  بیش  اختصاص  از  قم  استان 

پروژه های عمرانی این اداره کل طی سال ۱۴۰۰ خبر داد. 
علیرضا باقری اظهار داشت: در سال گذشته از محل اعتبارات سفر ریاست 
جمهور محترم به استان قم و ردیف های قانون بودجه مبلغ ۵۱۵ میلیارد ریال 
 ـنیزار و  بصورت نقد، اسناد خزانه ریال قیر و سیمان به پروژه احداث جاده قم 
مبلغ 363 میلیارد ریال به پروژه احداث تقاطع میدان ورجان اختصاص داده شده 
است. وی افزود: برای اجرای پروژه های استانی از جمله احداث راه دسترسی 
شهرک سینمایی نور، تعمیر و تجهیز ساختمان های اداری و پرداخت مطالبات 

مبلغ 227 میلیارد ریال به این اداره کل پرداخت شده است.
 ـآوه و احداث تقاطع علی آباد که  وی افزود: برای تکمیل ۱3 کیلومتر از محور قم 
از مصوبات سفر ریاست جمهوری می باشد و همچنین پرداخت مطالبات پیمانکار 
قطعه ۴ محور فوق در مجموع مبلغ 36۱ میلیارد ریال اختصاص یافته است و در 

آینده نزدیک با انتخاب پیمانکار عملیات اجرایی پروژه آغاز می شود.
باقری توضیح داد: برای اجرا و تکمیل 3 باب مدرسه، 3 باب درمانگاه و یک 
در  واقع  )ع(  مبرقع  امامزاده موسی  اطراف  منازل  و ساماندهی  باب کلانتری 
بافت فرسوده و تهیه طرح جامع شهر قم از محل ردیف های متمرکز وزارت راه و 

شهرسازی مبلغ ۴6۴ میلیارد ریال اعتبار اختصاص داده شده است.

آیت الله سعیدی در دیدار دبیر شورای  عالی مناطق آزاد :

قوانین اقتصادی اسلام باید
 مورد توجه قرار گیرد

دیگر  کشورهای  در  گفت:  )س(  معصومه  حضرت  مقدس  آستان  تولیت   
اقتصاد اصل است و همه چیز تحت الشعاع اقتصاد است ولی در اسلام اقتصاد 
محدودیت هایی دارد و آزاد نیست و باید به محدودیت های اقتصادی اسلام توجه 

شود.
یت الله سیدمحمد سعیدی عصر روز یکشنبه  در دیدار سعید محمد دبیر 
شورای  عالی مناطق آزاد تجاری، صنعتی و ویژه اقتصادی در سالن محراب حرم 
مطهر بانوی کرامت با تسلیت شهادت امیرالمؤمنین)ع( بیان کرد: مجاهدت های 
امیرالمؤمنین)ع( در عرصه های مختلف چراغ راه ما است، به ویژه نامه مالک اشتر 

در نهج البلاغه پر از نکته هایی است که به درد کارگزاران نظام می خورد.
تولیت آستان مقدس بانوی کرامت با بیان اینکه اسلام از هر چیزی بالاتر است و 
هیچ چیزی بر اسلام برتری ندارد، گفت: این را باید باور کنیم و در عمل خود به کار 
ببریم زیرا در کشورهای دیگر اقتصاد اصل است و همه چیز تحت الشعاع اقتصاد 
است ولی در اسلام اقتصاد محدودیت هایی دارد و آزاد نیست و باید به محدودیت 

های اقتصادی اسلام توجه شود.
وی با بیان اینکه برای هر کاری باید یک جمع اندیشه ورز داشته باشید که علاوه 
بر علم، اهل عمل هم باشند و دستشان در کار باشد، افزود: یکی از اشکالات 
اقتصاد ما اظهار نظرهای غیر متخصصانه برخی از افرادی است که در حوزه های 
دیگری تخصص دارند همانطور که در دین هم افرادی که در رشته های دیگری 

تخصص داشتند نظراتی دادند که امروز اشتباه بودن آن آشکار شده است.
سعیدی افزود: کارهای خیر را باید به گونه ای ریل گذاری کنید که آیندگان هم 
نتوانند آن را به هم بزنند همانطور که در زمان طاغوت برخی انحرافات را به گونه 

ای ریل گذاری کردند که به سختی می توان با آن مقابله کرد.
وی بیان داشت: برای اجرای کارهای خیر باید بزرگان را توجیه کنید زیرا این ها 
خیلی مهم است و تذکرها، نقدها و راهنمایی ها از بزرگان صادر می شود و می تواند 

خیلی کمک کننده باشد.
وی تصریح کرد: همه کارها با توکل بر خدا و تقوا درست می شود و کسانی که با 
تقوا باشند خدا به آنها فرقان می دهد تا راه را از بیراهه تشخیص دهند؛ تقوا این 
است که انسان هر کاری که می کند اول ببیند شرعی است یا خیر و بعد برای 

خدا آن را انجام دهد.
تولیت آستان حضرت معصومه)س( همچنین با اشاره به شب قدر و تثبیت 
مقدرات انسان در این شب ها گفت: به تعبیری شب بیست و سوم رمضان شب 
تثبیت مقدرات است و از اهمیت بیشتری برخوردار است و هر کس در این شب 
همتش بیشتر باشد قدر و بهره بیشتری هم خواهد برد؛ در شب قدر تفکر برای 
تمشیت امور از بهترین عبادات است و انسان باید در کنار دعا و نماز به تفکر هم 

بپردازد زیرا برکات فراوانی دارد.
 سعید محمد:

۳۲ منطقه ویژه اقتصادی در کشور فعال است 
دبیر شورای عالی مناطق آزاد اقتصادی کشور  نیز دراین دیدار با بیان اینکه 
مناطق آزاد از نظر واردات و قاچاق کالا تحت کنترل است، گفت: در کیش که 
پیشانی مناطق آزاد است مشکلات فرهنگی زیادی داریم ولی سایر مناطق آزاد 
مانند ارس، ماکو و اروند اینگونه نیستند به خاطر اینکه سکونتگاه مردم بومی 

است.
سعید محمد  با بیان اینکه از قبل هشت منطقه آزاد داشتیم و 3۰ سال از عمر 
این مناطق می گذرد، اظهار کرد: قشم، کیش، چابهار، اروند، انزلی، ارس، ماکو 
و فرودگاه امام خمینی)ره( هشت منطقه فعال هستند و در سال گذشته هفت 
منطقه آزاد جدید از جمله اردبیل، بانه، مریوان، قصر شیرین، مهران، بوشهر و 
اینچه برون اضافه شد و تمامی استان های مرزی کشور دارای منطقه آزاد شدند.

وی با بیان اینکه 32 منطقه ویژه اقتصادی هم در کشور فعال است، افزود: در 
مجموع 2 هزار و ۵۰۰ واحد صنعتی در این مناطق کار می کنند و ۴۵ در صد 

صادرات کشور از این مناطق آزاد و ویژه اقتصادی انجام می شود.
دبیر شورای عالی مناطق آزاد اقتصادی کشور با بیان اینکه مقام معظم رهبری 
نگاه ویژه ای به این مناطق دارند و تأکید دارند که برای رشد و توسعه اقتصادی باید 
طرح تحولی داشته باشید و مباحث فرهنگی را پیگیری کنید، گفت: در کیش که 
پیشانی مناطق آزاد است مشکلات فرهنگی زیادی داریم ولی سایر مناطق آزاد 
مانند ارس، ماکو و اروند اینگونه نیستند و به خاطر اینکه سکونتگاه مردم بومی 

است و مردم در امور فرهنگی پیشگام هستند.
وی افزود: در کیش مخصوصا در ایامی که گردشگری اوج می گیرد مشکلات 
بیشتر می شود که ناشی از ورود مسافران است و ما با روش ها نوین و استفاده از 
تجربه و علم پژوهشگاه های علوم انسانی و اسلامی به مقابله با این ناهنجاری ها 

می پردازیم.
محمد ادامه داد: در بخش اقتصادی هم با توجه به شعار سال که تولید؛ دانش 
بنیان و کار آفرین قرار داده شده است برنامه ریزی ویژه کرده ایم تا از ظرفیت های 
بالای مناطق اقتصادی که تاکنون از آن استفاده نشده است تحولی در این حوزه 

داشته باشیم.
وی با اشاره به ادعایی که گفته می شود مناطق آزاد، محل واردات و قاچاق کالا 
شده است، گفت: واردات ما از این مناطق تنها ۱ و 2 دهم درصد کل واردات 
کشور را شامل می شود که رقم ناچیزی است و همچنین در مناطق آزاد ما حداقل 
قاچاق کالا و ارز را شاهد هستیم و هر اقدامی در این زمینه ها در مناطق آزاد قابل 

رصد و کنترل است و نگرانی در بحث قاچاق در مناطق آزاد نداریم.
دبیر شورای عالی مناطق آزاد اقتصادی کشور گفت: فلسفه وجودی مناطق آزاد 
این است که با مشوق هایی مانند معافیت کمرکی و مالیاتی و عدم نیاز به ثبت 
سفارش کالا و صدور ویزا برای گردشگران و بازرگانان خارجی تجارت را تسهیل 
کند و سرمایه گذاری بیشتر اتفاق بیفتد ولی در دو سال گذشته مدام برخی 
مشوق ها را کاهش می دهند و در بودجه ۱۴۰۱ معافیت مالیات بر ارزش افزوده 
که بریا 2۰ سال به مناطق آزاد داده شد را برگرداند و در ثبت سفارش فشارهایی را 
آوردند و مشوق های گذشته را نقض می کنند که باعث می شود سرمایه گذاری 

دراین مناطق کاهش داشته باشد.
وی ادامه داد: از طرفی کشورهای رقیب مانند امارات متحده عربی برای جذب 
سرمایه گذاری زمین رایگان می دهند و معافیت مالیاتی ۵۰ ساله گذاشتند و 
تسهیلات خوب می دهند تا سرمایه های کشورهای دیگر از جمله ایران را جذب 

کنند و در این کار موفق بوده اند.
محمد افزود: ما طرحی را ارائه کردیم و گفتیم که مناطق آزاد اگر با اعطای 
اختیارات، مشوق ها و تمرکز مدیریتی باشد می تواند سکوی تولید و صادرات و 

رشد اقتصادی باشد.

با حضور قشرهای مختلف مردم، روحانیان، فضلا و برخی شخصیت های 
دینی و مذهبی:

 پیکر همسر آیت الله جوادی آملی در قم 
تشییع و به خاک سپرده شد

آیین تشییع و تدفین پیکر همسر آیت الله عبدالله جوادی آملی عصر دوشنبه با 
حضور قشرهای مختلف مردم، روحانیان، فضلا و برخی شخصیت های دینی و 

مذهبی در قم برگزار شد.
براساس این گزارش ، پیکر بانو سکینه روحی پس از طواف گرداگرد مضجع 
شریف و نورانی کریمه اهل بیت )س( به صحن امام رضا )ع( این مکان مقدس 

منتقل، و نماز میت توسط آیت الله جوادی آملی اقامه شد.
پیکر حاجیه خانم روحی سپس از مسجد مصطفی خمینی )ره( به سمت گلزار 

شهیدان علی بن جعفر )ع( تشییع و در این مکان به خاک سپرده شد.
آیت الله علیرضا اعرافی مدیر حوزه های علمیه کشور و حجت الاسلام والمسلمین 

سید حسن خمینی از جمله شخصیت های حاضر در این آیین بودند.  
حاجیه خانم بانو سکینه روحی، همسر حضرت آیت الله جوادی آملی از مراجع 
تقلید، عصر روزیکشنبه دارفانی را وداع گفت.  آیین گرامیداشت نخستین شب 

درگذشت این مرحومه، ساعت 2۱:3۰ دیشب در مسجد اعظم قم برگزار شد.

که  میزان  همان  به  حوزه  که  کرده ام  عرض  گفت:بارها  علمیه  های  مدیرحوزه 
مطالبه گر است، به همان میزان وقتی مساله و آسیبی وجود دارد، باید پاسخگو و 

مسئولیت پذیر هم باشد.
به گزارش خبرگزاری حوزه، در نشست صمیمی مدیران رسانه های استان قم با مدیر 
حوزه های علمیه که عصرگاه یکشنبه در دفتر مدیر حوزه برگزار شد، آیت الله اعرافی با 
تقدیر از همه اهالی رسانه که در بخش های مختلف مکتوب، مجازی و سایر عرصه ها 
فعالیت دارند، گفت: امیدواریم همه ما بتوانیم به بهترین قله های معرفتی در واپسین 

روزهای ماه رمضان نائل شویم.
وی با اشاره به روایتی از حضرت امیرالمومنین)ع(، افزود: هیچ پایانی در این دنیا 
کشف نشده است و رشته بی پایان این جهان، نشان دهنده عظمت خلقت است؛ در 
منطق ایمانی و معرفت دینی، تمام این جهان پهناور نقطه ناچیزی در عوالم غیب 

است. ورای همه این جهان های پیچ درپیچ و خلقت بی پایان، اراده خدا وجود دارد.
مدیر حوزه های علمیه بیان کرد: امام علی علیه السلام می فرمایند، در همه تحولات، 
دست اراده خدا را پیش، حین و پس از هر اتفاقی می بینم و این نگاه است که خداوند 
این قدرت روحی را به امام علی)ع( بخشیده است و از نوجوانی تا پایان عمر بر سر 

میثاق بزرگ خود با خدا ایستاد.
وی گفت: در » فُزْتُ وَ رَبِّ الْکَعْبَه« امام علی)ع( مطالبی هویدا است. چشم نافذ امام 
علی)ع( در دنیای آخرت دنیایی را می بیند که پر از عظمت و شکوه است. این سخن 
امام، نگاهی به گذشته نیز دارد. امام علی)ع( لحظه ای در نیم قرن عمر شریف شان آرام 
نبودند و تمام سختی ها را تحمل کردند. ایشان با نگاهی این ۵۰ سال را می بینند که در 
یک نگاه همه این اتفاقات را زیبا می بیند. چنانچه خبرنگار و پرچمدار بزرگ عاشورایی، 
حضرت زینب سلام الله علیها در مقابل دشمن خود نغمه »ما رأیتُ الّا جمیلًا« سر 

می دهد.
مدیر حوزه های علمیه تصریح کرد: این منطق بیان می کند که اگر اراده ما با اراده 
الهی رقم خورد و اگر عمرمان در خدمت به جامعه باشد و گره گشای مشکلات جامعه 

باشد همه این سختی ها، زیبا و دلربا خواهد بود.
وی در بخش دیگری از سخنان خود به موضوع حوزه، روحانیت و عملکرد مرکز 
مدیریت حوزه اشاره کرد و ابراز داشت:  بارها عرض کردم که حوزه به همان میزان 
که مطالبه گر است، به همان میزان وقتی مساله و آسیبی وجود دارد، باید پاسخگو و 

مسئولیت پذیر هم باشد.
مدیر حوزه های علمیه تصریح کرد: آنچه مدیریت حوزه در سالهای اخیر بر اساس 
تجارب برآمده از تاریخ یکصد ساله قم و نهادهای گوناگونی که در این زمینه شکل گرفته 
است که خود بنده نیز در تاسیس و ارتقا و مدیریت آنها نقش داشته ام، بر اساس تجارب 
و بازتاب های آن در جامعه و مطالعه بازتاب ها و نگاه مراجع و امام راحل و رهبریِ معظم، 

حوزه یک برنامه کلان راهبردی را آغاز کرد.
برخورداری حوزه از اسناد راهبردی، چشم انداز و سندهای معطوف به دو دهه اخیر

وی افزود: متاسفانه این برنامه ریزی در سخت ترین دوران مالی و امکانات شکل 
گرفت. اولین بار است که حوزه بر اساس مطالعات پایه و مطالبات بزرگان، از اسناد 

راهبردی، چشم اندازه و سندهای معطوف به دو دهه برخوردار است.
آیت الله اعرافی بیان کرد: بر اساس این مطالعات پایه و اسناد بالادستی اولین برنامه 
۵ ساله حوزه تدوین شد و از سال قبل تا کنون این برنامه ۵ ساله به برنامه های استانی 

رسیده است و امروزه مدارس و مراکز حوزوی با آن مرتبط هستند.
وی گفت: در برنامه ۵ ساله، ۴۰ مضمون، 36۰ هدف و ۱۰۰۰ شاخص برنامه ای 
پیش بینی شده است و بعضا برش هایی نیز ایجاد شده است. رویکرد این برنامه، حوزه 
دانش بنیان، حوزه اخلاق و تربیت مدار، حوزه اجتماعی مردمی، حوزه پاسخگو، حوزه 
بین المللی و حوزه انقلابی بود که به عنوان راهبردهای اصلی حوزه در نظر گرفته شده 

است.
حوزه  رسالت های  و  ها  کارویژه  کرد: شناخت  تصریح  علمیه،  حوزه های  مدیر 
در ارتباط با خود، جامعه و بین الملل، آمایش)کارکردهای حوزه(، درختواره رشته 
ها)تدوین۵۰۰ رشته و گرایش( که با تمام توان دنبال می شود، هدفمندی مزایای 
حوزه، فقه معاصر، متون بدیل در حوزه، برنامه جدید سطح یک و برنامه های سطوح 
عالی، هدایت علمی، ۵۰ توافق با نهادها، طرح های توسعه روحیه انقلابی و بصیرت 
افزایی، نقش آفرینی در سندهای کلان کشور ازجمله الگوی ایرانی اسلامی کشور، 
شکل گیری 2۰ ستاد راهبردی از جمله هوش مصنوعی، شهر سازی و معماری 
های  گروه  ادب،  و  شعر  هنر،  نخبگان،  مجازی،  فضای  روندهای  کلان  اسلامی، 
جهادی، مکاتبات بین المللی از سوی مدیریت حوزه و ارسال صدها نامه به مقامات 

کلیسا و مقامات بین المللی از جمله خدمات جدید حوزه است.
هیچ هفته ای از من بدون ارتباط با کف جامعه و دانشگاه و... سپری نمی شود

وی افزود: قطعا انقلاب اسلامی به کنشگری دقیق و مهم و سریع حوزوی بسیار 
نیازمند است. هیچ هفته ای از من بدون ارتباط با کف جامعه و دانشگاه و... سپری 
نمی شود و با فرض کارهای بسیار بزرگی که انجام شده است، فاصله بسیاری با نیاز و 

اقتضائات امروز جامعه داریم.
آیت الله اعرافی، بیان کرد: نگاه نسبی راهبردی جامع و اندیشه و فلسفه منظومه 

واره ای در تحولات حوزه طراحی شده است و معتقدیم در مقام اقدام و عمل نیز در 
سالهای اخیر اقدامات مناسبی انجام شده است ولی خود را نیازمند نقد و راهنمایی 

و کمک می دانیم.
مناسبت  به  امسال همایشی  نیمه دوم  در  اینکه  بیان  با  مدیر حوزه های علمیه 
صدسالگی احیای حوزه برگزار و دانشنامه ای هم تدوین می شود افزود: حوزه قم در 
تاریخ بی نظیر است؛ این گنج نهان و ذخیره بی پایان معارف الهی قابل بحث نیست و 
قدرت رسانه ای ما باید این حقیقت را به ایران و جهان بازتاب دهد و قبل از آن به نسل 
جوان خودمان و این رسالت مشترک حوزه و رسانه هاست. وقتی از حوزه باسابقه قم و 

حوزه انقلابی سخن می گوییم حاصل ارتباط گسترده حوزه و مردم است.
مدیر حوزه های علمیه با بیان این که هویت حوزه به مردم و جامعه است، تصریح کرد: 
یکصدمین سالگرد حوزه نوین قم در نیمه دوم سال به شکل همایش و سلسله مقالات 

و تولید دانش نامه اثربخش برگزار می شود.
وی افزود: قم باید در همه ابعاد مورد توجه قرار گیرد. این شهر میزبان مردم بیش از 
۱۰۰ کشور جهان است و در قم معارفی تولید می شود که برای همه مردم جهان و به 

خصوص جهان اسلام و تشیع است.
رسانه،  وضع  هستند.  ویژه  رسالت  دارای  قم،  در  ای  رسانه  مجموعه  افزود:  وی 
فرهنگ، حوزه، دانشگاه، آموزش و پرورش و نظام رفتاری، شهرسازی قم با هر شهر 
دیگری متفاوت است؛ زیرا در منظر دید جهانیان است. از طرفی در قم حوزه ای وجود 

دارد که در تاریخ نظیر آن وجود نداشته است.
آیت الله اعرافی بیان کرد: این گنج نهان و ذخیره معارف الهی و تولیدات عظیمی 
که در این سالهای اخیر در قم انجام شده قابل وصف نیست؛ تولیدات عظیمی که در 
این سالها انجام شده هنوز نهان است و قدرت رسانه ای ما باید این قدرت را در فضای 

مجازی ایجاد کند که این معارف را به جوانان و همه دنیا بازتاباند.
وی، بیان کرد: روحانیت دارای سابقه بیش از هزار ساله است که کل تاریخ خود را 

در رنج و محنت سپری کرده و روحانی نیز کسی است که باید خود را فدایی بداند.
نگاه رهبری و امام راحل ملاک و معیار عمل ما در حوزه است

وی گفت: روح همه نظامات جامع و اسناد حوزه، رسیدن به حوزه انقلابی است. لایه 
عمیق تر حوزه انقلابی، پاسخگویی حوزه به مشکلات است. نگاه افراطی و تفریطی 
نیز در این زمینه پذیرفتنی نیست. نگاه رهبری و امام راحل نیز ملاک و معیار عمل ما 

در حوزه است.
بر اساس این گزارش: در ابتدای این نشست که حجج اسلام ملکی قائم مقام 
مسئول  علیزاده  و  حوزه  سیاسی  اجتماعی  دفتر  مدیر  زمانی  علمیه،  حوزه های 
حوزه ریاست، مهندس حسینی کاشانی مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
قم و حجت الاسلام لطفی نیاسر مدیرکل صداوسیمای استان قم حضور داشتند، 
حجت الاسلام محمدرضا برته مسئول مرکز رسانه و فضای مجازی حوزه بیان کرد: 
این برنامه اولین نشست صمیمی اصحاب رسانه با مدیر عالی حوزه های علمیه 

کشور است.
وی افزود: اگر رسالت حوزه های علمیه را تولید معنا برای زندگی و راهبری حوزه دین 

داری، اخلاق و معنویت بدانیم، نیازمند حلقه واسطی به نام رسانه ها هستیم.
سخنگوی مرکز مدیریت حوزه های علمیه، گفت: امروز نیاز است مدیران استانی در 
قم به بیان ظرفیت ها و نیازها و مطالباتی که می تواند میان حوزه و رسانه ها ایجاد 

شود شکل دهند.
سراسری  رسانه های  از  نمایندگانی  و  مدیران  نشست  این  ابتدای  در  همچنین 
ایسنا،  خبرگزاری  شفقنا،  پایگاه  رسا،  خبرگزاری  صداوسیما،  همچون  استانی  و 
خبرگزاری مهر، نشریه گویه، بسیج رسانه، خبرگزاری ایرنا، نشریه قم بزرگ و پایگاه 
شهر2۰ به ابراز دیدگاه های خود پرداختند که با استقبال آیت الله اعرافی همراه شد و 
مقرر گردید صورت جلسه ای از تمام اظهارات بیان شده و نیز نکات افرادی که فرصت 

صحبت پیدا نکردند، آماده و در جلسه شورای معاونان حوزه های علمیه طرح شود.

آیت الله اعرافی در نشست صمیمی با مدیران رسانه های استان قم:

هویت حوزه به مردم و جامعه است
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معاون وزیر صمت اعلام کرد؛

پیش بینی رشد اقتصادی طی سال جاری

معاون وزیر صمت گفت: با توجه به روند افزایش کمی و کیفی تولید محصولات 
مختلف در سال گذشته، پیش بینی می شود برای سال جاری رشد تولید و رشد 

اقتصادی داشته باشیم.
محمدمهدی برادران روزدوشنبه در نشست خبری اظهار کرد: طی سال های 
گذشته بانک ها ضد تولید عمل کرده اند و بسیاری از واحدها حتی با تعطیلی یا 

کاهش تولید مواجه شده اند.
معاون صنایع عمومی وزیر صمت افزود: با تغییراتی که در نظام بانکی و جذب 
افراد متخصص صورت گرفته، شاهد اصلاح فرایندها هستیم. همچنین با وزارت 

امور اقتصادی و دارایی و بانک مرکزی همکاری های خوبی داریم.
وی ادامه داد: موضوع تأمین مالی زنجیره ای نیز کار مشترک بین وزارت صمت 

و اقتصاد و بانک مرکزی است که به پرداخت تسهیلات هدفمند کمک می کند.
برادران گفت: سال گذشته رشد تولید و ارتقای کیفیت را در محصولات مختلف 
داشتیم که برآورد می شود این وضعیت برای سال جاری هم تکرار شود. همچنین 
افزایش دستمزد اگرچه هزینه های تولید را بالا می برد اما به افزایش انگیزه کارگران 

و بهبود راندمان تولید کمک می کند و در نهایت به تحریک تقاضا منجر می شود.
معاون وزیر صمت تاکید کرد: بنابراین پیش بینی می شود که برای سال جاری 

رونق تولید و رشد اقتصادی را داشته باشیم.
وی به اشتغال دانش بنیان اشاره کرد و گفت: اشتغال و تولید دانش بنیان مدنظر 
ما قرار دارد. در حال حاضر 7 هزار شرکت دانش بنیان در کشور داریم که در نظر 
داریم به سمت صنعتی شدن، تولید انبوه و پیوستن به شهرک های صنعتی بروند. 

امیدواریم که این شرکت ها تبدیل به شرکت های صنعتی دانش بنیان بزرگ شوند.
برادران در مورد مواد اولیه حوزه سلولزی اظهار کرد: بسیاری از مواد اولیه در 
حوزه سلولزی به خارج از کشور برمی گردد و برخی از تولیدکنندگان با همسایگان 
ارتباط دارند البته با اصلاح تعرفه ها به دنبال رقابتی کردن فضا هستیم که در همین 

راستا اخبار خوبی هم در حوزه توسعه ظرفیت تولید داخل خواهیم شنید.
معاون صنایع عمومی وزیر صمت در مورد نحوه فعالیت مرکز ملی فرش گفت: 
مرکز ملی زیرمجموعه وزارت صمت قرار دارد. طی 6 ماه گذشته 3۵ هزار فرصت 

شغلی در زنجیره فرش دستباف احیا شد.
وی در مورد همکاری با خارجی ها در صورت احیای برجام اظهار کرد: وقتی 
سال ها  این  در  ببندیم.  دل  بیگانه  به  نباید  بایستیم  خود  پای  روی  می توانیم 
تولیدکنندگان کنار مردم ماندند و قطعاً محوریت تولید باقی خواهد ماند و به سمت 

واردات بی رویه و میدان دادن به شرکت های خارجی نخواهیم رفت.
 

در راستای تسهیل بهره مندی متقاضیان از وام های خرد؛

ابلاغ دستورالعمل اعطای تسهیلات
 خرد به شبکه بانکی

بانک مرکزی، دستورالعمل اجرایی اعطای تسهیلات خرد را برای اجرا به شبکه 
بانکی ابلاغ کرد.

به گزارش  روابط عمومی بانک مرکزی، این بانک »دستورالعمل اجرایی اعطای 
تسهیلات خرد« را برای اجرا به شبکه بانکی ابلاغ کرده که با هدف تمهید شرایط 
لازم برای تسهیل بهره مندی متقاضیان از تسهیلات خرد بانکی از رهگذر استقرار 

نظام وثیقه گیری مبتنی بر اعتبارسنجی تهیه شده است.
 در این دستورالعمل، سقف مبلغ تسهیلات خرد معادل دو میلیارد ریال تعیین 
از  فهرستی  احصای  ضمن  شده،  یاد  دستورالعمل  در  همچنین  است.  شده 
تضامین و وثایق قابل اخذ از متقاضیان دریافت تسهیلات خرد، مقرر شده اعطای 
این تسهیلات به متقاضیان دارای سابقه و امتیاز اعتباری بر اساس اعتبارسنجی، 

در قبال اخذ حداکثر دو مورد وثیقه انجام پذیرد.
 گفتنی است، از جمله برنامه های بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران در سال 
جاری، تسهیل دسترسی آحاد جامعه به خدمات پولی و بانکی و به تعبیر دیگر، 
توسعه شمول مالی است. بدین منظور، اقدامات مختلفی تاکنون انجام پذیرفته 

است.
 از جمله، با ابلاغ "دستورالعمل حدود و چگونگی ارائه غیر حضوری خدمات پایه 
به ارباب رجوع در بانک ها و مؤسسات اعتباری غیر بانکی" طی بخشنامه شماره 
غیر  خدمات  "ارائه  برای  لازم  شرایط  اسفند ۱۴۰۰،  مورخ 2۴      ۰۰/   3769۱۱

حضوری" بانک ها و مؤسسات اعتباری غیر بانکی به اشخاص فراهم شد.
 همچنین، با هدف افزایش امنیت در تبادل اطلاعات بانکی و تسهیل امکان 
استفاده آحاد جامعه از گواهی امضای الکترونیک، بخشنامه ناظر بر "گواهی 
امضاء الکترونیک" نیز در اواخر سال گذشته ابلاغ شد که به موجب آن، بانک ها 
و مؤسسات اعتباری غیر بانکی، مجاز شدند علاوه بر پذیرش گواهی های امضای 
الکترونیک صادره از سوی مراکز میانی تحت نظارت مرکز ریشه دولتی، به دارندگان 

گواهی های موصوف، خدمات بانکی ارائه کنند. 
علاوه بر این، با همکاری دستگاه های اجرایی ذی ربط، طرح "سفته الکترونیکی" 
در بانک های منتخب نیز مورد بهره برداری قرار گرفت که از طریق آن، همه مراحل 
خرید، صدور و ظهرنویسی سفته، بدون مراجعه حضوری و به  صورت بر خط در 

سامانه مدیریت یکپارچه سفته و برات الکترونیک، قابل انجام است.
 

یک کارشناس بازار سرمایه:

اقتصاد ایران در دو سال آینده 
رشد خوبی را تجربه خواهد کرد

 یک کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه اقتصاد ایران در دو سال آینده رشد 
خوبی را تجربه خواهد کرد، گفت: این اتفاق به نفع بازار سرمایه است و شاهد اثر 

مثبت آن در بازار خواهیم بود.
»حمید میرمعینی« به بازگشت رشد به معاملات بورس و عوامل تاثیرگذار بر آن 
اشاره کرد و گفت: بازار سرمایه بعد از تدارم روند نزولی در سال گذشته، سرانجام 
در روزهای پایانی سال ۱۴۰۰ به روند صعودی بازگشت و زمینه ساز ایجاد برخی 
از خوش بینی ها در بازار شد. وی اظهار داشت: بازگشت رشد به معاملات بورس 
در هفته پایانی اسفند ماه ۱۴۰۰ ناشی از خوش بینی هایی بود که تحت تاثیر 

مذاکرات برجام صورت گرفت و این اتفاق کلیت بازار را در برگرفت.
میرمعینی ادامه داد: با پایان یافتن تعطیلات نوروزی بخشی از خوش بینی ها 
نسبت به مذاکرات برجام کمرنگ تر شد و این اتفاق توانست عاملی در بازگشت 
افت به معاملات بازار باشد، اما شاخص بورس تحت تاثیر بحث مطرح شده در 

زمینه واگذاری سهام خودروسازان به روند صعودی خود ادامه داد.
این کارشناس بازار سرمایه تاکید کرد: هنوز خوش بینی ها نسبت به پایان خوش 
مذاکرات برجام وجود دارد و این اتفاق می تواند عاملی در کاهش تحریم ها و بهبود 
فعالیت شرکت ها باشد که به مراتب این امر منجر به بهبود روند معاملات بازار 
سرمایه خواهد شد. وی با اشاره به اینکه بازار سرمایه به رویکرد و ایجاد تغییرات 
واقعی در شاخص های اقتصادی کلان واکنش نشان خواهد داد، گفت: شرکت ها 
تحت تاثیر افزایش دسترسی به بازارهای بین المللی، اوضاع سودآوری خوبی را 

تجربه می کنند و رونق اقتصادی نیز در کشور حاکم می شود.
میرمعینی ادامه داد: تا یک یا دو سال آینده رشد اقتصادی و تولید ناخالص 
داخلی خوبی را تجربه خواهیم کرد که این اتفاق به نفع بازار سرمایه است و شاهد 

اثر مثبت آن در بازار خواهیم بود.

یک عضو کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی ایران گفت: ۵۵ درصد نیروگاه های 
کشور غیردولتی هستند، باید موجباتی فراهم شود که این سهم به 7۰ درصد 

برسد و اجازه داده شود نیروگاه ها مستقیما در بورس انرژی برق بفروشند.
حمیدرضا صالحی در گفت وگویی، درباره احتمال خاموشی در سال جاری و 
زمان پیک مصرف اظهار داشت: باتوجه به روند رشد مصرفی که به طور سنواتی 
داریم و همچنین عدم سرمایه گذاری در بخش نیروگاهی نسبت به رشد مصرف؛ 

پیش بینی ها بر کمبود برق و احتمال خاموشی در تابستان سال جاری است. 
شرایط برای سرمایه گذاری آماده نیست

وی با بیان اینکه دولت طی سال های گذشته منابعی برای سرمایه گذاری در این 
حوزه نداشت چراکه درآمدها و بودجه های عمرانی به پایین ترین حد خود رسیده، 
تصریح کرد: علاوه بر این بستر را برای سرمایه گذاری بخش خصوصی که در یک 
اقتصاد تعریف شده و انرژی منابع مالی خوبی را از بازار سرمایه و بانکی به صنعت 
برق وارد کند، فراهم نکرده است. حتی علیرغم جذاب بودن بخش انرژی در دنیا 

امکان جذب سرمایه گذاری خارجی هم وجود نداشته است. 
افزایش کمبود برق در سال جاری

برجام  امضای  از  بعد  گفت:  بازرگانی  اتاق  انرژی  کمیسیون  عضو  این 

سرمایه گذاران زیادی وارد ایران شدند، به طوری که شرکت هایی از فرانسه و آلمان 
برای سرمایه گذاری وارد ماهان کرمان و یزد شدند. اما ما روند بهبود مولفه های 
اقتصادیِ حوزه انرژی را انجام ندادیم و خواستیم به همان سبک های قدیم جلو 
برویم که نهایتا منجر به این شد که در سال های قبل خاموشی شدید اعمال شد. 
پارسال اعلام شد که ۱۰ هزار مگاوات کمبود داشتیم و امسال هم سرمایه گذاری 
جدیدی صورت نگرفته و پروژه های نیمه تمام باقی مانده و اکنون پیش بینی این 
است که در سال جاری کمبود برق بیشتر احساس شود چون مصرف همچنان 
رشد حدود 8 درصدی را دارد و این به ۱۰ هزار مگاوت کمبود پارسال اضافه 

می شود.
تعرفه ها مصرف برق خانگی را کاهش می دهند

وی بیان داشت: نیاز مصرف سال گذشته ۵7 هزار مگاوات بود و کل برقی که 
توانستیم در زمان پیک تامین کنیم ۴8 هزار مگاوات بوده است که منجر به این شد 
که روی صنایع و بعد بخش خانگی خاموشی اعمال شود. البته به نظر می رسد با 
سیاست هایی که امسال در زمینه افزایش تعرفه برق خانگی اتخاذ شده، مصرف 
کمتر شود اما در بخش صنعت موضوع مصرف برق نیست به قدری میزان هزینه 
تمام شده محصولات انرژی بر در ایران نسبت به دنیا پایین تر است که می توانیم 3 

تا ۴ درصد هزینه را روی انرژی اعمال کرد و از طرفی هم نمی توان یک شبه قیمت 
انرژی صنایع را بالا ببریم چون به هرحال نیاز داریم درآمدهای ارزی کشور حفظ 

شوند و صنایع بتوانند صادرات داشته باشند.
اجازه فروش برق در بورس داده شود

صالحی تاکید کرد: در هر حال نیاز است تصمیمی در دولت اتخاذ شود که 
در یک تا دو سال آینده این مشکل در کشور برطرف شود، پیشنهاد اینکه باید 
سرمایه گذاری صورت گیرد و مهم  ترین مسئله حل اقتصاد انرژی است.  ۵۵ 
درصد نیروگاه های کشور غیردولتی هستند، باید موجباتی فراهم شود که این 
سهم به 7۰ درصد برسد و اجازه داده شود نیروگاه ها مستقیما در بورس انرژی به 
صنایع؛ برق بفروشند، یعنی دولت از تعیین قیمت کنار برود، ساختارهای قدیمی 
و سرکوب قیمت کنار گذاشته شود. نیروگاه نیاز به سرمایه گذاری بالایی دارد، 

بنابراین باید بتواند طی چند سال منابع خود را بازگرداند. 
قیمت ها سرمایه گذار را فراری می دهند

وی با بیان اینکه با پایین آوردن قیمت، سرمایه گذار طرد می شود، گفت: به 
عنوان مثال اکنون قیمت تعیین شده برق هر کیلووات ساعت حدود 8۰ تومان 
است که به صنعت با نرخ 6۰۰ تومان فروخته می شود، بهای برق صادراتی هم 
2۵۰۰ تومان است. همان برق به بهانه اینکه گاز را ارزان در اختیار نیروگاه  قرار 
می دهند، 6۰ تا 7۰ تومان از نیروگاه دار خریداری می شود، بنابراین سرمایه گذار 
منتفع نمی شود که بتواند نیروگاه نیمه ساخته خود را تکمیل کرده و یا نیروگاه 

جدید بسازد. 
صنعت و مردم چوب انحصار را می خورند

این کارشناس حوزه انرژی بیان داشت: اکنون اراده بر این است که بخش 
عمده ای از منابع وارد صنعت نیروگاه سازی شود، ولی مقاومت هایی هم وجود  
دارد، چون دولت ها حاضر نیستند نقش مالکیتی و درآمدی را که تاکنون داشته اند 
از دست بدهند و این باعث می شود نه خود سرمایه گذاری کنند و نه شرایطی 
فراهم کنند که بخش خصوصی امکان فعالیت داشته باشد، در نتیجه چوب آن 

را صنعت و مردم می خورند.
امسال خاموشی سراسری داریم؟

وی در ادامه درباره احتمال blackout در سال جاری گفت: خوشبختانه شبکه 
برق ایران پایدار و منسجم است، تولید و مصرف در کشور ما در مرز 3۰۰ میلیارد 
کیلوات ساعت است که یک سوم این حجم در بخش صنایع مصرف می شود، 
زمان پیک مصرف در بخش صنعت خاموشی کنترل شده اعمال و همین باعث 
می شود بتوانیم از اوج مصرف و تابستان عبور کنیم، بنابراین قطعا به خاموشی 

سراسری نخواهیم رسید. 
صالحی یادآور شد: البته این موضوع را نیز باید در نظر داشت که اعمال خاموشی 
برای بخش صنعت خسارت هایی هم در پی دارد، صنعت بخش درآمدزای کشور 
است در همه جای دنیا قیمت برق صنعتی از خانگی ارزان تر است چون ارزش 
افزوده، اشتغال و صادرات صورت می گیرد اما در کشور ما اولویت تامین برق 

خانگی است.
وی ابراز امیدواری کرد که مشکل ساختاری صنعت و اقتصادی انرژی حل، 
قیمت برق هم رقابتی شود. یعنی اگر از انحصار خارج شویم، در این صورت 

سرمایه گذاری صورت می گیرد و رونق بزرگی را در این حوزه شاهد خواهیم بود.

عضو کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی ایران :

قیمت  برق؛ سرمایه گذار را فراری می دهد

رییس شورای تامین کنندگان دام :

گوشت با قیمت فعلی، گران فروشی است
 رییس شورای تامین کنندگان دام با بیان اینکه بازار گوشت 
قرمز کشور تامین است و کمبودی ندارد، گفت: با توجه به 
مازاد جمعیت دام زنده و کاهش قیمت این محصول، اما 
همچنان شاهد گران فروشی گوشت قرمز هستیم که این 

موضوع گران فروشی است و منطقی نیست.
و  زنده  دام  بازار  فعلی  وضعیت  درباره  پوریان«  »منصور 
گوشت قرمز، افزود: دولت سیزدهم از ابتدای فعالیت خود 
برای حمایت از مصرف کنندگان و متعادل شدن بازار گوشت 
واردات ۱۰ هزارتن  زنده،  دام  با ممنوعیت صادرات  قرمز، 
گوشت قرمز و خرید حمایتی دام توسط شرکت پشتیبانی 
امور دام اقدام کرد، اما وجود دلالان و واسطه گران در این 

صنعت اجازه کاهش قیمت ها را نمی دهد.
وی با بیان اینکه بازار کشور از گوشت قرمز تامین است، 
دام  امور  معاونت  موجود  های  گزارش  طبق  کرد:  اضافه 
وزارت جهاد کشاورزی و مرکز پژوهش های مجلس شورای 
اسلامی اکنون در کشور بیش از 7۱ میلیون راس جمعیت 
دامی سبک گوسفندی و بزی و 3۵۰ هزار راس گوساله آماده 

کشتار داریم.
رییس شورای تامین کنندگان دام اظهار داشت: قیمت هر 
کیلوگرم بره نر کشتاری چاق 67 هزار تومان، بره نر کشتاری 
لاغر 63 هزار تومان، بره گوسفند ماده، میش، قوچ، بز و 
بزغاله بین ۵۰ تا 6۰ هزارتومان است. قیمت گوشت قرمز 
در بازار تفاوت چندانی پیدا نکرده و همچنان شاهد عرضه 
در قصابی ها  متفاوت  نرخ های  با  قرمز  خودسرانه گوشت 
هستیم به طوری که قیمت ها در هر قصابی به مبالغ متفاوت 

عرضه می شود.
به گفته وی، در بازار تنها گوشت بره گوسفندی نر عرضه 
نمی شود؛ بنابراین قصابی ها گوشت بر ماده، میش، قوچ، 
بز و بزغاله را با قیمت گوشت نر گوسفندی درجه یک عرضه 

می کنند که این امر منصفانه نیست. 

پوریان تصریح کرد: هر ساله با شروع فصل گرما با کاهش 
تقاضا گوشت قرمز و همچنین افزایش عرضه دام زنده روبرو 
هستیم که انتظار می رود این دو موضوع بر متعادل شدن 
بازار این محصول اثرگذار باشد، اما همچنان با گران فروشی 

و اختلاف قیمت ها روبرو هستیم.
وی با تاکید بر اینکه قیمت گوشت قرمز  در بازار کشورهای 
قیمت  اکنون  افزود:  است،  ارزان تر  ترکیه  مانند  ما  اطراف 
گوشت قرمز در تهران از نرخ کشورهای اطراف ما بیشتر 
است؛ به طوری که قیمت هر کیلوگرم گوشت گوسفندی 

کیفی در ترکیه کمتر از 2۰۰ هزار تومان به فروش می رسد.
رییس شورای تامین کنندگان دام افزود: در حال حاضر 
کم  و  خشکسالی  جدی  مشکل  با  دامداران  و  دامپروران 
آبی، نبود نقدینگی و کاهش سرمایه گذاری، افزایش قیمت 
نهاده های دامی و کمبود علوفه و عوارض گمرکی صادرات 
دام روبرو هستند؛ بنابراین هرچه سریع تر باید دام های خود 
را به فروش برسانند، این درحالی است که در بحث خرید 
حمایتی دام زنده از دامداران عشایری و روستایی، شرکت 
پشتیبانی امور دام به تنهایی قادر به خرید این میزان دام 

نیست و باید تدبیری اندیشیده شود.
پوریان با اشاره به اینکه اکنون روسیه به عنوان بزرگ ترین 
مصرف کننده گوشت برزیلی است، گفت: این کشور خودش 
صادرکننده دام زنده و گوشت است، اما با اعمال عوارض روی 
دام و گوشت توانست با پرداخت سوبسید بازار گوشت را به 
ثبات برساند؛ بنابراین دولت باید با مدیریت صحیح در واردات 

و صادرات بازار داخلی این محصول را تثبیت کند.
7۰ درصد جمعیت دامی کشور ضعیف شده است

پاییز سال  از  تامین کنندگان دام  گفت:  رییس شورای 
۱۴۰۰ تاکنون نزدیک 7۰ درصد جمعیت دامی ضعیف شده 

است.
وی اظهار داشت: با توجه به وضعیت مازاد جمعیت دامی 
کشور، دامپروران با دام های ضعیف که مشتری در کشور 
ندارد، روبرو هستند که دولت باید در این خصوص با رفع 
ممنوعیت صادرات چاره ای بیندیشد، زیرا تنها متضررین این 
بخش تولیدکنندگان عشایری، روستایی و دامپروران هستند.
پوریان دامپروری را حلقه واسط تولید و عرضه دانست و 
ادامه داد: دامپروران به عنوان حلقه واسط با سرمایه گذاری 
به  را  آن  پرواربندی  از  پس  و  خریداری  را  ضعیف  دام های 
بازار عرضه می کنند. این در همه کشورها حتی کشورهای 
واردکننده مرسوم است؛ زیرا دامی که  از ایران صادر می شود 
بعد از ۴ تا ۵ ماه پرواربندی کشتار می شود. ادامه این روند 
در کشور می تواند موجب حذف پرواربندی از صنعت دامی 
و  هستیم  تورمی  رکود  در  اینکه  بیان  با  وی  شود.  کشور 
هیچ گونه تقاضایی در بازار دام داخلی وجود ندارد، گفت: 
بنابراین انتظار می رود دولت با مدیریت دقیق بتواند با رفع 
ممنوعیت صادرات بازار را متعادل کند، زیرا اکنون عملا ۱۰ 
هزار تن گوشت گوسفندی  معادل ۵۰۰ هزار راس گوسفند 
وارد کشور می شود، بنابراین باید برای تعادل این بازار 3۰۰ 

هزار راس دام زنده از  چرخه مصرف داخلی خارج شود.

بررسی قیمت کالاهای اساسی در پایان فروردین نسبت به اسفند سال قبل 
نشان می دهد که گوجه فرنگی با 23 درصد و خرما، قند و شکر هر کدام با ۱2 
درصد افزایش قیمت در صدر افزایش قیمت قرار دارند و بیشترین کاهش قیمت 

نیز مربوط به موز بوده است.
به گزارش ایسنا، بر اساس گزارش کارگروه رصد و پایش قیمت اقلام اساسی و 
پرمصرف بازار کشور منتهی به 3۰ فروردین ماه که از سوی انجمن ملی حمایت 
از حقوق مصرف کنندگان منتشر شده،   قیمت مرغ گرم، گوسفند زنده، انواع 
لبنیات، انواع روغن خوراکی، برنج وارداتی، سیب زرد و قرمز، رب گوجه فرنگی، 
سیمان خاکستری پاکتی، انواع تایر سواری، پودر شوینده و دستمال کاغذی 

تقریبا نسبت به ماه قبل از آن تغییری نکرده است.
در پی بازگشایی مدارس، کاغذ 8 درصد گران شد

اما در این زمان قیمت گوشت گوسفندی و گوساله، گوساله زنده، شکر بسته 
بندی، انواع چای، برنج ایرانی، ماکارونی، حبوبات، پیاز، گچ سفید، مقاطع 

فولادی، روغن موتور و کاغذ یک تا ۱۰ درصد افزایش یافته است.
بر این اساس میانگین کشوری قیمت هر کیلو گوشت گوسفندی و گوساله با 
چهار و سه درصد افزایش نسبت به ماه قبل به حدود ۱۵3 و ۱6۱ هزار تومان و هر 

کیلو گوساله زنده با سه درصد افزایش به 6۱ هزار تومان رسیده است.
میانگین قیمت برنج ایرانی در فروردین؛ 8۴ هزار تومان!

همچنین قیمت هر کیلو چای با دو و سه درصد افزایش به حدود ۱39 و ۱3۴ 
هزار تومان رسیده است. قیمت هر کیلو برنج ایرانی طارم و هاشمی با دو و چهار 
درصد افزایش نسبت به اسفند سال قبل به 8۴ هزار تومان رسیده است. در مدت 
یاد شده ماکارونی ۵۰۰ گرمی نیز شش درصد گران شده و در فروردین امسال به 

قیمت 9۴۰۰ تومان فروخته شده است.

در بین انواع حبوبات نیز در فروردین امسال، قیمت هر کیلو نخود با پنج درصد، 
عدس با سه درصد و لوبیا چیتی و لپه هر کدام با دو درصد افزایش نسبت به ماه 
قبل به ترتیب به ۴7، ۴8، ۴9 و ۴7 هزار تومان رسیده است. قیمت پیاز هم در 
مدت یاد شده سه درصد افزایش داشته و قیمت آن به حدود 9۰۰۰ تومان رسیده 

است.
همچنین در این مدت گچ سفید چهار درصد، مقاطع فولادی دو درصد، روغن 

موتور دو درصد و کاغذ هشت درصد گران شده است. در حاشیه این گزارش علت 
افزایش قیمت کاغذ، افزایش تقاضا در پی بازگشایی مدارس و دانشگاه ها عنوان 
و همچنین به محدود شدن عرضه روغن موتور و فروش اجباری آن اشاره شده 

است.
قیمت شکر به بیش از ۲۲ هزار تومان رسید

در این میان قیمت شکر فله، قند شکسته، گوجه فرنگی و خرما مضافتی نسبت 
به ماه قبل، یعنی اسفند سال قبل، بیش از ۱۰ درصد افزایش یافته است.  

بر این اساس قیمت هر کیلو شکر و قند در فروردین با ۱2 درصد افزایش به 22 
هزار و ۵۰۰ و 2۵ هزار تومان رسیده است. خرمای مضافتی نیز در مدت یک 
ماه مورد نظر ۱2 درصد افزایش یافته و قیمت هر کیلو از این محصول در پایان 

فروردین به ۵2 هزار تومان رسیده است.
گوجه فرنگی هم که اخیرا وضعیت بازار آن به دلیل مشکلات کامیون داران 
خبرساز شده بود در فروردین صدرنشین افزایش قیمت بوده، به طوری که با 23 
درصد افزایش، هر کیلو از این محصول نزدیک به ۱۵ هزار و 8۰۰ تومان فروخته 

شده است.
قیمت کدام اقلام کاهش یافت؟

البته بر اساس گزارش کارگروه رصد و پایش قیمت اقلام اساسی و پرمصرف بازار 
کشور منتهی به 3۰ فروردین ماه، قیمت تخم مرغ، موز، پرتقال تامسون، سیب 

زمینی و آب معدنی یک تا ۱۰ درصد نسبت به ماه قبل کاهش یافته است.
بیشترین افت قیمت معادل هفت درصد و مربوط به موز بوده که قیمت هر کیلو 

از آن بیش از 3۴ هزار تومان رسیده است.
همچنین در فروردین امسال قیمت تخم مرغ 6 درصد، پرتقال تامسون ۵،  آب 

معدن ۴ و سیب زمینی 3 درصد نسبت به اسفند سال قبل کاهش یافته است.

قیمت کدام اقلام کاهش و یا افزایش یافت؛

قیمت کالاهای اساسی در فروردین ماه چقدر تغییر کرد؟
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پیشکسوت با اخلاق فوتبال قم دربستر بیماری؛

جامعه ورزش قم دعاگوی دکتر اطلاقی 
 ایمان / رضا ملکی

تحصیل  افراد  دیرباز  از  قم  فوتبال 
کرده وشاخصی را درخود پرورش داده 
که هرکدام وزنه ای موثر درجایگاههای 
کاری درکشور معرفی میشوند واز این 
بابت فوتبال ولایت نمره قبولی درمیان 
سایر استانهای کشور گرفته است اما 
عزیزان  این  از  کمی  بسیار  تعداد  به 
لباس  خود  فوتبال  درکنار  توانستند 
نموده  رابرتن  پزشکی  سپید وشریف 
ودرکنار ورزش خدماتشان برای مردم 

جاری وساری باشد.
دکتر ناصر اطلاقی ازجمله بازیکنان 
بعنوان  بودکه  قم  فوتبال  شاخص 
فوتبال  هافبک  خط  ماهی  شاه 
شناخته میشد و آنقدر زیبا وروان وتکنیکی در مستطیل سبز ظاهر میشد که بعضا 

تماشاگران فهیم قمی را انگشت به دهان می نمود.
تیمهای  دربهترین  توانست  می  که  بود  بازیکنانی  جمله  از  اطلاقی  دکتر 
باشگاهی ایران در دهه 6۰ و7۰ عضو ثابت باشد حتی درهای تیم ملی فوتبال 
برای او باز شد اما عشق به قم وشهرش واینکه جداشدن ازبچه قمیها ودوستان 
برایش بسیار سخت وغیرقابل تحمل بود باعث شد تا به پیشنهادات بسیار خوب 
تیمهای باشگاهی پایتخت جواب منفی دهد و چشمان تماشاگران خونگرم قمی 

راهمچنان از دیدن فوتبال نابش سیراب نماید.
دکتر اطلاقی باهدایت آگاهانه استاد محمدرضا اسماعیلی مقدم درمسیر علم 
ودانش قرار گرفت وقبولی در دانشگاه او درمسیر پوشیدن لباس پاک طبابت قرار 

داد.
8 سال تحصیل عاشقانه وروانه شدن به مناطق محروم خوزستان با گرمای بالای 
۵۵ درجه درتابستان درشهر لالی وخدمت به مردم این شهر از او اسطوره ای 

فراموش نشدنی درمیان مردم محروم آن منطقه نمود.
دکتر که خود در زمان جنگ یکپای حضورعاشقانه درمنطقه جنگی خصوصا 
خوزستان بود خوب می دانست که معنی ومفهوم دردو رنج ناشی از محرومیت 
چیست چون خود بچه پائین شهر واز دل مردمی رشد نمود که عاشقانه درکنار 
یکدیگر بودند وبا توجه به بضاعت اندک مالی دلی داشتند به وسعت دریا وهمین 
باعث شد تا دکتر عزیز ما نیز درمیان مردم منطقه بختیاری جنوب عاشقانه 3۰ 
سال خدمت کند وخدماتش درآن منطقه باعث دعای خیر مردمی باشد که نگاه 

درست یک انسان شریف رادرخدمت به آنان دیکته نموده بود.
دکتر اطلاقی درمسیر بعدی کاری خود به منطقه محروم وفقر نشین ایلام رفت 
وچند سالی است که برای مردم شریف وعزیز این منطقه طبابت میکند وبا عشقی 
وصف ناپذیر حضور درقم ویاتهران را برای طبابت کنار زده وترجیح داده تا خدمتش 

برای مردم محروم درآن منطقه باشد.
دکتر ناصر اطلاقی دو فرزند برومند دارد که هردو پزشک هستند ودرکنار پدر پنج 
سال دوران خدمتی خود را درکنار پدر درمنطقه ایلام سپری نمودند تا خانواده 

اطلاقی افتخار ورزش قم ومردم فهیم ولایت باشند.
سکته قلبی  و در انتظارجراحی قلب

در نوزدهم ماه مبارک رمضان خبر رسید که دکتر اطلاقی دچار سکته قلبی شده 
ومهارت خود وی در تشخیص سکته قلبی باعث شده که خیلی سریع وی به بخش 
سی سی یو بیمارستان بهشتی منتقل گردد واز خطر بزرگی جان سالم به در برد 
آنژیو انجام گرفته گرفتگی 3 مسیر رگی در قلب وی را نشان میدهد که با مراقبتهای 

ویژه او به تهران اعزام شد تا قلب نازنین خود را بدست جراحان تهرانی بسپارد.
برای او که همیشه بهترین بوده ومحبتش برای مردم جاری و ساری وبرای او که 
عاشقانه مادرش را می پرستد وبه او عشق می ورزد آرزوی سلامتی وشفاعت از 
خداوند منان داریم.جامعه فهیم فوتبالی قم یکپارچه در روزها وشبهای قدر دست 
دعا بسوی آسمان پاک برداشته وبرای بهبودی عزیزی دعا میکنند که همواره مورد 

احترام وثوق ورزش شهر بوده وافتخار ورزش قم محسوب میشود.

ملکی پیشکسوت فوتبال استان قم :

مسئولان قم نگاه حمایتی 
 به ورزشکاران ندارند

پیشکسوت فوتبال استان قم گفت: اخلاقیات یک ورزشکار در مسیر انتخاب 
برترین های ورزشی استان قم یک ملاک اساسی است.

برترین های  انتخاب  مراسم  برگزاری  خصوص  در  گفت وگویی  در  ملکی  رضا 
ورزشی استان قم، با اشاره به اینکه در زندگی افراد اعم از ورزشکار و غیر ورزشکار 
رسیدن به مراحل بالاتر یک اصل است، اظهار کرد: ورزشکاران نیز تمام تلاش خود 

را در راستای قهرمانی و کسب مقام به کار می گیرند.
وی با بیان اینکه خوشبختانه استان قم همیشه در مسیر قهرمانی در سطح کشور 
افتخارآفرین بوده است، عنوان کرد: این موضوع می تواند یک روحیه مضاعف برای 

ورزشکاران باشد.
تاکنون در قم  اینکه متاسفانه  به  با اشاره  این پیشکسوت فوتبال استان قم 
نتوانسته ایم ارزش های قهرمانان ملی خود را پاس بداریم، مطرح کرد: برگزاری 
این مراسم می تواند یک انگیزه مضاعف برای ورزشکاران باشد و بدانند که توسط 

مسئولین، خبرنگاران و مردم دیده می شوند.
ورزشکاران در مسیر پهلوانی حرکت کنند

 وی با بیان اینکه نگاه ارزشی هرشخصی که برای انتخاب ورزشکار ورود 
پیدا می کند، ابتدا به اخلاقیات است، خاطرنشان کرد: در کنار سلامت و 
قوت، مسیر پهلوانی نخستین امتیازی است که یک ورزشکار می تواند داشته 

باشد.
ملکی با اشاره به اینکه متاسفانه در استان قم هیچ نگاه حمایتی از ورزشکاران 
نبوده است، تصریح کرد: در تمام استان ها شهرداری به عنوان بهترین ارگانی است 
که می تواند از قهرمانان خود دفاع کند، ولی متاسفانه در قم هیچ حرکتی در این 

راستا صورت نگرفته است.
وی در پایان با بیان اینکه تاکنون نقش حمایتی مسئولین در قم هیچ جلوه ای 
نداشته است، یادآور شد: ورزشکاران اگر بدانند این مراسم و اتفاق هرسال تکرار 
خواهد شد، به غیر از مسائل مادی، از نظر روحی نیز برای ورزشکاران تاثیرگذار 

است.

هادیدزفولی: داوران شهامت کافی ندارند

به ناپاکی داوری فوتبال ایران اعتراف می کنم
پیشکسوت داوری کشورمان گفت: به ناپاکی داوری 
ایران اعتراف می کنم؛ رئیس کمیته داوران از دوستان و 

نزدیکانش برای داوری استفاده می کند.
هادی دزفولی  با اشاره به وضعیت تاسف بار فدراسیون 
فوتبال و کمیته داوران اظهار داشت: در همه جا حرمت 
ما را نگه می دارند به جز فدراسیون فوتبال. ما مدیران را 
برای آینده خودمان درست انتخاب نکردیم. بزرگ ترین 
ویژگی مورد نیاز داوران شهامت است که در داوران ما به 
با مدیریت  زیرا مسئولین کمیته  شدت کم شده است 
غلط، فشارهایی بر داوران آورده اند که عده ای خودشان 

را فروخته اند.
وی عنوان کرد: از زمانی داوری  کشور خراب شد که 
رضا غیاثی با دیپلم، داوری بین المللی گرفت و بعد رئیس 

کمیته داوران شد. 
و  گسترده  شدت  به  را  داوری  عرصه  مشکل  دزفولی 
همه گیر دید و بیان کرد: در زمان قدیم سطح سواد پایین 
اما حالا برعکس شده  بود  بالا  بود ولی سطح فرهنگ 
است. در آن زمان داوران، فوتبالیست  هم بودند و فوتبال را 
درک می کردند اما حالا نه در مسئولین ژن مدیریت، نه در 
داورانمان ژن داوری وجود ندارد. درست است که همگی 

تحصیل کرده اند اما سواد، آگاهی می آورد نه مدیریت.
پیشکسوت داوری کشورمان رسیدگی به داوران را دلیل 
دیگر ضعف داوری دانست و ادامه داد: یادم می آید که 
شام بازنشتگی ام را مهمان کویتی ها بودم اما از فدراسیون 
کلاس های  حتی  اینجا  در  ندیدم.  چیزی  هیچ  ایران 
درستی برای داوران انتخاب نمی شود، پس چه انتظاری 
از آن ها دارند؟ حتی روی فرهنگ مربیان هم کار نکردند 
تا روش درست اعتراض را یاد بگیرند اما با این حال باز 
هم من از چشم داوران می بینم که شهامت و اقتدار کافی 
را ندارند تا مربی و کادر فنی جرات داخل زمین آمدن را 

نداشته باشند. باید برای حمایت از داوران جریمه ها را 
سنگین تر کنند. 

وی در پایان خاطرنشان کرد: من به ناپاکی داوری ایران 
زمان  از  آشفته تر  فوتبالی  فدراسیون  می کنم.  اعتراف 
رئیس  ندیدم.  تاج  مهدی  و  عزیزی خادم  شهاب الدین 
کمیته داوران از دوستان و نزدیکانش برای داوری استفاده 
می کند. داوران به خاطر خط نخوردن از لیست داوران 
بین المللی نظرشان را تغییر می دهند. حتی می دانم که 
عزیزی خادم برای اسم و رسم به فدراسیون آمد و سودی 

برای این ورزش پر مخاطب نداشت.

مدیرعامل سابق باشگاه فولاد خوزستان گفت: اکنون فدراسیون فوتبال کاملًا 
به هم ریخته است و در این نابسامانی اعضای مجمع عمومی فدراسیون فوتبال 

بیشترین سهم را دارند. آنها مطالعه نشده تصمیم گیری کردند. 
سعید آذری در گفت وگویی در مورد شرایط حاکم بر فدراسیون فوتبال، موفقیت 
فولاد در صعود به لیگ قهرمانان آسیا و ...نظراتش را گفت. صحبت های او را در زیر 

می خوانید: 
* اعضای مجمع بزرگ ترین سهم را در بهم ریختگی فدراسیون دارند

شرایط فدراسیون فوتبال واقعاً نگران کننده است البته این وضعیت قابل پیش بینی 
بود وقتی انتخابات فدراسیون فوتبال حدود یک سال و نیم پیش برگزار شد و عزیزی 
خادم به ریاست این فدراسیون رسید شاید می توانستیم این شرایط را پیش بینی 
کنیم. اکنون فدراسیون فوتبال کاملًا به هم ریخته است و در این نابسامانی اعضای 
مجمع عمومی فدراسیون فوتبال بیشترین سهم را دارند. آنها مطالعه نشده این 
انتخاب رئیس  تصمیم را گرفتند که تصمیمی احساسی و غیرکارشناسی بود. 
فدراسیون براساس واقعیت ها صورت نگرفت و اکنون شاهدیم بعداز یک سال و نیم 

چه به هم ریختگی بی سابقه ای در فدراسیون فوتبال به وجود آمده است.
* به هیأت رئیسه باید از نمره ۲۰؛ ۲ بدهیم

خود من تلاش کردم در اساسنامه تغییراتی ایجاد شود و مدیران باشگاه ها در 
این تغییرات سهم زیادی داشتند البته برخی امضای خود را برای این تغییرات پس 
گرفتند اما من به آن چیزی که اعتقاد داشتم ایستادم و عمل کردم زیرا به دنبال 
حقوق فوتبال بودم ولی در مجمع انتخاباتی اعضا بدون استراتژی تصمیم گیری 
کردند و شرایطی پیش آمد که اکنون نگران کننده است. اگر بخواهیم به عملکرد 
اعضای هیأت رئیسه فدراسیون فوتبال بعد از عزل عزیزی خادم نمره بدهیم و 
عملکرد آنها را  ارزیابی کنیم از 2۰ به آنها باید 2 بدهیم.  آن از نحوه برگزاری بازی تیم 
ملی در مشهد تا سایر اتفاقات که اکنون شاهدیم. برخی از اعضای هیأت مدیره هر 
کدام اظهارنظر خاص خودشان را انجام می دهند و به دنبال مسائل انفرادی هستند. 
میرشاد ماجدی می گوید من در بدترین شرایط فدراسیون فوتبال را تحویل گرفتم 
آیا اعضای هیأت رئیسه نمی دانستند وقتی عزیزی خادم را کنار بگذارند چنین 
اتفاقاتی رخ می دهد؟ ضمن اینکه هر کدام از این اعضا هم برای اینکه رئیس شوند 

با یکدیگر دعوا می کردند. همه این چالش ها در آستانه جام جهانی رقم می خورد.
* نسل طلایی تیم ملی را نسوزانیم

3۰ آبان ماه امسال اولین بازی تیم ملی در جام جهانی قطر برگزار می شود. این 
در حالی است که یک نسل طلایی فوتبال داریم. نسلی که در تیم ها و لیگ های 
مهم اروپایی از آلمان تا پرتغال بازی می کنند. نسلی که می تواند به فوتبال ملی ما 
کمک کند. اما با این شرایطی که فدراسیون فوتبال دارد ممکن است فرصت سوزی 
کنیم  و یک نسل طلایی فوتبال قربانی این فرصت سوزی ما شود بازیکنان تیم ملی 
می توانند با درخشش در جام جهانی به باشگاه های بزرگ تر و بهتری بروند نباید این 

فرصت را از  آنها بگیریم.
* عزیزی خادم برگردد چگونه می خواهید با هم کار کنید؟

۱۰ خرداد قرار است در مجمع عمومی در مورد رئیس معزول فوتبال تصمیم گیری 
به  و  بیاورد  فدراسیون  از مجمع  اعتماد  رأی  دوباره  اگر عزیزی خادم  شود حالا 
فدراسیون برگردد این اعضای هیأت رئیسه چگونه می خواهند با یکدیگر کار کنند. 

آیا واقعاً شرایط همکاری دوباره آنها فراهم است؟ 
* چرا مجمع فوق العاده را زودتر تشکیل ندادید؟

این راهی که فدراسیون فوتبال می رود به ترکستان است! حالا که عزیزی خادم را 
عزل موقت کردید چرا این همه زمان تا ۱۰ خرداد را از دست دادید. می توانستید 
براساس مستندات موجود مجمع عمومی فوق العاده تشکیل بدهید و قضیه را 
هر چه سریع تر بررسی کنید و فیصله بدهید. اما اکنون تا ۱۰ خرداد باز هم زمان 
برگزار می شد  فوق العاده  اگر مجمع عمومی  در حالیکه  از دست می دهیم.  را 
می توانستیم سریع تر تکلیف فدراسیون فوتبال را مشخص کنید زیرا در سال جام 
جهانی هستیم و من نگران تیم ملی و جام جهانی هستم. باید سریع تر فدراسیون 

را سامان می دادید.
* فولاد تنها باشگاه ایران با برنامه استراتژیک چهار ساله

از اینکه تیم فولاد خوزستان توانسته در لیگ قهرمانان آسیا به مرحله بعد صعود 
کند خوشحالم زیرا در هر باشگاهی که کار کرده ام تا 2-3 سال بعد هم موفق بوده 
است. زمانی که من به باشگاه فولاد رفتم هفت سال از لیگ قهرمانان آسیا و از سطح 
اول فوتبال مان دور بود اما توانستیم با تلاش بازیکنان، جواد نکونام، مدیران کارخانه 
و همه پرسنل و کارکنان فولاد را به شرایط خوبی برسانیم و این تیم با قهرمانی در جام 
حذفی به آسیا رسید. ابتدا وضعیت فولاد را آسیب شناسی کردم. من برای فولاد یک 

برنامه چهار ساله استراتژیک نوشتم . فولاد تنها باشگاه ایران است که برنامه چهار 
ساله و استراتژیک دارد این برنامه از سوی مدیران کارخانه به عنوان نقشه راه باشگاه 
در نظر گرفته شد و براساس آن حرکت کردیم و اکنون خدا را شکر می کنم که فولاد 
در مسیر موفقیت است. البته در این برنامه تغییر ایجاد شد و نکونام برای مدتی از 
باشگاه رفت اما خوشبختانه دوباره به باشگاه بازگشت. امیدوارم فولاد با شکست تیم 
اماراتی به عنوان صدرنشین به مرحله بعد صعود کند. من خودم را هنوز جزو باشگاه 
فولاد می دانم. شاید به صورت فیزیکی در کنارشان نباشم اما همچنان خودم را عضو 
این باشگاه می دانم و احساس می کنم در این موفقیت ها در کنار آنها هستم و از نظر 
روحی و اخلاقی خودم را به این باشگاه وابسته می دانم. نکونام که مثل دوست و 
برادرم است و برای سپاهان هم آرزوی موفقیت می کنم و امیدوارم بتواند به مرحله 

بعدی صعود کند. نویدکیا هم یکی از مربیان جوان فوتبال کشورمان است. 
* فدراسیون را یکبار به جوانان تحصیلکرده و فوتبالی بدهیم

من واقعاً نگران تیم ملی در این شرایط فدراسیون هستم. امیدوارم اعضای مجمع 
عمومی فدراسیون برای یکبار هم که شده به جای تصمیمات دورهمی براساس 
واقعیات و برنامه تصمیم  گیری کنند و تصمیم گیری آنها علمی باشد نه احساسی و به 
دنبال داشتن دار و دسته در فدراسیون نباشند. یکبار هم که شده مجمع فدراسیون  
به جوانانی تحصیلکرده و از فوتبالیست های سابق  اعتماد کند و سکان هدایت 
فدراسیون فوتبال را به دست این جوانان بسپارد نه اینکه  فقط با خوردن چلوکباب و 
جلسات دور همی رئیس فدراسیون را انتخاب کنیم و بخواهیم که در فدراسیون دار 

و دسته داشته باشیم.
* استقلال و پرسپولیس مشغول بیانیه نویسی بودند که حذف شدند

یکی دیگر از مشکلات فوتبال ما در این فصل بیانیه نویسی بود. متأسفانه مد 
شده که باشگاه ها بیانیه نویسی می کنند در حالیکه این عمل باید به ندرت انجام 
شود و باشگاه ها برای رفع ابهامات بیانیه هایی را منتشر کنند نه برای مسائلی که 
چون روز روشن است بیانیه بدهند دو باشگاه استقلال و پرسپولیس سرگرم بیانیه 
نویسی شدند و نتیجه اش هم حذف از جام حذفی شد تا دو باشگاه سخت کوش 
نساجی مازندران و آلومینیوم اراک به فینال جام حذفی برسند من از اینکه نساجی 
و آلومینیوم به فینال رسیده اند خوشحالم. نساجی هم یکی از باشگاهای سابق 
من است، نساجی و آلومینیوم با سخت کوشی به فینال راه یافتند اما استقلال و 
پرسپولیس فقط به دنبال بیانیه نویسی بودند امیدوارم شاهد یک فینال خوب در جام 

حذفی باشیم.
* برخی مدیران فقط دنبال لقمه آماده هستند

برخی از مدیران ما فقط به دنبال لقمه آماده هستند و می خواهند همه موفقیت ها 
را به نام خودشان تمام کنند در حالیکه یک مدیر همانقدر که در موفقیت ها و 
پیروزی ها شانس دارد باید در شکست ها و ناکامی ها هم سهم خود را مشخص کند. 
واقعاً حیف است که دو باشگاه استقلال و پرسپولیس با چنان پتانسیل عظیمی که 
دارند نتوانستند در لیگ قهرمانان آسیا حاضر شوند. مدیرانی که در پرسپولیس و 
استقلال کار کرده اند پرونده های بین المللی زیادی بر جا گذاشتند. به نظر من باید 
بیشتر تمرکزمان را بر روی مسائل فنی و متن فوتبال بگذاریم. چون  کیفیت فوتبال 
ما با بیانیه نویسی رشد نمی کند. باید باشگاه های ما برنامه های استراتژیک برای 

پیشرفت خود داشته باشند.

سعید آذری :

اعضای مجمع بزرگ ترین سهم را در بهم ریختگی فدراسیون فوتبال دارند 

هیچ پیشنهاد خارجی وجود ندارد؛

آخرین وضعیت تمدید قرارداد چند بازیکن پرسپولیس
چند هفته مانده به پایان بیست و یکمین دوره رقابت های 
فوتبال لیگ برتر، مسئولان باشگاه پرسپولیس تمدید قرارداد 
تعدادی از بازیکنان تاثیرگذار این تیم را در دستور کار قرار 

داده اند.
براساس این گزارش ، باشگاه پرسپولیس طبق خواسته 
یحیی گل محمدی در حال تمدید قرارداد بازیکنان فعلی این 
تیم است تا سرخپوشان پایتخت دغدغه کمتری برای نقل و 

انتقالات تابستانی خود داشته باشند.
احسان پهلوان، میلاد سرلک، مهدی ترابی و عیسی آل 
کثیر جزو بازیکنانی هستند که با پایان یافتن فصل جاری 
قراردادهایشان با پرسپولیس به اتمام می رسد تا آنها شرایط 
متفاوتی را نسبت به همدیگر برای پیشنهاد تمدید قرارداد 

پیش رو داشته باشند.
پهلوان نزدیک تر از همه

پهلوان که دو فصل پیش از ذوب آهن به پرسپولیس آمد یکی 
از بازیکنان مورد اعتماد گل محمدی است که تقریبا بیشتر 
بازی های این تیم را در ترکیب اصلی بوده است. او که تأثیر 

گذاری زیادی در بازی رو به جلوی تیمش داشته است تمایل 
خود برای تمدید قرارداد را اعلام کرده است تا رضا درویش 

مشکل خاصی در این زمینه نداشته باشد.
آل کثیر زیر تیغ

مهاجم مصدوم پرسپولیس با تصمیم عجیب خود باعث 
دیده  آسیب  صلیبی  رباط  جراحی  عمل  ماهه   ۵ تعویق 
خود شد تا در نیم فصل دوم تنها به تمرین سبک کنار هم 
تیمی هایش مشغول شود تا اینکه سرمربی تیم آب پاکی را 
روی دست او ریخت و اعلام کرد به هیچ وجه حاضر نیست تا 
زمان عمل جراحی به او بازی دهد. همین تصمیم باعث شد 
تا آل کثیر دنبال انجام عمل جراحی خود در کشور قطر باشد. 
وضعیت تمدید قرارداد آل کثیر بستگی به عمل جراحی او 

دارد تا گل محمدی روی او برای فصل آینده حساب باز کند.
سرلک در دوراهی

میلاد سرلک هافبک ملی پوش پرسپولیس که تأثیر زیادی 
در این تیم داشته است یکی از مهره های کلیدی گل محمدی 
است که اصرار به تمدید او وجود دارد. سرلک با وجود علاقه به 

لژیونر شدن در اروپا هنوز پیشنهاد چشمگیری دریافت نکرده 
تا حضورش در فوتبال اروپا در هاله ای از ابهام قرار بگیرد. 
سرلک در نشست اخیر مدیر برنامه هایش با درویش خواستار 
افزایش مبلغ قرارداد برای امضا برگه تمدید شده است که مورد 
قبول مدیرعامل باشگاه نیز قرار گرفته تا این بازیکن احتمال 

ماندن بیشتری تا رفتن از پرسپولیس داشته باشد.
مهدی ترابی و ایمیل های خالی

هافبک ملی پوش پرسپولیس که بیشترین تعداد پاس گل را 
تا پایان هفته بیست و چهارم لیگ برتر برای تیمش داده است 
نیز یکی دیگر از ستاره های یحیی است که قراردادش رو به 
اتمام است. ترابی برای تمدید قرارداد خود خواستار دریافت 
تمام و کمال مطالباتش شده است. از سوی دیگر این بازیکن 
هنوز هیچ پیشنهادی از کشورهای حاشیه خلیج فارس و اروپا 
دریافت نکرده است تا بهترین گزینه برای او در حال حاضر 

ماندن در جمع سرخپوشان پایتخت باشد.
پایان مهدی خانی

مهدی مهدی خانی هافبک پیشین واراژدین کراوسی که 

برای بازی کردن به پرسپولیس آمد کمترین فرصت حضور 
است.  داشته  پایتخت  پیراهن سرخ  با  اخیر  دو سال  در  را 
ترافیک خط میانی مانع از بازی کردن مهدی خانی شد تا 
مصدومیت های متوالی نیز مزید بر علت شده و او شانسی 
برای ماندن در فصل آینده با پرسپولیس نداشته باشد. او 
یکی از خریدهای عجیب یحیی گل محمدی بود که همچنان 

جذب او در هاله ای از ابهام قرار دارد.
تصمیم مهم کاپیتان

سیدجلال حسینی با پیشنهاد تمدید قرارداد با باشگاه 
مبنی  زمزمه هایی  که  شد  روبرو  حالی  در  پرسپولیس 
تیم  این  آینده  فصل  فنی  کادر  در  حضورش  احتمال  بر 
مطرح شده است. کاپیتان اول پرسپولیس در حالی گرد 
پیری را روی شقیقه های سفید رنگ خود می بیند که در 
مصاحبه های قبلی عنوان کرده بود دوست دارد با پیراهن 
دید  باید  کند.  خداحافظی  فوتبال  از  انزلی  بندر  ملوان 
مدافع با تجربه سرخ ها چه تصمیمی در قبال این موضوع 

می گیرد.

اختلاف ۵ میلیاردی مدیرعامل اسبق استقلال با فرد متمول باعث درگیری میان 
طرفین شد و این درگیری تا آنجایی پیش رفت که احمد مددی تهدید به قتل با 

کلاشنیکف در ساختمان طبقه پنجم ساختمان سعادت آباد شد.
براساس این گزارش ، حکایت کمک کردن برخی از پولدارها به استقلال که خود را 
استقلالی و عاشق سینه چاک این تیم معرفی می کنند حکایت جالب و البته دلخراش 

و ناراحت کننده است.
آنها در ابتدا به بهانه کمک و پرداخت کمک های میلیاردی پایشان را به باشگاه باز 
می کنند و وقتی به شهرت و محبوبیت رسیدند نقاب از چهره برداشته و نیت اصلی شان 
را نشان می دهند، این افراد مثل یک هوادار پا پیش می گذارند و با کمک های مالی ای 
که به استقلال و پرسپولیس می کنند، خودشان را به عنوان یک عاشق و هوادار این 
تیم معرفی می کنند اما تجربه نشان داده هیچ کدام از این کمک ها بی چشم داشت 
نیست و این کمک های مالی اکثرا مثل یک قرض است که به باشگاه داده می شود و 
در پایان پول های آن فرد بر می گردد البته در این بین کمک هایی هستند که چند برابر 
بر می گردند و با فرمول های عجیب دیرکرد به جیب همان حامیان مالی ای می رود که 

قرار بود به باشگاه کمک کنند و ظاهرا هوادار تیم هم بودند.
چندی پیش یک فرد متمول به باشگاه استقلال راه پیدا کرد، او مدت ها در فضای 
رسانه ای خود را ناجی استقلال معرفی و اعلام کرد برای کمک مالی به این تیم از هیچ 
تلاش دریغ نخواهد کرد، رفت و آمدهای وی در باشگاه استقلال ادامه داشت تا اینکه 

وی با احمد مددی مدیرعامل وقت استقلال درگیر و وی را تهدید به مرگ کرد.
اما اصل ماجرا چه بود؟ این فرد به مدیران باشگاه استقلال اعلام کرد حاضر است با 
بازیکنان و طلبکاران باشگاه استقلال تسویه حساب مالی انجام دهد و این مطالبات را 
پس از این که باشگاه استقلال به ثبات مالی رسید دریافت کند. چندی بعد فرد متمول 

به ساختمان علامه جنوبی مراجعه وتفاهم نامه ای در اختیار احمد مددی قرار می دهد 
که در آن نوشته شده است فرد متمول از باشگاه استقلال ۵۵ میلیارد تومان طلبکار 
است. مددی از امضای این تفاهم نامه خودداری و به او اعلام می کند باید اسناد کافی 

در اختیار وی قرار بگیرد تا پس از بررسی نسبت به امضای آن اقدام کند.
بررسی های به عمل آمده از سوی مدیرعامل وقت باشگاه استقلال حکایت از این 
داشت فرد مورد نظر کمتر از ۱۵ میلیارد تومان به حساب طلبکاران باشگاه استقلال 
واریز کرده است و به فرد متمول اعلام می کند مبلغ مورد ادعای شما با تحقیقاتی که 
کارگروه مالی باشگاه استقلال انجام داده است همخوانی ندارد، این جمله به مذاق 
آقای پولدرار خوش نیامد و با داد و فریاد شروع به تهدید مدیرعامل باشگاه استقلال 
کرد، او خطاب به مددی گفت: من می دانم با توچه کار کنم، اگر این تفاهم  نامه  

رامضا نکنی تو را از طبقه پنجم باشگاه استقلال به پایین پرت خواهم کرد، من تو را با 
کلاشینکف خواهم کشت.

با ناصر فریاد شیران تماس گرفتیم، معاون اجرایی اسبق  برای تایید این اتفاق 
باشگاه  به  برای کمک  ایرنا اظهار داشت: برخی در ظاهرا  با  استقلال در گفتگو 
استقلال آمده اند اما در باطن به دنبال چیز دیگری هستند. مصاحبه تلویزیونی آقای 
مددی گویای همه چیز بود. او پارسال صراحتا گفته بود برخی اعضای هیات مدیره و 
نزدیکان تیم استقلال که به این تیم کمک مالی کرده اند، در حقیقت قرض داده اند و 

علاوه بر دریافت قرض به دنبال سود آن ) اسکونت( هم هستند.
وی افزود: این اظهارات مدیر عامل سابق اما خوشایند برخی نبود و همواره مورد 
هجمه و فحاشی شبکه در هم تنیده فحاش مجازی قرار می گرفت اماحالا که پرده 
ها کنار رفته و معاون حقوقی باشگاه استقلال صراحتا حرف های مددی را در برنامه 
ورزشی ورزش مردم تایید می کند، حقانیت صحبت های مددی همگان اثبات شده 
است. معاون اسبق باشگاه استقلال خاطرنشان کرد: مددی در دوران مدیریت خویش 
بر استقلال، با بازیکن سالاری و مربی سالاری جنگید. انضباط مالی و شفافیت را در 
باشگاه حاکم کرد و بالغ بر ٦٠ پرونده بدهی و حقوقی را بست. او صراحتا عنوان می 
کرد که برخی اعضای هیات مدیره از پلاستیک فروش و برج سازو........ به دنبال 
فریب هواداران هستند و هر چه برای استقلال هزینه کنند را چندین برابر خواهند 
ستاند. فریادشیران تصریح کرد: وقتی سال گذشته احمد مددی می گفت که مافیای 
قدرت و ثروت دلسوز استقلال نیستند اما شوربختانه گوشی شنوا نبود و ماحصل همه 
روشنگری ها فحاشی به ایشان بود. آنهایی که ناجوانمردانه در فضای مجازی به بنده 
و احمد مددی تاختند و روشنگری هایش را بر نتابیدند، از لحاظ اخلاقی به احمد 

مددی، بنده بدهکارند و باید روزی پاسخگو باشند.

آقای مدیرعامل تهدید به مرگ با کلاشنیکف شد؛

 روایت تکان دهنده از طبقه پنجم باشگاه استقلال 
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اسماعیل گرامی مقدم:

اصلاح طلبان باید فکری به حال حضور نمایندگان خود در انتخابات کنند

مهم ترین  گفت:  ملی  اعتماد  حزب  دبیرکل  مقام  قائم 
مسئله اصلاح طلبان این است که باید فکری به حال حضور 
نمایندگان خود در انتخابات داشته باشند و این موضوع هم 
بستگی به این دارد که درون جبهه اصلاحات برای رفع موانع 

رد صلاحیت ها چه اقداماتی انجام شود.
اسماعیل گرامی مقدم قائم مقام در گفت وگو با ایلنا، در 
پاسخ به این سوال که با توجه به زمان باقی مانده تا انتخابات 
مجلس آیا احزاب اصلاح طلب نباید از امروز برنامه ای برای 
لیست جامع  به  تا  باشند  کاندیدای خود داشته  انتخاب 
رسیده و در عین حال با نهادهای بالادستی مذاکراتی درباره 
رد صلاحیت ها داشته باشند، گفت:  هر جریان سیاسی 
باید در صحنه حضور داشته باشد. حضور در صحنه هم 
مستلزم این است که به صورت فعال موانع پیش روی خود 

از مهم ترین  یکی  برطرف کند.  را  به قدرت  برای رسیدن 
عوامل کنار گذاشته شدن اصلاح طلبان، رد صلاحیت های 
تا  این علت باعث شد  و  گسترده ای بود که شکل گرفت 
اصلاح طلبان نتوانند در قدرت حضور پیدا کنند. در عین 
حال متاسفانه با یکدست شدن قدرت، عارضه ای بزرگ به 

نظام تحمیل شده که یکی از آن ها کاهش مشارکت بود.
وی افزود:  به همین جهت، در مدت زمان دو سال مانده 
عمده  کار  دو  باید  اصلاح طلبان  مجلس،  انتخابات  تا 
انجام دهند. اول آنکه نیروهایی که صلاحیت نامزدی در 
انتخابات دارند را در مناطق و حوزه های مختلف شناسایی 
کنند. دوم آنکه برای گفت وگو با حاکمیت، با حفظ مواضع 
اصلاح طلبانه و چارچوب های ساختاری نظام، راهکارهای 

مناسبی پیشنهاد دهند تا موانع اصلی برطرف شود.
گرامی مقدم تصریح کرد:  اگر موانع اصلی برطرف نشود، 
قبل  دوره های  مانند  پیچیده  مشکلات  با  اصلاح طلبان 

مواجه خواهند شد که جمهوریت نظام هم آسیب می بیند.
قائم مقام دبیرکل حزب اعتماد ملی اضافه کرد:  در مسئله 
جمهوریت نظام، انقلاب کردیم تا آزادی داشته باشیم تا در 
کنار آن، عقاید و دیدگاه های مختلف فکری در درون نظام 
با هم رقابت کنند. اگر این موضوع به حداقل برسد، فلسفه 
انقلاب و جمهوریت را خدشه دار می کند. از نظر اسلامیت 

هم معتقدیم که اصل دین بر اساس آزادی و عدالت بنا شده 
است.

اسلامی،  دستورات  جای  هیچ  در  گفت:  ادامه  در  وی 
انتخابات ها  در  اما  ندارد.  وجود  حق الناس  کردن  پایمال 
می بینیم، یک جریان سیاسی بدون ارائه دلایل منطقی رد 
صلاحیت می شود و جریان سیاسی دیگری به آسانی تایید 
برطرف  اندیشه  در  امیدواریم جبهه اصلاحات،  می شود. 
کردن این مانع بزرگ باشد، مسئولان هم برای حفظ و تقویت 
جمهوریت نظام از روش های گذشته دوری کرده و برخی 
دست  در  را  قدرت  دیگری  جریان  که  نباشند  این  نگران 
بگیرد. باید بیشتر نگران کسانی که در قدرت هستند باشیم 
و کار نظارت را با دقت انجام دهیم تا روز به روز ریزش ها بیشتر 

نشود.
وی تاکید کرد: اگر در انتخابات دو سال آینده با کاهش 
مشارکت مواجه شویم، میزانی مشارکتی که در دو انتخابات 
گذشته اتفاق افتاد را شاهد نخواهیم بود. اگر در انتخابات 
بعدی روش های موجود اصلاح نشود، ممکن است تبعات 
منظور،  همین  به  شود.  بیشتر  کشور  در  مشارکت  عدم 
امیدواریم، دلسوزانی که در نظام و کشور وجود دارند، برای 
این چالش، فکری کرده تا عدالت در انتخابات باعث رجوع 

مردم به مشارکت برای تعیین سرنوشت خودشان باشد.

گرامی مقدم در پاسخ به این سوال که اصلاح طلبان باید 
در دادن برنامه های خود چه مسیری را در پیش بگیرند؟ 
گفت:  فکر می کنم، ضمن آنکه کمیته های سیاسی جبهه 
برنامه های  کشور،   احوال  و  اوضاع  احزاب  و  اصلاحات 
اجرایی این دولت و قوانینی که مجلس وضع کرده را رصد 
می کنند، قاعدتا این آمادگی را پیدا می کنند تا در نزدیکی 
انتخابات برنامه های خود برای اصلاح وضعیت فعلی، ارائه 
تا مرداد امسال که یک سال از عمر دولت  کنند. به نظر 
ناکامی های  و  موفقیت ها  عملکردها،  می شود  می گذرد، 

دولت را ارزیابی و طبق آن برنامه ریزی کرد.
وی افزود: همچنین با توجه به دوسالی که از عمر مجلس 
می گذرد، رفته رفته خروجی ها مشخص شده است که تا چه 
میزان مجلس فعلی توانسته مطالبات مردم را پاسخ داده و تا 
چه میزان هم بر نارضایتی مردم دامن زده است و بر همین 
اساس اصلاح طلبان می توانند روی این موارد برنامه ریزی 
به حضور  برنامه ریزی های خود  بر اساس  را  و مردم  کرده 
در انتخابات،  دعوت کنند. مهم ترین مسئله اصلاح طلبان 
این است که باید فکری به حال حضور نمایندگان خود در 
انتخابات داشته باشند و این موضوع هم بستگی به این دارد 
که درون جبهه اصلاحات برای رفع موانع رد صلاحیت ها چه 

اقداماتی انجام شود.

از وعده های بزرگ تا خداحافظی زودهنگام؛

تیم اقتصادی دولت سیزدهم
 در وضعیت خاص

 تیم اقتصادی کابینه سیزدهم را باید تیمی ناهمگون با روسای متفاوت و مدعیان 
بزرگ دانست.

در حالی که محسن رضایی، معاون اقتصادی کنونی رییس جمهوری در جریان 
انتخابات سال ۱۴۰۰، در قامت کاندیدا وعده های اقتصادی بزرگی را مطرح و 
از بیمه زنان خانه دار و افزایش یارانه های نقدی سخن گفت. این نامزد انتخابات 
ریاست جمهوری همچنین در بحث تامین مسکن گفت: هر زوج جوان با ۱۰ 
درصد آورده و 9۰ درصد وام بانکی با اقساط ۴۰ تا ۵۰ ساله می توانند صاحب 
خانه شوند. زمین این طرح هم ارزان قیمت یا رایگان در اختیار این زوج ها در طرح 
نهضت خانه سازی ایرانیان قرار می گیرد و با اجرای این سه طرح، بخش عظیمی 
از معیشت از روی دوش مردم برداشته می شود. اما حالا از ترکیب تیم اقتصادی 
کابینه بیرون رفته است تا روشن شود فعلا وزنه سنگین در دستان محمد مخبر 

است .
فرمانده چه کسی است؟

وقتی محسن رضایی به عنوان معاون اقتصادی دولت معرفی شد، بسیاری وی 
را فرمانده تیم اقتصادی کابینه دانستند اما محمد مخبر چنین حکمی را از رییس 
جمهوری دریافت کرد تا دوگانه ای مهم اینجا شکل گیرد. این اما پایان کار نبود 
. در ترکیب تیم اقتصادی کابینه نام هایی به چشم می خورد که همگی مدعی 
فرماندهی تیم اقتصادی بودند. شاید مسعود میرکاظمی را بتوان یکی از مهمترین 

مدعیان در این عرصه دانست .
وی که پیش از این در دولت نهم و دهم ، سکان دار وزارت بازرگانی و وزارت نفت 
بود، حالا در قامت رییس سازمان برنامه و بودجه برنامه هایی ویژه را برای اصلاح 
ساختار اقتصادی مطرح می کند که البته تطابق چندانی با اهداف و برنامه های 

تعریف شده از سوی وزارت امور اقتصادی و دارایی ندارد.
درخواست شخصی یا اختلافات ساختاری؟

احسان خاندوزی نیز که برای اولین بار ردای وزارت را بر تن کرده، پیش از این در 
قامت کارشناس و نماینده مجلس، منتقد جدی دولت دوازدهم تلقی می شد اما 
در این دوره کاری که تجربه سکانداری وزارت مهمی چون وزارت امور اقتصادی 
و دارایی را در کارنامه کاری خود جای داده است، هنوز نتوانسته اقدامی موثر و 

جدی در این عرصه به نمایش بگذارد.
عدم سامان یافتن وضعیت بورس، تداوم رشد تورم در کنار دفاع مقامات این 
وزارتخانه از وضعیت موجود و انتشار گزارش های عریض و طویل در خصوص 
موفقیت در عرصه مهار تورم و بهبود حکمرانی همگی ، انتقاداتی جدی را متوجه 
این وزارتخانه کرده است. در کنار این چهار نفر، حجت الله عبدالملکی، که پیش از 
رسیدن به اتاق وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در قامت تئوریسینی منتقد دولت 
پیشین حضور داشت، نیز داعیه آن را دارد که در عرصه اقتصاد می تواند موجبات 
تغییر را رقم بزند. حالا حتی خبرگزاری اصولگرای فارس نیز در گزارش هایی 
این ادعا را مطرح کرده است که اختلاف مخبر و رضایی موجبات خروج رضایی 
از تیم اقتصادی کابینه را رقم زده است. بی تردید این همه ماجرا نیست . شاید 
فشار افکار عمومی بر دولت و مطالبه چرایی عدم تحقق شعارهای بلندپروازنه در 
خردادماه سال ۱۴۰۰ سبب شده است، دولت پا در وادی ترمیم تیم اقتصادی 
کابینه بگذارد. خصوصا آنکه طرح استیضاح دو وزیر صنعت، معدن و تجارت و وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی جدی تر از گذشته مطرح است . برخی کارشناسان 
بر این اعتقادند که دولت سیزدهم حالا در آستانه یک سالگی ورودش به پاستور 
ضرورت یک اصلاح در عرصه اقتصاد را درک کرده است. آیا این ضرورت موجبات 
خروج بلندپروازان از کابینه را فراهم می کند و به شکل گیری انسجام بیشتر منجر 
می شود یا طرفداران شعارهای بزرگ جای پای سفت تری را از آن خود می کنند . 

باید منتظر ماند و دید.

جلال میرزایی:

رضایی اصلا در جلسات کمیسیون 
اقتصادی دولت شرکت نمی کرد

یک نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی گفت: آقای محسن رضایی در 
شورای عالی اقتصادی دولت دبیر است و آنجا به نوعی سمتش بالاتر از کمیسیون 
اقتصادی است که گویا ایشان در جلسات کمیسیون اقتصادی دولت اصلًا شرکت 

نمی کردند زیرا حساسیت آنچنانی نداشته است.
جلال میرزایی درباره ابلاغیه مربوط به جدا شدن معاون اقتصادی و معاون 
اجرایی رئیس جمهور از کمیسیون اقتصادی که برخی آن را حاصل اختلاف در 
تیم اقتصادی دولت عنوان می کنند، گفت: اگر مروری بر موضع گیری های آقایان 
مخبر و رضایی و رئیس جمهور در طول این 8 ماه داشته باشیم، متوجه می شویم 
اختلافاتی بین آقای رضایی و مخبر وجود داشته است. به طور مثال آقای محسن 
رضایی که معاون اقتصادی رئیس دولت است، مصاحبه کردند که تقریباً با تذکر 
صریح رئیس جمهور مواجه شد و ایشان در جلسات دولت تاکید کردند که مسئول 

هماهنگی تیم اقتصادی دولت آقای مخبر هستند.
این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی بیان کرد: مسئله این است که این 
اختلافات بر سر چیست؟ آیا می شود این را اختلافات در تیم اقتصادی دولت 
قلمداد کنیم؟ یا نشانگر مسائل دیگری است؟ وی ادامه داد: دولت باید وضع 
مقررات و سیاست گذاری ها را انجام دهد، در سال های اخیر آنچنان مشاهده 
نکرده ایم دولت سهمش از  سیاست گذاری آنچه که باید باشد و بتواند با اتخاذ 
سیاست هایی بر اقتصاد تاثیر بگذارد مانند این که با افزایش یا کاهش نرخ بهره و 
وضع تعرفه ها توانایی این را داشته باشد که بر اقتصاد و روند توسعه کشور موثر 
باشد در حالیکه دولت این تاثیرگذاری را از دست داده و این وضعیت تشدید شده 
است.  میرزایی افزود: یعنی ما امروز نمی دانیم در حوزه سیاست گذاری اقتصادی 
دولت چه کاری می تواند انجام دهد و چه کاره است؟ بنابراین آن چیزی که در 
حال حاضر وجود دارد، بیشتر مشغله و درگیری دولت، دولتمردان و بخصوص 
کمیسیون اقتصادی در وضع مقررات است نه سیاست گذاری. وضع مقررات هم 
یعنی این که بیایند مقررات و آئین نامه ای برای اجرای برنامه ها تدوین کنند و انجام 

این کار هم آنچنان چیزی نیست که بگوییم این اختلاف در تیم اقتصادی است.
دولت اساساً تیم اقتصادی منسجمی ندارد 

وی خاطرنشان کرد: هنگامی که صحبت از اختلاف می کنیم ذهن را به سمت 
سیاست ها می بریم در صورتی که ما اصلًا در دولت سیاستی مشاهده نمی کنیم. 
آن چه که متاسفانه وجود دارد و شأن دولتمردان را تنزل داده است این است که 
مشاهده می کنیم اختلافات شکلی است نه در حوزه مقررات فنی و گاهی حتی 
فراتر از این است به طور مثال آقای محسن رضایی زودتر درباره موضوعی مصاحبه 
می کند که باید اجازه می داد معاون اول صحبت کند. این نماینده پیشین مجلس 
شورای اسلامی تدر گفت وگوبا ایلنا، تاکید کرد: آقای محسن رضایی در شورای 
عالی اقتصادی دولت دبیر است و آنجا به نوعی سمتش بالاتر از کمیسیون اقتصادی 
است که گویا ایشان در جلسات کمیسیون اقتصادی دولت اصلًا شرکت نمی کردند 
زیرا حساسیت آنچنانی نداشته است و به خاطر این کنارش گذاشتند و این را به 
معنای اختلاف نظر در تیم اقتصادی دولت نمی شود قلمداد کرد؛ زیرا اساساً دولت 
تیم اقتصادی منسجمی ندارد که ما بیاییم بگویم یکی شان جدا شد و تاثیر منفی 

می گذارد و کنار گذاشتنش تبعاتی در حوزه سیاست ها و برنامه ها خواهد داشت.

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت که گفت وگوهای روز پنجشنبه در بغداد بین 
ایران و عربستان جدی، مثبت و رو به جلو بوده و درباره دور بعدی گفت وگوها توافق 

حاصل شده، ولی تاریخ آن هنوز قطعی نشده است.
 سعید خطیب زاده سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران  روز 
دوشنبه در نشست هفتگی با خبرنگاران ضمن تشریح آخرین تحولات در حوزه 

سیاست خارجی به سؤالات خبرنگاران پاسخ داد.
سخنگوی وزارت امور خارجه در ابتدا پیشاپیش روز قدس را گرامی داشت و بر 

مسؤولیت کشورهای اسلامی در قبال آرمان فلسطین تأکید کرد.
این دیپلمات ارشد کشورمان اضافه کرد: امیدوارم آخرین جمعه ماه مبارک رمضان 
و روز قدس با حضور تمامی ملت بزرگ ایران و ملل آزاده و ملت های مسلمان در 

کشورهای اسلامی همچون هر سال و باشکوه تر از هر سال برگزار شود.
* دور پنجم گفت وگوها بین ایران و عربستان رو به جلو و مثبت بود

خطیب زاده درباره دور پنجم مذاکرات ایران و عربستان هم خاطرنشان کرد: دور 
پنجم گفت وگوهای ایران و عربستان با تلاش هایی که دولت عراق انجام داده بود و 
تمهیدات و مساعدت های دولت عمان در روز پنجشنبه هفته گذشته در بغداد برگزار 
و گفت وگوها رو به جلو و مثبت بود. چارچوب هایی که از قبل پیش بینی شده بود 
در این گفت وگوها مورد بررسی قرار گرفت. گفت وگوها جدی بود و اگر گفت وگوها به 
سطح سیاسی درجه یک ارتقا پیدا کند می توان انتظار داشت که به سرعت شاهد 
پیشرفت های جدی در حوزه های مختلف مورد گفت وگو در چارچوب این مذاکرات 

باشیم.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی همچنین درباره احتمال دیدار وزرای خارجه ایران 

و عربستان هم یادآور شد: هنوز در آن نقطه قرار نداریم.
* هنوز تصمیمی درباره زمان و مکان دیدار باقری و مورا گرفته نشده

وی درباره مذاکرات وین و گفت وگوی تلفنی اخیر امیرعبداللهیان و بورل هم 
خاطرنشان کرد: در مذاکرات آن چه مربوط به ایران، اتحادیه اروپا و روسیه و چین 
هست تمام شده و به همین خاطر مذاکره کننده )مورا( آنچه بین ایران و آمریکا 
باقیمانده را از طریق خودش پیش می برد. البته بورل و امیرعبداللهیان بر این باور 
بودند که طولانی شدن تنفس به نفع گفت وگوها نیست و مناسب است که هر چه 
زودتر این تنفس با یک دیدار حضوری تازه شود. هنوز تصمیمی درباره این که این 
دیدار )باقری و مورا( در کجا و در چه سطحی انجام شود، گرفته نشده است. آنچه 
مهم است این است که این گفت وگوها بعد از تنفس اخیر از طریق هماهنگ کننده 

گفت وگوهای وین در حال انجام است.
* مسائل داخلی عراق به خود عراقی ها مرتبط است

الیوم  سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به سؤال دیگری درباره ادعای بغداد 
مبنی بر این که یک هیأت ایرانی به سرپرستی دانایی فر سفیر اسبق ایران در عراق 
به بغداد و گفت وگو با عراقی ها و همچنین در پاسخ به سؤالی درباره اعزام هیأتی 
از ایران به اقلیم کردستان عراق بیان کرد: گفت وگوهای ما با دوستانمان در عراق 
در سطوح مختلف رسمی و غیررسمی ادامه داشته و دارد. البته در خصوص نوع 
خبری که اشاره کردید اظهارنظر نمی کنم  چون مجاری رسمی و سفر فؤاد حسین و 

گفت وگوها توسط سفارتخانه ها و مجاری رسمی انجام می شود.
وی همچنین بیان کرد که مسائل داخلی عراق به خود عراقی ها مرتبط است و 
مسائل دوجانبه و منطقه ای موضوعی است که ما با دوستان مان در عراق همواره 

پیگیری کردیم.
* نزدیک به ۴۰ هزار نفر به حج اعزام می شوند

وی در پاسخ به سؤال دیگری درباره مذاکرات ایران و عربستان و این که مطالبی 
را به صورت کتبی به عربستان داده ایم و منتظر پاسخ عربستان هستیم و این که 
آیا عربستان به این مطالب پاسخ داده است، هم خاطرنشان کرد: ما در خصوص 
موضوعات دوجانبه و منطقه ای با هیأت اعزامی عربستان گفت وگوهایی انجام 
دادیم. ان شاءالله حج برگزار می شود، سال گذشته به خاطر کرونا داخلی برگزار 
می شود و گفت وگوها حاکی از این است که شاید نزدیک به ۴۰ هزار نفر اعزام 
خواهند شد و جزییات را از سازمان حج بپرسید و موضوعات دیگری در دستورکار 

بوده که در حال انجام است.

* حدود ۴۰ نفر از سفرا در لیست تغییر هستند
سخنگوی وزارت خارجه درباره تغییر سفرا گفت: حدود ۴۰ نفر از سفرا در لیست 
تغییر هستند و جانشین ها مشخص شدند و پروسه های اداری در حال طی شدن 

است.
* کسی از این شوخی ها با ایران نمی تواند انجام دهد

لزوم  از  بارزانی  به سؤال دیگری درباره اظهارات مسعود  پاسخ  خطیب زاده در 
تبدیل اقلیم کردستان به کنفدرالی و ... و اظهارات یکی از فرماندهان ارتش ترکیه از 
احتمال ورود به خاک ایران برای مبارزه با گروه های تروریستی بیان کرد: مرزداران 
غیور ما کار خود را به دقت انجام می دهند و کسی از این شوخی ها نمی تواند با ایران 
انجام دهد. جمهوری اسلامی ایران وظایف کشورها را یادآوری کرده و خودش هم 
مسئولانه در این حوزه عمل کرده است. درباره مسائل داخلی عراق باید در داخل 
این کشور تصمیم گیری شود، ولی کشورهای منطقه یک بار با صدای رسا صحبت 
کردند و ضمن اینکه تلاش می کنند عراق باثبات باشد ولی عراق باید تلاش کند 

عراق به شمول اقلیم طرف سازنده ای در تحولات منطقه ای باشند.
اولویت ما در جهان اسلام، فلسطین و پایان اشغالگری است 

و  اشغالی  سرزمین های  در  اخیر  درگیری های  درباره  سؤالی  به  پاسخ  در  وی 
استانداردهای دوگانه در برخورد با این اتفاقات و جنگ اوکراین اظهار داشت: 
متاسفانه ما نه تنها در این موضوعات بلکه در موضوعات مهم بین المللی شاهد 
که  هستیم  موضوعاتی  شاهد  و  غیرخودی  و  خودی  کمپ  و  سازی ها  دوگانه 
کشورهایی که شبکه قدرت و رسانه در دست  آنهاست، موضوعات مهم آنهاست و 
موضوعاتی که به دست فراموشی سپرده می شود. ما نباید اجازه دهیم کسی برای 

ما اولویت هایمان را تعریف کند.
خطیب زاده ادامه داد: اولویت ما در جهان اسلام، فلسطین و پایان اشغالگری 
است. همانطور که رژیم آپارتاید آفریقای جنوبی با همکاری های بین المللی و از 
طریق مجاری بین المللی و صدای واحد بین المللی به سرنوشتی دچار شد که 
مجبور شد از آپارتاید فاصله بگیرد؛ رژیم آپارتاید صهیونیستی باید رفراندوم را با 
صدای همه مردم اصیل و ساکنان اصلی فلسطین بپذیرد و تا آن روز زمان زیادی 

باقی نمانده است.
*  انتقال سانتریفیوژها بعد از خرابکاری، با اطلاع آژانس انجام شد 

وی در پاسخ به سؤال خبرنگار سی.ان.ان درباره غنی سازی در نطنز و این که 
آیا ایران از 6۰ درصد به سمت 9۰ درصد پیش می رود؟ اظهار داشت: جمهوری 
اسلامی ایران عضو معاهده ان.پی.تی است و رژیم عدم اشاعه ای را پذیرفته و 
مقررات پادمان را طابق النعل بالنعل رعایت کرده است و انتقال سانتریفیوژها از 
کرج به نطنز بعد از خرابکاری صورت گرفته، با اطلاع آژانس صورت گرفته است و 
براساس تعهدات ما در چارچوب معاهده عدم اشاعه این اجازه را داریم که براساس 
نیازهای صلح آمیز خود هر اقدامی را با اطلاع و زیر نظر آژانس انجام دهیم. اجازه 
دهید نیازهای صلح آمیز هسته ای ایران تعریف شود و بعد هم براساس آن برنامه ما 

انجام خواهد شد.
* استقبال از تداوم آتش بس در یمن

به گزارش فارس، سخنگوی وزارت خارجه درباره اتفاقات اخیر در یمن و این که آیا 
این اتفاقات حاصل مذاکرات ایران و عربستان است؟ نیز اظهار داشت: جمهوری 
اسلامی ایران از تداوم آتش بس در یمن استقبال کرده و می کند و به عنوان یک 
طرف سازنده تلاش می کند این آتش بس در بستری ادامه یابد که به رفع محاصره 
بینجامد و همراه با رفع کامل محاصره باشد و گفت وگوهای یمنی را با مشارکت 
یمنی ها از داخل یمن پیگیری کرده است. بین ما و کشورهای منطقه و بین ما و 
سازمان های بین المللی و بین امیرعبداللهیان و آقای گوترش در دیدار در مونیخ این 
موضوع طرح شده است. تمرکزی که گوترش در این زمینه کرده باعث تقدیر است 

و نقش مهمی را در وضعیتی که الان در قرار داریم، ایفا کرده است.
* تحقق دیپلماسی قضایی

وی درباره تحقق دیپلماسی قضایی که سؤال خبرنگاری بود نیز بیان کرد: آقای 
غریب آبادی معاون بین الملل قوه قضاییه هفته گذشته با امیرعبداللهیان در وزارت 
خارجه گفت وگوهایی داشت و قرار شد در حوزه حقوق شهروندی و معاضدت های 

همکاری های  خارجه  وزارت  کنسولی  معاونت  با  مرتبط  موضوعات  و  قضایی 
نزدیک تری داشته باشیم. در دوره اخیر روابط وزارت خارجه و قوه قضاییه به حدی 
رسیده که حمایت از موضوعات ایرانیان در خارج از کشور به حداکثر رسیده و قوه 
قضاییه نهایت همکاری را با ما در حوزه های معاضدت های قضایی، انتقال زندانیان 
و ... داشته است. قوه قضاییه در حوزه های مختلف راهگشایی و گره گشایی کرده 

است.
* مخالف جنگ هستیم

سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به سؤال دیگری درباره طولانی شدن جنگ 
اوکراین و اظهارات سفیر اوکراین درباره عدم کمک ایران و موضع ایران در این 
زمینه نیز اظهار داشت: موضع ایران در قبال جنگ اوکراین کاملا روشن است، ما 
مخالف جنگ هستیم. جنگ را راه حل نمی دانیم و معتقدیم جنگ از طریق مسیر 
دیپلماتیک و گفت وگو پایان بپذیرد. هم وزیر خارجه اوکراین و هم مقامات اوکراینی 
از روز اول از موضع ایران آگاهی داشتند و در عین حال این سیاست یک پایه دیگر 
هم دارد و یک سیاست جامعی است، هم رد جنگ و هم توجه جدی به ریشه های 
این جنگ که دهه هاست توسط ناتو با محوریت آمریکا علیه روسیه آغاز شده است، 
جنگ اطلاعاتی، جنگ اقتصادی و جنگ سیاسی و ابعاد مختلف این جنگ باید به 

این ریشه ها همزمان توجه شود.
خطیب زاده خاطرنشان کرد: هیچ وقت ایران نمی تواند موافق جنگ باشد و به 
عنوان کشوری که سال ها هدف تحریم های یکجانبه بوده نمی تواند تحریم های 
یکجانبه کشورها را به رسمیت بشناسد. آمریکا جنگ ناعادلانه و غیرموجهی را بر 
علیه افغانستان انجام داد و ده ها هزار افغانستانی و مردم بیگناه و کودکان عراقی را 
قربانی کرد و وزیر دفاع آن کشور به دروغ مبنایی برای جنگ عراق درست کرد، ولی 
هیچ کس در دنیا نیامد این کشور را تحریم کند و این کشور نه تنها از گذشته درست 

نگرفت بلکه تعدی های خود را به کشورهای دیگر زیاد کرد.
این دیپلمات ارشد ایرانی بیان کرد: طبیعی است آمریکا نمی تواند پلیس، قاضی، 
هیأت ژوری و همه چیز دنیا باشد. آمریکا در دنیا متهم است و نمی تواند مبنا و سنجه 

تحولات بین المللی باشد.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی ایران مبنی بر دستگیری یکی از مسؤولان دولت 
سابق افغانستان و تلاش برای اعزام نیرو به اوکراین تصحری کرد: جمهوری اسلامی 
ایران هیچ وقت اجازه نداده از خاکش علیه هیچ یک از کشورهای دیگر سوءاستفاده 

شود و در خصوص موضوعات دیگر نیز همین سیاست پیگیری شده است.
* مسیر صلح آمیز هسته ای  را بدون توجه به هرگونه شانتاژ ادامه می دهیم

خطیب زاده در پاسخ به سؤالی درباره گفت وگوهای راهبردی بین آمریکا و رژیم 
صهیونیستی در واشنگتن با محوریت اقدامات هسته ای ایران خاطرنشان کرد: 
این که دولت آقای بایدن با رژیمی که از روز اول پنهان نکرده و همه تلاش خود را 
صورت داده که همه فرصت های دیپلماسی را از بین ببرد، در سطوح مختلف به 
روش سابق این گفت وگوها را با هدف اعلامی مذاکرات هسته ای انجام می دهد، 
باعث تعجب است و نشان می دهد که کاخ سفید تا چه حد دچار سردرگمی نسبت 

به برنامه هایی است که در وین در حال پیگیری است.
وی ادامه داد: جمهوری اسلامی ایران برای اولین بار نیست که چنین گفت وگوها 
و رایزنی ها را بین آمریکا و رژیم اشغالگر قدس شاهد بوده است. ما مسیر صلح آمیز 
هسته ای خود را با قدرت و قوت و بدون توجه به هرگونه شانتاژ و خرابکاری ها ادامه 

می دهیم.
* موضوعات ما نه قابل فروکاستن و نه قابل ساده سازی است

سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به پرسشی درباره اظهارات نفتالی بنت نخست 
وزیر رژیم صهیونیستی در خصوص باقی ماندن نام سپاه پاسداران در فهرست 
تروریستی و این که آیا از آمریکا پاسخی درباره بحث سپاه پاسداران دریافت کرده اید؟ 
هم بیان کرد: فروکاستن آنچه بین ما و آمریکا باقیمانده، به یک موضوع، تنها و تنها 
خواست واشنگتن و اسرائیل است. موضوعات ما نه قابل فروکاستن و نه قابل 
ساده سازی.  وی ادامه داد: آنچه بین ایران و آمریکا در حال انجام است رویارویی 
دو دیدگاه است یک دیدگاه که حقوق بین الملل را نادیده می گیرد و سعی می کند 
سیاست داخلی خودش را بر تمامی موضوعات بین المللی حاکم کند و رویکرد ایران 
که معتقد است مذاکراتی که انجام و امضا و مهر و موم شده، باید محترم شمرده 
شود و حقوق بین الملل بر قوانین داخلی آمریکا ناظر است. سیاست داخلی آمریکا 

و انتخابات آمریکا هیچکدام نمی تواند تعیین کننده گفت وگوهای ما در وین باشد.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی بیان کرد: هم باید پایه های فشار حداکثری که 
ترامپ عامدانه گذاشته از بین برود و مولفه های آن ناپدید شود و هم چرخه انتفاع 
اقتصادی ایران از برجام به صورت کامل لحاظ شود. رژیم اشغالگر قدس عامدانه 
این فروکاستن را انجام می دهد و این که بخواهد از این طریق شانتاژ کند، چیز 

جدیدی نیست. 
*  مذاکرات وین معطل پاسخ های آمریکاست

تاریخ دور بعدی مذاکرات وین گفت: آقای مورا و باقری هر دو در  وی درباره 
و  ارتباطند  در  با هم  و  با هم گفت وگو می کنند  روزانه  گاه  گفت وگوهای منظم 
انجام شود، توافقی  این  پیام هایشان رد و بدل می شود و این که ملاقاتی فرای 
بوده که بین امیرعبداللهیان و بورل انجام شده، ولی تا الان که اینجا هستم هنوز 
تاریخی برای این قضیه مشخص نشده است. اگر آمریکا پاسخ مناسب به موضوعات 
باقیمانده را داده بود تا الان این موضوع کش پیدا نمی کرد و الان همه در وین 
بودند. وین معطل پاسخ های آمریکاست. این تطویل مذاکرات را به نفع هیچ طرفی 

نمی دانیم.
وی افزود :ایران و اتحادیه اروپا در این امر مشترک بودند که این طولانی شدن 
تنفس به نفع گفت وگوها نیست و مناسب است که هرچه زودتر این تنفس با یک 

دیدار حضوری تازه شود و این موضوع در دستور کار است. 
* توافق برای دور بعدی مذاکرات ایران و عربستان

اظهار داشت:  نیز  و عربستان  ایران  روابط  از سرگیری  انداز  درباره چشم  وی 
گفت وگوها رو به جلو بوده و گفت وگوهای شش ماه معطل مانده را به جلو برده 
است. توافق شده دور بعدی انجام شود و تاریخ تقریبی بین دو طرف صحبت شده، 
ولی هنوز قطعی نیست و موضوعاتی که در دستورکار است امیدواریم با ارتقای 

سطح و گفت وگوهای سیاسی بتواند زودتر حل و فصل شود.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

 گفت وگوهای ایران و عربستان جدی و رو به جلو بود
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هر کس در ماه رمضان صدقه ای 
بدهد ، خداوندْ هفتاد نوع بلا را از 

او بر می گرداند.
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الإقبال : ج ١ ص ٣58

 آخرین وضعیت کرونا دراستان قم
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در حال حاضر شش نفر از بیماران مبتلا به کرونا که در بیمارستان بستری 
هستند، بدحال می باشند.به گزارش عصر دوشنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، مهدی مصری با 
اشاره به آخرین وضعیت کووید۱9 در قم، افزود: در 2۴ ساعت منتهی به پنجم اردیبهشت ماه ۱۴۰۱، 23 بیمار با 
علایم ابتلا به کرونا به صورت سرپایی پذیرش شدند که از این تعداد ۱7 نفر بستری شدند.وی  اضافه کرد: درحال 
حاضر 87 بیمار مشکوک با علایم ابتلا به کرونا در بیمارستان بستری هستند.وی گفت: در2۴ ساعت منتهی به 
پنجم اردیبهشت ماه ۱۴۰۱، فوتی ناشی از کرونا اعلام نشده است.مصری بیان کرد: در این مدت از ۴3 نفر تست 
کرونا گرفته که ۴ مورد مثبت گزارش شد.به گفته وی، مجموع واکسن تزریق شده کرونا در استان قم یک میلیون 
و 8۵۰ هزار و 72 دُز است.وضعیت کرونایی قم که از روز هشتم بهمن ماه به رنگ قرمز و از روز ششم اسفندماه به 

رنگ نارنجی درآمده بود، از بیست و هشتم اسفندماه به رنگ زرد تغییر کرد.

ثانی خانی مدیرکل ورزش و جوانان استان قم شد
با  دکتر سجادی حکم وزیر و ورزش و جوانان ،ثانی خانی مدیرکل ورزش و جوانان استان قم شد.لازم به ذکر است 
جلسه تکریم از دکتر رسول منعم و معارفه دکتر ثانی خانی مدیرکل ورزش و جوانان استان قم روز سه شنبه پنجم 
اردیبهشت ماه ساعت ۱۴:3۰ در فرهنگ سرای جوان با حضور مسئولان ملی و استانی برگزار خواهد شد. رسول 
منعم بین سال های ۱388 تا ۱39۱ معاون ورزش و از اسفند ماه سال ۱397 مدیر کل ورزش و جوانان استان قم 
بود.از جمله مسوولیت هاي سرهنگ ابراهیم ثاني خاني مي توان به معاونت ایمني و اقدامات تامیني سپاه استان 
قم، فرماندهي ناحیه بسیج امام رضا )ع( سپاه و معاونت پشتیبانی سپاه قم اشاره کرد. از زمان استان شدن قم 
در اواخر دهه ۱37۰ تا کنون چهره هایي نظیر شیران، قدرت الله باقري، بهمن نیکخو، عباس جهان بیني، حسن 

عابدي و رسول منعم مسولیت مدیر کلي ورزش و جوانان استان قم را تجربه کرده اند.

توقف کاهش نرخ رشد جمعیت کشور
سرپرست دبیرخانه شورای ملی سالمندان گفت: سال ۱۴۰۰ برای نخستین بار کاهش نرخ رشد جمعیت 
متوقف شد و این امید را زنده کرد که رشد جمعیت ایران به سمت صفر و منفی شدن نرود.حسام الدین علامه 
افزود: اکنون میانگین سنی جمعیت 33 سال است که بهترین سن باروری است.وی گفت: پیش بینی میشد 
در سال ۱۴3۰ رشد جمعیت متوقف شده و بعد از آن منفی شود اما با این روند با گذشت ۱۰ سال ممکن است 
رشد جمعیت دیگر متوقف نشود.علامه افزود: قبلا پیش بینی شده که در سال ۱۴2۰ نرخ افراد 6۵ سال و بالاتر 
و زیر ۱۵ سال ما با هم برابر شود یعنی تاسال ۱۴2۵ همچنان جمعیت افراد زیر ۱۵ سال ما بیشتر از جمیعت 6۵ 

سال و بالاتر است.

برداشتن برخی محدودیت ها از میرحسین موسوی
 محدودیت  فیزیکی مقابل منزل 'موسوی' در خیابان پاستور از صبح  روز دوشنبه برطرف شد تا رفت و آمد او نیز 
تسهیل گردد.طبق شنیده ها اصل مراقبت از فرد یاد شده با هدف پیشگیری از هرگونه آسیب به وی یا اقدامات 
خلاف قانون از سوی نامبرده که از تصمیمات شورای عالی امنیت ملی بوده، همچنان برقرار است.پیش از این 
حسن روحانی در آغاز دولت خود در سال 92 شعار رفع حصر و کاهش محدودیت برای سران فتنه را مطرح کرده 
بود اما این اتفاق هیچ گاه در دولت او محقق نشد.با روی کار آمدن آیت الله رئیسی  و دولت سیزدهم، به تدریج و در 
فضایی غیرتبلیغاتی محدودیت های سران فتنه کاهش یافته و در مدت اخیر کروبی هم با برخی چهره های سیاسی 

دیدار و گعده های دوره ای داشته است .

استعفای 6۱ مدیر وزارت آموزش و پرورش
معاون حقوقی و امور مجلس آموزش و پرورش از استعفای 6۱ مدیر آموزش و پرورش به دلیل تعارض منافع 
خبر داد.قاسم احمدی لاشکی  افزود: برای شناسایی و رفع مدیریت تعارض منافع اقداماتی را انجام دادیم و در 
مرحله نخست نزدیکترین افراد از مسئولیت های مرتبط خداحافظی کردند به گونه ای که ۱8۴ فرد شناسایی و با 

آن ها خداحافظی شد یا امکانات در اختیار را رها کردند براین اساس ۱۰6 توقف فعالیت و 6۱ استعفا را داشتیم.

خبر خوش برای هواداران سریال »نون خ«
تهیه کننده سریال »نون خ« از برگزاری جلسات نهایی برای آغاز پیش تولید رسمی فصل چهارم این مجموعه به 
کارگردانی سعید آقاخانی خبر داد.ف مهدی رجی با اشاره به آخرین وضعیت ساخت »نون خ ۴«، گفت: مذاکرات 
نهایی با مسئولان صداو سیما انجام شده و ساخت فصل چهارم قطعی است و همزمان در حال انجام مذاکره با 
عوامل هستیم تا پیش تولید رسمی فصل چهارم آغاز شود.وی اعلام کرد: احتمالا تصویربرداری فصل چهارم 
»نون خ« در اواسط تابستان آغاز خواهد شد. در این فصل بازیگران سرشناس جدیدی علاوه بر بازیگران فصل های 

گذشته به گروه ملحق می شوند.

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبردادد:

 دستگیری سارقان و کشف ۱۳ موتورسیکلت و 
دوچرخه مسروقه 

فرمانده انتظامی شهرستان از دستگیری سارقان وکشف ۱3 دستگاه موتورسیکلت و دوچرخه مسروقه 
در قم خبر داد .

سرهنگ امیر مختاری اظهار داشت:با عنایت به وقوع چندین فقره سرقت موتورسیکلت و دوچرخه در 
منطقه پردیسان قم و اطراف قم حرم مطهر حضرت معصومه)س( عوامل کلانتری 22 پردیسان با انجام 
با یکسری اقدامات عملیاتی و اطلاعاتی ،موفق شدند 2 نفر متهم به سرقت را شناسایی و دستگیر کنند.

وی تصریح کرد: در بازرسی از محل اختفای متهمان، 7 دستگاه موتورسیکلت و6 دستگاه دوچرخه 
مسروقه کشف شد.

سرهنگ مختاری در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به دستگیری سارق غیر بومی که از انباری 
مجتمع های مسکونی پردیسان سرقت می کرد،گفت: در پی سرقت های متعدد از انباری منازل 
مسکونی پردیسان، موضوع در دستور کار ماموران کلانتری 22 ، قرار گرفت و انجام یکسری اقدامات 

اطلاعاتی و عملیاتی یک نفر سارق را که معتاد به انواع مخدر بوده را شناسایی و دستگیر کردند.
وی بیان داشت: در بررسی میدانی مشخص شد متاسفانه درب اکثر مجتمع های مسکونی باز است و 
نگهبان نیز ندارند و همین امر به سهولت سرقت از این اماکن کمک می کند که می طلبد شهروندان به 

طور جدی تری موارد ایمنی را رعایت کنند.
 فرمانده انتظامی شهرستان قم گفت: سهولت سرقت موتورسیکلت در مقایسه با سرقت خودرو 
و همچنین سهولت در اوراق نمودن یا فروش آن به اوراقچیان غیر مجاز، از مهم ترین دلایلي است که 
مجرمان را به سرقت این وسیله ترغیب مي کند؛ به هر جهت آمار بالا و قرار داشتن در صدر جرایم و 
همچنین امکان سوء استفاده از موتورسیکلت هاي مسروقه در اقدامات تبهکارانه، سرقت این وسیله  

نقلیه را حایز اهمیت فراوان کرده است.
فرمانده انتظامی شهرستان قم نقش خانمان سوز اعتیاد را در وقوع سرقت ها، بسیار موثر دانست و 
ابراز داشت: تامین هزینه سنگین مواد مخدر ،فرد معتاد را به طرف ارتکاب انواع بزهکاری، بویژه سرقت 

می کشاند.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف قطعات لوازم یدکي قاچاق
جانشین فرمانده انتظامی استان از کشف قطعات لوازم یدکي قاچاق خودرو به ارزش ۵میلیارد 

و7۰۰میلیون ریال خبر داد 
سردار بهادر اسماعیلی اظهار داشت: با اعلام شکایت فردي اهل و ساکن مشهد مقدس مبني 
برکلاهبرداري و خیانت در امانت توسط متهمی ناشناس ، موضوع به صورت ویژه در دستور کار تیمي از 

کارآگاهان مجرب پلیس اگاهی استان قم قرار گرفت.
وی افزود:شاکی به صورت تلفني از یک شرکت تولید کننده قطعات لوازم یدکي خودرو در قم، تعداد 
۴38 عدد صفحه کلاج خودرو خریداري کرده و از طریق سایت دیوار مشهد ،تبلیغات و آگهي باربري 
را مشاهده و با تماس با متصدي باربري موصوف، سفارش حمل و انتقال محموله خریداری شده را از 

شهر قم به مشهد را داده است.
جانشین فرمانده انتظامی استان قم ادامه داد:متصدی باربري نیز یک دستگاه خودرو نیسان به همراه 
راننده به شرکت موصوف در قم اعزام و بارگیري انجام شده ولی بار در مقصد تحویل داده نشده و در 

حقیقت راننده نیسان مرتکب خیانت در امانت شده است .
وی خاطرنشان کرد:با تلاش کارآگاهان،خودرو موصوف شناسایی و به همراه راننده آن که اهل و ساکن 

یکی از استان های همجوار است،توقیف شد.
سردار اسماعیلی گفت:متهم دستگیر شده در تحقیقات تکمیلی به خیانت در امانت و اختفای 
محموله در کارگاهی در اسلامشهر استان تهران اعتراف کرد که در نهایت 9۰ درصد از محموله کشف و با 

هماهنگي قضایي تحویل شاکي شد و مابقی توسط متهم به فروش رسانده شده بود.
وی ابراز داشت :برابر اعلام کارشناسان ارزش کالای مکشوفه ۵ میلیارد و 7۰۰ میلیون ریال برآورد 

شده است.
جانشین فرمانده انتظامی استان قم تصریح کرد: متهم داراي ۴ فقره سابقه کلاهبرداري و محکومیت 
کیفري است، به همراه پرونده تشکیل شده به مرجع قضائی معرفي و با صدور قرار مناسب روانه زندان 

شد.

 تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س(:

حراست مایه امنیت و آرامش افراد 
سالم در دستگاه ها باشد

تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س(، گفت: حراست ضمن حاکم 
کردن امنیت و آرامش باید بنحوی عمل نماید که افرادی که می خواهند سالم کار 

کنند محیط آرامی داشته باشند .
آیت الله سیدمحمد سعیدی در مراسم تودیع و معارفه مدیر حراست آستان مقدس 
بانوی کرامت طی سخنانی، اظهار کرد: حراست شرح وظایف مکتوبی دارد و باید در 
همان چارچوب عمل شود؛ نه کمتر تا قصوری در کار پدید آید و نه بیشتر تا حجم 

کارها بیشتر شود و به کارهایی که تعهد انجام آن را داده اید نرسید.
وی با بیان اینکه شیوه عملکرد مدیران در چارچوب وظایف متفاوت است، گفت: 
در ماموریت های تعریف شده ممکن است هر مدیر ابتکاراتی در شیوه مدیریت داشته 
باشد و این ابتکارات و تغییر شیوه ها باعث می شود که آن دستگاه با تغییر مدیر، نو 

و بالانده شود.
عضو مجلس خبرگان رهبری با بیان اینکه آستان مقدس حضرت معصومه یک 
دستگاه معنوی و الهی است و ما خدمتگذار این آستان معنوی هستیم، گفت: 
حراست این آستان مقدس باید در چارچوبی که تعریف شده با جاهای دیگر متفاوت 
باشد و یکی از شاخص هایی که این تفاوت را ایجاد می کند رعایت قداست و معنویت 

در برخوردها است که این کار مهم و ضروری است.
سعیدی با اشاره به اینکه همه مجموعه ها موظف هستند که حراست را کمک 
کنند و آنچه لازم است را در اختیارش قرار دهند، افزود: حراست چشم بینای این 

دستگاه شریف است و مایه اطمینان است که کارها درست انجام شود.
تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( افزود: حراست یک دستگاه 
مخفی نیست بلکه باید در متن مجموعه باشد و در جلسات حضور داشته باشد، 
در تصمیم سازی ها و تصمیم گیری ها دخیل باشد، با مدیران و رأس مجموعه در 
ارتباط باشد تا قبل از اینکه کار به جاهای باریک کشیده شود روی مسائل بحث و 

حل و فصل شود.
وی با بیان اینکه حراست به دنبال مشکل سازی نیست بلکه دنبال برطرف کردن 
مشکل است، افزود: در مسائل مالی و اخلاقی باید تذکرات داده شود و فرد را هشیار 
کنیم و نگذاریم که انحراف رشد پیدا کند ولی در مسائلی مانند نفوذ و اقدامات 
سازمان یافته باید زیرکانه عمل کرد و نگذاریم که افراد متخلف هشیار شوند بنابراین 

برخوردها متناسب با انحراف باید باشد.
 

مدیر روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم :

همه باید برای نجات طبیعت از معضل 
بحرانی پسماند اقدام کنند 

مدیر روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: جمعی از 
اعضای تشکل های مردم نهاد محیط زیست به همراه مدیرکل و کارکنان این اداره 

کل، تالاب کوه نمک قم را از زباله های رهاشده پاکسازی کردند.
سید محمدرضا بهشتی پور  اظهار داشت: همه ساله به مناسبت روز جهانی »زمین 
پاک« برنامه های متعددی در چندین کشور با هدف توجه و آگاهی دادن نسبت به 

اهمیت حفظ و حراست از زمین و طبیعت برگزار می شود.
وی با اشاره به شعار جهانی روز زمین پاک امسال با عنوان »سرمایه گذاری در زمین 
با کاهش پلاستیک«، گفت: امروزه مصرف روزافزون پلاستیک به عنوان یک معضل 

جهانی، بلای جان محیط زیست و طبیعت شده است. 
وی  با بیان اینکه گسترش انواع زباله ها و پسماندهای خانگی و صنعتی، قطع 
درختان و مصرف بی رویه آب، سلامت زمین را به شدت به مخاطره انداخته است، 
خاطرنشان کرد: متأسفانه بسیاری از گردشگران در کشورمان با حضور در دامان 

طبیعت، زباله های خود را غیرمسئولانه در محیط زیست رها می کنند.
وی با بیان اینکه همه مردم و مسئولان باید برای نجات طبیعت از معضل بحرانی 
پسماند اقدام کنند، تصریح کرد: به مناسبت هفته زمین پاک، جمعی از اعضای 
تشکل های مردم نهاد و کارکنان اداره کل محیط زیست، تالاب ارزشمند کوه نمک و 

محیط پیرامون آن را از زباله های رها شده پاکسازی کردند.
تالاب کوه نمک  در کیلومتر ۱۵ از جاده قم به جعفریه و در دشت گازران قرار دارد.

استاندار قم گفت: طی شش ماهی که از دوره جدید مدیریت استان می گذرد، 
بیشترین تمرکز بر حوزه صنعت، کار و اشتغال بوده و بر ادامه این روند تاکید 

داریم.
سید محمدتقی شاهچراغی عصر یکشنبه در جلسه هم اندیشی با جمعی از 
کارآفرینان قم در محل یکی از واحدهای صنعتی در شهرک صنعتی شکوهیه طی 
سخنانی اظهار داشت: ما از همان روز اولی که آمدیم، اعلام کردیم که اگر کاری 
از ما بر می آید، انجام می دهیم. استاندار قم در ادامه خطاب به تولیدکنندگان 
استان خاطرنشان کرد: در کنار همه مشکل هایی که مطرح شد، بارقه هایی از 
امید نیز هست، که در صورت رفع موانع، شاهد رشد و توسعه استان باشیم. 
شاهچراغی در ادامه با بیان اینکه سمت و سوی کشور این است که مسائل و 
مشکل ها برطرف شود بیان داشت: بخشی از این مشکل ها، به قانون برمی گردد 
آیین نامه های  به  نیز مربوط  باید در جای خودش تلاش شود، و بخشی  که 
سازمان های بالادستی می باشد. وی با یادآوری اینکه  جهت گیری های کلان 
کشور در حوزه های مختلف، مالی و منابع بانکی به سمت واگذاری در حال 
حرکت است تصریح کرد: در حوزه ماموریت ها و مسئولیت هایی که قبلا باید 
فقط در مرکزیت کشور پیگیری می شد، همه تلاش ها این است که در استان ها 
دنبال شود، ما نیز رویکردمان همین است، از این رو از سازمان  صنعت، معدن و 
تجارت و شرکت شهرک های صنعتی انتظار می رود، در مسیر حل مسائل گام 
بردارند. استاندار قم با بیان اینکه تیم اجرایی استان در دولت سیزدهم، به تازگی 
کامل شده است خاطرنشان کرد: آنجایی که امکان پیگیری مشکل ها بوده، 
پیگیری کردیم و به نتیجه هم رسیدیم. وی با تاکید بر اینکه مصوبه های ستاد 
تسهیل و رفع موانع استان باید تعیین تکلیف شود گفت: کسی که زمینی را در 
شهرک های صنعتی استان گرفته، باید تکلیفش روشن شود، نمی توان هر روز 
۱۰۰ هکتار زمین به شهرک ها الحاق کرد. وی ادامه داد: در توسعه شهرک های 
صنعتی، اولویت با کسانی است که زمین به آنها واگذار شده، شرکت  شهرک ها 
اگر مشکلی وجود دارد، آن را حل کند. استاندار قم همچنین با بیان اینکه 
مصوبه های مجلس شورای اسلامی و دولت قابلیت پیگیری دارد یادآور شد: تا 

پیش از این، همه اختیار تسهیلات بانکی با استان بود، اما اکنون یک تغییرهایی 
کرده، دولت نیز اصرار دارد که اصلاح شود. وی تصریح کرد: حجم تسهیلاتی 
که برای استان دیده شده، همچنین یک عدد سرمایه در گردشی که در قالب 
یک صندوق به استان داده می شود، اگر اختیارات آن نیز داده شود، برخی از 
مسائل حل خواهد شد. استاندار قم در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به 
جدی بودن معضل کسری برق در استان گفت: واحدهای صنعتی که مصرف 
برق سنگینی ندارند، یک فکری برای تامین برق مستقل داشته باشند، چرا که 
مسیری که در بحث تولید انرژی شروع شده، تا رسیدن به نتیجه، به زمان زیادی 
احتیاج دارد، برق یک مشکل جدی است، اُفت آب در برخی از سدها، پایین تر 
از حدی است، که برای چرخاندن نیروگاه برق نیاز است. استاندار قم همچنین 
با حضور در شهرک صنعتی شکوهیه قم، از یک واحد تولید انواع شیشه بازدید 
که  استان  کارآفرینان  از  تعدادی  با  قم  استاندار  هم اندیشی   جلسه  در  کرد. 
همزمان با روز کارآفرین ترتیب یافته بود، مسائل و مشکلات تولیدکنندگان و 
صنعتگران استان در زمینه های مختلف آب، برق، گاز، تسهیلات بانکی، بیمه 

و غیره در یک فضای صمیمانه مورد بررسی قرار گرفت.

استاندار قم :

مصوبه های ستاد تسهیل و رفع موانع باید تعیین تکلیف شود 

  قیمت این حلزون بیچاره نجومی شد!

طرح: شیدا سردشتی تعرفه اینترنت خانگی  6۰درصد افزایش یافت.

 در نظر دارد جهت ارائه خدمات حرفه ای و لوکس به مسافران و شهروندان محترم، از بین رانندگان علاقه مند دارای خودرو ) تاکسی و شخصی (، تعدادی را که 
دارای بالاترین امتیاز مکتسبه ازحیث عوامل زیر باشند دعوت به همکاری نماید.

رفتار آرام رانندگی و بدون تخلُف
آشنایی با اپلیکیشن ها و سامانه های تحت وب

دارای سلامت کامل بدنی- روحی- ذهنی
دارای خودروی  مناسب

موفقیت در تست سیمولاتور خودرو )مهارت رانندگی(
 فعالیت در شاخه های تاکسیرانی حرفه ای به شرخ ذیل می باشد:

۱-طرح حرفه ای سپند )سرویس لوکس دانش آموزان(
2-طرح حرفه ای تاکسی مارکت )پوشش ویژه مراکز خرید با خودروهای ویژه - ارائه خدمات حرفه ای حمل و نقل به مراکز خرید بزرگ شهر(

3-طرح حرفه ای طب تاکسی )ارائه خدمات حرفه ای حمل و نقل شهری به بیماران غیر اورژانسی(
۴-طرح حرفه ای تاکسی گردشگری ) ارائه خدمات حرفه ای حمل و نقل به آژانس های گردشگری و زائران(

-توضیح اینکه : متقاضیان خودروهای شخصی می توانند بانوان محترم و یا آقایان گرامی باشند. همچنین داشتن گواهینامه مجاز، متاهل بودن و نداشتن سوء 
پیشینه از دیگر شروط اصلی همکاری برای رانندگان خودروهای شخصی خواهد بود. 

مدارک مورد نیاز برای ارسال/ بارگذاری:
تصویر کارت ملی )برای رانندگان وسایل شخصی(

تصویر گواهینامه معتبر )برای رانندگان وسایل شخصی(
تصویر آخرین مدرک تحصیلی

رزومه یک صفحه ای از شرح حال خود
سابقه رانندگی در شرکت های تاکسی اینترنتی )در صورت تمایل( 

تصویر پروانه تاکسیرانی )برای رانندگان تاکسیران(
روش های ثبت اطلاعات :

الف- ارسال تصاویر به شماره واتساپ  ۰9۱۲۲۵۲۱6۳8
eitaa.com/taxiqom ب – ارسال تصاویر به اَدمین کانال تاکسیرانی در پیام رسان ایتا به آدرس

ج – مراجعه حضوری به واحد نظارت و بازرسی سازمان واقع در بلوار امام موسی صدر روبروی کوی۴9
تبصره : در طرح های پیشنهادی فوق، تاکسیرانان گرامی دارای اولویت خواهند بود.

روابط عمومی سازمان تاکسیرانی شهرداری قم

فراخوان عمومی

 سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم


